
O s re d n ja  p ro s la v a  4 0 -le t  n ic e  
o s v o b o d itv e  b o  v  A n d ra ž u

»
V krajevni skupnosti Andraž, kjer so pred štiridesetimi leti 

potekali zadnji boji Tomšičeve brigade s sovražnikom in kjer so 
30. aprila 1945 organizirali partizanski miting, bo v nedeljo, 12. 
maja, s pričetkom ob 10. uri osrednja občinska proslava s 
kulturnim programom, v katerem bodo sodelovali pevski zbori, 
godba na pihala in recitatorji, po proslavi pa bo tovariško 
srečanje. Organizator bo poskrbel za prevoz udeležencev 
proslave z avtobusi po naslednjem razporedu:

L ib o je  (ob 8,30), Griže (8,40), Sešče (8,50), Šempeter 
(9,00), Polzela (9,20), Andraž; •

P e t r o v č e  (9,00), Žalec (9,10), Šempeter (9,20), Polzela 
(9;30), Andraž;

V in sk a  g o r a  (8,30), Ponikva (8,50), Galicija (9,10), Arja 
vas (9,20), Žalec (9,30), Šempeter (9,40), Andraž;

L e tu š  (9,00), Braslovče (9,15), Polzela (9,25), Andraž;
V r a n sk o  (8,30), Tabor (8,40), Gomilsko (8,50), Trnava 

(9,00), Andraž;
P r e b o ld  (9,00), Lat-kova vas (9,10), Šempeter (9,20), 

Andraž;
V rb je (9,00), Žalec (9,05), Gotovlje (9,15), Podlog (9,20), 

Šempeter (9,30);
V počastitev 40-letnice osvoboditve vabijo družbenopo

litične organizacije in krajevna skupnost Andraž 30. aprila ob 
20. uri na partizanski miting, ki bo pri Zadružnem domu.

P R E D S E D S T V O  O B Č IN S K E  K O N F E R E N C E  SZ D L  
ŽALEC VABI DELO VNE LJUDI IN O B Č A N E  NA  
O SR E D N JO  P R O SL A V O  40-LET N IC E O SV O B O D IT V E  
12 . M AJA V A N D R A Ž U  ''
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-SAVINJSKI OBČAN« izdaja Občinska konferenca SZDL Žalec

Uredniški odbor: Venčeslav Satler (glavni urednik), Janez 
Kroflič (odgovorni urednik), člani: Marjan Golob, Jože Golič, Franc 
Izlakar, Vera Kalčič, Jernej Koštomaj, Cveta Mikuž, Kristjan 
Markovič, Mojca Nahtigal, Irena Terglav, Breda Verstovšek in 
Milan Žolnir..

Novinarki: Irena Jelen, Marjana Matijec-Natek.
Tajnica in vodja dopisništva: Vladka Cerovšek
Lektorica: Anka Krčmar
Naslov uredništva: Žalec, Ulica heroja Staneta 1, telefon 

710-671
Grafična priprava: Savinjski občan
Tisk: ĆGP VEČER Maribor
Naklada: 11.000 izvodov
Po sklepu Republiškega sekretariata za informiranje, št. 

421-1/72, je časopis Savinjski občan oproščen prometnega 
davka.

ŠTIRIDESETA POMLAD V SVOBODI
P rih o d n je  dn i in te d n e  b o m o  

slavili v e č  p o m e m b n ih  m e jn ik o v  
iz zg o d o v in e  naše d ru žb e . 
P roslav ili jih  b o m o  v  d e lo v n e m  
vzd u š ju , s v e č a n o  in v e lič a s tn o . 
S p o m n ili se  b o m o  u s o d n ih  ve li
kih d o g o d k o v  izp red  š tirih  
d e s e tle tij, iz s la vn e  n a ro d 
n o o s vo b o d iln e  b o rb e , pa tu d i iz 
bližn je  p re te k lo s ti. P red  n a m i je  
m e s e c  m lad o s ti z v rs to  s p o m in 
sk ih  d n i, p re d v s e m  d n e v o m  m la 
d o s ti, še  prej pa s k u rirčk o vo  
p o što  in š ta fe to  m lado sti.

U s ta n o v ite v  O F  s lo ven ske ga  
n a ro d a , 2 7 . ap rila  19 41 , je  bil 
u s o d en  d o g o d e k  za  p r ič e te k  o r
g a n iz ira n e g a  n a ro d n o o s v o b o 
d iln eg a  bo ja  in ljudske revo lucije  
pod v o d s tv o m  k o m u n is tič n e  
p a rtije . V  O F  so se zd ru ž ile  vse  
n a p re d n e  p o litič n e  sile  z o k u p ira 
ne in razko san e  S lo v e n ije . V  
p o zivu  in  v  te m e ljn ih  nače lih  O F  
so bili p o zvan i vs i za v e d n i in 
p o šte n i ljud je  k  splošni ljudski 
vs ta ji, d a  se u p re jo  o k u p a to rje m  
in d o m a č im  s o v ra žn ik o m  z 
ne izp ro s n o  o b o ro ž e n o  akc ijo . Cilj 

O F  je  bil v  o s vo b o d itv i in 
zed in je n ju  vs eh  S lo v e n c e v  in

vseh J u g o s lo v a n o v . Z  u s ta n o - 
v ljan je m  o d b o ro v  O F  se je  pričel 
razvo j ljudske ob las ti — uv e lja 
v ljan je  p rav e  ljudske d e m o k ra c i
je .

V  naši S avin jsk i dolin i so  se 
priče le  raz ličn e  ak c ije  pro ti 
o k u p a to rju  in za m ob ilizac ijo  
ro d o lju b o v  že  v  p o le tn ih  m esec ih  
leta 1941 . V  jes en i so bili ž e  prvi 
n e p o sre d n i sp o p ad i partizanskih  
e n o t z  o k u p a to rje m . N ajs lavnejša  
je  büa b itka  n a  Č re ti, ki velja  
sp loh  za  prvi fro n ta ln i spop ad  s 
s o v ra žn ik o m . N eka j o d b o ro v  O F  
je  b ilo  us tan o v ljen ih  že  leta 1941. 
S k o z i š tirile tn o  o b d o b je  so se  
krep ili in širili, izva ja li p o m e m b n e  
na lo g e  v  p o d p o ro  c e lo tn e m u  g i
b an ju . O b  o s vo b o d itv i s lo ven 
skeg a  naroda in zm a g i ljudske  
revo lu c ije  je  O F  prevze la  nove  
zg o d o v in s k e  n a lo g e , ta k o  pri or
g an iz iran ju  ljudske ob las ti in 
p o litič n e g a  d e lo v a n ja , ka ko r pri 
o b n o v i po ru šen e  d o m o v in e .

0  s lavn i n a ro d n o o s vo b o d iln i 
bo rb i n a m  d a n es  p riča jo  m nog i 
zap isi v  kn jg a h , m o n o g ra fija h  in 
ča sn ik ih . P osn eti so  film i, g le d a 
liške p red s ta ve . B orbo  in ju n a š t

v a , m u č e n ja  in trp ljen ja  o p eva jo  
pesm i. Ž ivo  izroč ilo  p redstavlja jo  
še ž iveč i borc i in a k tiv is ti'N O B .

S v o b o d a  je  b ila  te ž k o  
prib o rjen a  s š tev iln im i ž r tv a m i. 
N a n a šem  o b m o č ju  je  sodelova la  
ali vsaj p o m a g a la  v  n a ro d n o o 
s v o b o d iln e m  b o ju  s k o ra j  
po lov ica  odraslih  ljudi, v  
o b ro b n ih  h rib ov itih  p redelih  pa  
p o n e k o d  skoraj vs i. Ž iv ljen je  za 
sv o b o d o  je  d a ro va lo  8 6 4  ljudi 
žalske o b č in e . O d  te h  jih  je  v  b o 
ju  p a d lo  3 8 5 , ustre ljen ih  pa je  
bilo 26 4 . T a b o riš ča  so te rja la  21 5  
žr te v . N a  vs e  to  že  m arsikdaj 
preveč  p o za b lja m o . Z a to  sm o  
do lžn i še bolj n e g o v a ti in razvija ti 
trad ic ije  n a ro d n o o s vo b o d iln e  
b o rb e  tq r  ču va ti p rib o rjen o  svo 
bo do .

O b  p rvo m ajsk ih  sv ečan o s tih  in 
p ro s lav ljan ju  4 0 -le tn ic e  o s vo 
b o d itv e  se b o m o  spom nili p re h o 
je n e  po ti. S p o m n ili se  b o m o  č a 
sov izp red  4 0  le t in g a  p rim erja li z  
da n aš n jim . Š e le  ta k o  b o m o  v 
resnici d o u m eli iz red e n  razvo j, 
ka te re g a  sm o  doseg li na vseh  
po d ro č jih .

T u d i ta  p o vo jn i razvoj je  bil 
p o veza n  z različn im i ž r tv a m i.

P o treb n i so bili iz jem n i napori 
in o d re kan ja . P estile  so  nas raz
ne te ža v e : od p o litičn ih  pritiskov  
do e le m e n ta rn ih  nesreč. V s e  
sm o uspeli p reb ro d iti z zavestjo  
in trd n o  vo ljo .

Z a to  sm o  p rep ričan i, da b o m o  
p rem ag ali tu d i sedan je  te ža v e  in 
za g a te , ta k o  gospodarske  k o t  
u tu ž b s n e . P o treb n o  pa b o  še v e č  
akcijske e n o tn o s ti v  u s m eritvah  
in de jan jih . Z a že len a  je  še  večja  
zav estn a  d iscip lina  in o d g o v o 
rnost pri izva jan ju  vseh  na log .

J a n e z  M e g lič

V  š t ir id e s e t ih  le t ih  p o  
osvob od itv i ie bil d o seže n  na 
vseh p o d ro č jih  ž iv ljen ja  in d e lo 
van ja  izreden  razvo j. D o lin a  je  
dobila  p o v s e m  novo  p o d o b o . 
Z g ra je n e  so nove to v a rn e , 
prejšnje pa ob n o v ljen e  in d o g ra 
je n e . N a s ta le  so m n o g e  nove  
as fa ltn e  p ro m e tn e  po ti. V s a k o  
le to  je .v e č  gostinsk ih  in trg o v 
skih lokalov; Im a m o  visoko  
razv ito  in sp ec ia liz irano  k m e tij
sko p ro izvo d n jo . N a g lo  je  
n a p red o va la  zas eb n a  o b rt. 
S tan o va n js ka  in ko m u n a ln a  
izg radn ja  sta  doseg li ve lik  raz 
m ah . O b č in o  Ž a lec  danes  
p riš teva m o  m ed  gosp odarsko  
sredn je  razvite  o b č in e  v  S R  
S loven iji.
Iz red e n  napred e k  je  bil do sežen  

tu d i na d ru žb e n e m  p o d roč ju . 
N ajv eč  o b je k to v  je  bilo zg ra jen ih  
s sred stv i sam o p risp e vko v . 
Zrastle  so n o ve  šole in v rtc i, vse  
staro  pa je  bilo o b n o v ljen o . 
P o n ašam o  se z ure jen im i š p o rt
nim i in ku ltu rn im i o b jek ti. Z g ra 
jen i so  gasilski d o m o v i s so d o 
b n o  o p re m o . U re jen a  je  tud i 
zd rav s tve n a  m reža  z lekarnam i 
itd .

R azg ib an o  je  d ru žb e n o p o liti
č n o  živ ljen je  v obč in i. Poleg  
d ru žb en o p o litič n ih  o rgan izacij 
delu je jo  m n o g a  d ru š tva  in o rg a 
n izacije , ki vk ljuču je jo  po  ve č  t i 
soč m la jš ih  in stare jših o b čan o v ,

V  izva jan je  de leg a tsk eg a  s is te
m a je  za je tih  blizu štiri tisoč  
o b č a n o v . U re jen  je  s is tem  o b v e 
ščan ja  o b č a n o v  in d e leg a to v . 
V e lik  ra zm a h  je  doseg la  kra jevna  
sa m o u p ra v a .

Kurirčkova torbica se je mudila v naši občini od 16. do 22. aprila. Letuški pionirji so jo sprejeli 
od mozirskih vrstnikov v Letušu in jo nato ponesli preko Braslovč, Polzele, Šempetra, Gotovelj, 
Ponikve, Velike Pirešice, Žalca, Petrovč, Liboj, Griž, Prebolda, Gomilskega, Tabora na Vransko, 
kjer so jo pri spomeniku na Trojanah predali pionirjem iz Domžal.

S ev ed a  je  potovala  po skrivnih p oteh  nekdanjih kurirjev, na v se h  šo la h  pa s o j o  pionirji sprejeli 
rad ostno  in s  krajšimi kulturnimi program i. V Andražu, Vinski gori in v Galiciji s o  pripravili tudi 
lokalne kurirčkove p o š te , ki s o  s e  nato  pridružile republiških T ekst in foto: T. Tavčar

Prvomajsko srečanje
D e la v c i O b č in s k e g a  s in d ik a ln e g a  s v e t a  b o d o  

T tud i l e t o s  o r g a n iz ir a l i  t r a d ic io n a ln o  p r v o m a js k o  f 
$ s r e č a n j e  n a  Š m ig lo v i  z id a n ic i .  P r ir e d ite v , ki j o  b o d o  f 

p o m a g a li  p rip raviti tu d i k rajan i G o m ils k e g a ,  b o  f 
p r v e g a  m a ja  o b  d e s e t i  uri. V k r a jše m  k u ltu rn em  
p ro g ra m u  b o d o  n a  Š m ig lo v i  z id a n ic i  z a ig r a li  č la n i J 
G o d b e  n a  p ih a la  iz  Z a b u k o v ic e ,  p o le g  n jih  p a  b o d o  ji 
n a s to p ili  š e  p le s a l c i  f o lk lo r n e  s k u p in e  iz  Š e m p e tr a  i 
te r  p e v k e  ž e n s k e g a  z b o r a  iz  G riž. T o k ra tn o  p rv o - I 
m a js k o  s r e č a n j e  b o d o  p o p e s tr il i  š e  č la n i a n s a m b la  t 
M e s e č in a .  I. J e le n  i

L „ „  _ _ _  j .

Dobitniki srebrnih znakov OF
Občinska konferenca SZDL bo na svečani seji v petek 26. aprila ob 16. uri v 

predavalnici osnovne šole Žalec podelila srebrne znake OF. Prejeli jih bodo Lovska 
družina Polzela, Igor Cizej, Gomilsko; Jerica Čretnik, Liboje, Franc Glavač, Andraž; 
Dare Klevišar, SSKD Oton Župančič Salzburg; Zoran Kovač, Žalec; Slavko Lešnik, 
Vinska Gora; Jože Meh, Vrbje; Cveta Mikuž-Vanda, Žalec; Fani Vedenik, Prebold; 
Vinko Mirnik, Petrovče; Rudi Zupanc, Šempeter; Karel Podvršnik, Pongrac; Miroslav 
Petrovec, Zabukovica in Ivan Pencelj, Polzela.

Z A  P R A Z N I K  
O F  —  2 7 . a p r i l  —  in  
P R A Z N I K  D E L A
—  1. m a j
—  t e r  4 0 - le tn fc o  
o s v o b o d it v e  č e s t it a j o  
v s e m  d e lo v n im  lju d e m  
in  o b č a n o m

t

SKUPŠČINA OBČINE 
IZVRŠNI SVET 
OBČINSKI ODBOR ZZB NOV 
OBČINSKA KONFERENCA ZKS 
OBČINSKA KONFERENCA SZDL 
OBČINSKI SINDIKALNI SVET ZSS 
OBČINSKA KONFERENCA ZSMS 
SAMOUPRAVNE INTERESNE SKUPNOSTI 
UREDNIŠTVO SAVINJSKI OBČAN ŽALEC

VAŠ OSKRBOVALEC TOZD VELEPRODAJA, trgovina na debelo:

DE KMETIJSKA MEHANIZACIJA 
DE REZERVNI DELI KM 
DE GRADBENI MATERIAL 
DE REPROINVESTICIJSKI MATERIAL 
DE BARVE, LAKI
DE CIVILNA IN OSEBNA ZAŠČITA 
DE KMETIJSKI PRIDELKI 
DE ŽITARICE 
DE NOVI SAD

TOZD MALOPRODAJA, trgovina na drobno:

DE BLAGOVNICA z izdelki kmetijske mehanizacije, re
zervnih delov za KM jn  avtotehnični material, gradbeni 
material, elektro in vodoinstalacijski material, barve, tape
te, vijaki, orodje in agrokemija

DE TRŽNICA ŽALEC

TOZD TRANSPORT, Vrbje, Žalec:

tovorni prevoz blaga v cestnem prometu 
in organizacija prevozov
Poslovalnica: Vrbje —Žalec, Sežana, Beograd, Novi sad

TOZD SADEKS:
odkup, predelava in dodelava zdravilnih zelišč, gozdnih 
sadežev, sadja in mehkužcev <

DE ŽALEC -  NOVO CELJE
DE MARKOVCI: odkupne postaje PRIJEDOR, SANSKI 
MOST, ILIĐA, DOBOJ, MATIJEVIČI

TOK MEGA — temeljna organizacija kooperantov:

program kmetijske mehanizacij?, gradbene operative, sto
ritveni in drobno kovinski program



Priprave na volitve_____
Samo splošne delegacije ne bodo izboljšale delovanje 
delegatskega sistema

Predsedstvo Občinske kon
ference SZDL je sprejelo ro
kovnik za izvedbo aktivnosti v 
pripravah na volitve do pred- 
kandidacijskih postopkov. D o
sedanja razprava o oblikovanju 
delovanja delegatskega siste
ma in kadrovskih možnosti je 
spodbudila razmišljanje in tudi 
prve odločitve za splošne de
legacije pri samoupravnih in
teresnih skupnostih. Zgleda 
pa, da so težnje po raciona
lizaciji delovanja delegatskega 
sistema zašle v drugo skraj
nost. Zakaj? Tudi splošna de
legacija lahko šteje največ 
deset delegatov, ker pa imamo 
več interesnih skupnosti kot je 
delegatov v delegaciji, pomeni

da se bodo nekateri delegati za 
en sklic skupščin SIS morali 
udeležiti najmanj dveh sej. Da bi 
se temu izognili,.bodo najbrž 
potrebne združene delegacije. 
Sicer pa se v razpravah pojav
ljajo zahteve, verjetno tudi 
upravičene, po združitvi so
rodnih samoupravnih interes
nih skupnostih.

Do začetka predkandidacij- 
skih postopkov, po rokovniku 
naj bi se pričeli v mesecu sep
tembru, bo,do potekale še dru
ge aktivnosti. Obravnava mo
rebitnih sorememb volilnega 
pravilnika in obravnava poteka 
kadrovskih priprav na volitve z 
oceno evidentiranja možnih 
kandidatov za nosilce' naj

odgovornejših funkcij v občini 
mora biti opravljena do konca 
meseca junija. Do konca sep
tembra pa mora biti zaključena 
obravnava osnutka rokovnika 
za izvedbo predkandidacijskih 
in volilnih opravil in konstitui
ranje delegacij in delegatskih 
skupščin vìetu 1986. Do takrat 
mora biti sprejet dopolnjen 
odlok o volilnih okoliščinah. 
Sledila bo ocena poteka pri
prav na volitve s pregledom 
drugega statističnega poroči
la.

Krajevne organizacije
SZDL tako že opravljajo na
loge iz sprejetega rokovnika 
aktivnosti.

jk

JAVNA RAZPRAVA OBČINA ŽALEC 2000

KAKO OCENJUJEJO 
RAZPRAVO V KS?

V žalski občini se je v tem mesecu nadaljevala javna raz
prava o planskih dokumentih, ki urejajo nadaljnji razvoj na eko
nomskem, družbenem in socialnem področju.. Planske doku
mente, ki so jih izdelali delavci Zavoda za načrtovanje na pod
lagi podatkov, ki so jim jih posredovali nosilci planiranja v 
občini, so obravnavali v glavnem že po vseh krajevnih skup
nostih in organizacijah združenega dela. Te razprave so po
kazale, da so planski dokumenti dobro pripravljeni, hkrati pa so 
opozorile na nekatere pomanjkljivosti in zlasti na želje ter 

interese krajanov.
Javna razprava bo v občini tekla še do prvega junija, kako jo 

krajani ocenjujejo to smo povprašali predstavnike nekaterih 
krajevnih skupnosti. Takole so povedali:

Rudi Zupanc, predsednik 
skupščine krajevne skupnos
ti Šempeter: »Ko smo se pogo
varjali o planskih dokumentih, ko 
smo jih obravnavali in tudi če po
gledamo okrog sebe, se v Šempe
tru zavedamo predvsem tega, da 
nam vse bolj zmanjkuje prostora za 
naš nadaljnji razvoj. Sicer pa misi jmo 
daje plan občine Žalec 2000 dobro 
narejen, naša glavna pripomba nanj 
pa je opredelitev , prostora med 
trgovino in šolo V Šempetru. To je 
prostor, kjer naj bi se naša krajevna 
skupnost v prihodnje še razvijala. 
Poleg tega nas v krajevni skupnosti 
zelo pesti prometna povezava, 
cesta skozi Šempeter ie namreč 
popolnoma neustrezna, in to bo ena 
naših prvih nalog v prihodnjih letih.«

Rafko Umbreht, predsednik 
skupščine krajevne skupnos
ti Andraž: »Z razpravo, ki je bila v 
Andražu, smo zadovoljni. Moram 
reči, da smo se z ljudmi, ki so prišli 
na obravnavo, lahko pogovorili. 
Nismo pa zadovoljni s tistim, kar je 
v planu, kajti naše želje so drugač
ne. Predvsem je naš razvoj v krajevni 
skupnosti prepočasen. Od vsega 
pa si najbolj želimo novo štiriraz- 
redno šolo, obstoječo pa bi upo
rabili za kaj drugega. Šola je sicer v 
planu, toda vpi ašanje je, če bo tudi 
uresničena. Š telefonijo v srednje
ročnem planu nismo zadovoljni, isto 
pa velja tudi za vodovod. Povedali 
so nam, da do leta 2000 v Andražu 
nimamo možnosti za nov vodovod. 
Zato smo zelo razočarani.«

Alojz Hrušovar, predsednik 
sveta krajevne skupnosti 
Žalec: »V naši krajevni skupnosti 
se strinjamo s prostorsko omejit
vijo, kakršno predvidevajo planski 
dokumenti, in tudi nimamo interesa, 
da bi se mesto širilo na nove po
vršine. Pozidaii bomo predvsem 
stari del mesta ter prostor na So
seski V do obvoznice. Sicer pa tako 
intenzivne stanovanjske gradnje 
kot smo jo dcslej, ne bomo več 
pdpirali. Žalec je že tako postal 
preveč »spalno« naselje. Pripombe

smo imeli tudi na to, da je treba v 
Soseski V graditi garaže in v enem 
izmed blokov urediti trgovino za 
najnujnejša živila. Na področju šol
stva smo zahtevali, da morajo upo
rabiti tudi staro šolo, če bo po
trebno. Sedanji osnovni šoli na
mreč že grozi splvoizmenski pouk.

Rudi Zupanc
Bistvene pripombe pa so imeli tudi 
na Ložnici. Zlasti so negodovali, ker 
je predvideno, da se bo deponija 
odpadkov širila v opuščeni glino- 
kop. Za industrijsko cono pa 
krajani Ložnice zahtevajo, da mora 
in sme vanjo le industrija, ki ne bo 
povzročala onesnaževanja okolja in 
hrupa.«

Ivan Poteko, predsednik 
skupščine krajevne skupnos
ti Polzela: »Plansko projektiranje 
prebivalstva v naši krajevni skup
nosti predvideva, da bo prebivalst
va do leta 2000 poraslo za 20 
odstotkov. To nam narekuje plani
ranje prostora za združeno gradnjo 
stanovanj na manj vrednih zemljiš
čih. V naselju je prostora le še za en 
blok. Pri planiranju indivdualne 
gradnje pa predvidevamo zapolni
tev gradnje na prostih parcelah v 
obstoječem naselju. Pripombe smo 
imeli na obvoznico za cestno po

vezavo med Spodnjo Savinjsko 
dolino in Titovim Velenjem, ker bi s 
tem izgubili preveč kmetijskih po
vršin. Mi se bolj zavzemamo za 
ureditev obstoječega cestnega 
omrežja. Planiramo tudi ceste za 
povezavo novega naselja v Ločici z 
naseljem Breg.

Oskrba s pitno vodo ni zadovo
ljiva, zato imamo pripombe na po
časnost že planiranih nalog, pri 
čemer mislim zlasti na vodovod v 
Podvinu in na načrtovano zajetje 
vode v Založah za potrebe občanov 
Založ in Andraža. Več bo potrebno 
misliti tudi. na razširitev telefon
skega omrežja, kanallizacijo, razvoj 
malega gospodarstva, servisnih 
dejavnosti, otroškega varstva itd. 
Razprava še ni končana in pripomb 
bo še kaj.«

Stanko Dolar, predsednik 
skupščine krajevne skupnos
ti Gotovije: »Postopek in razprave 
o novem prostorskem planu in 
gospodarjenju s prostorom so 
tekle v naši krajevni skupnosti že 
nekaj časa. Na sprejemanje in ob

Rafko Umbreht
ravnavanje oziroma pripravo teh 
planskih dokumentov smo se pri
pravljali že lani, zdajšnja razprava 
pa je bila namenjena bolj ali manj 
konkretnim predlogom, željam in 
pomanjkljivostim, ki smo jih v plan
skih dokumentih še opazili.

V krajevni skupnosti Gotovije 
smo pravzaprav že nekaj let varovali 
kmetijska zemljišča, stiskali smo 
zazidalne okolja in poskušali 
ohraniti kar največ kmetijskih po
vršin. Tako bomo ravnali tudi v pri
hodnje in zato tudi ne načrtujemo 
novih naselij.

Moram pa reči, da nismo najbolj 
zadovoljni s srednjeročnim planom. 
Doslej smo namreč bili že v treh 
referendumskih programih, pa ni 
bilo uresničenega ničesar od tis
tega, kar je bilo napisanega. Ope
harjeni smo bili zlasti na področju 
šolstva in vzgojnovarstvenih 
ustanov.« Irena Jelen

Stanko DolarIvan PotekoAlojz Hrošovar

Osrednji sprejem štafete je bil v Libojah, nosilec pa Matej Valant

(  \  
T IT O V A  Š T A F E T A  M  Ž A L S K I  O B Č I M

O srednji sp rejem  v  L ibojah
V __________________________________________________________________________________________________

Dvajsetega aprila so tudi 
mladi iz žalske občine imeli v 
rokah letošnjo štafetno pali
co. Osrednjo občinsko pro
slavo in sprejem Titove štafe
te pa so skupaj s člani občin
ske organizacije mladih 
pripravili Libojčani.

Štafetno palico so mladinci 
prejeli iz rok Celjanov v Levcu in 
jo od tam prenesli na prireditveni 
prostor pred Keramično industri
jo v Liboje. Udeležencem spreje

ma je govoril predsednik občin
ske mladinske organizacije Bojan 
Pevec, kulturni program so pri
pravili člani domačega kultur
nega društva, šole in organiza
cije mladih, nastopili pa so tudi* 
godbeniki libojske Godbe rudar
jev in keramikov ter plesalci 
folklorne skupine iz Šempetra.

Iz Liboj so mladi ponesli štafe
tno palico še v Vrbje, Gotovije, 
Šempeter in Prebold. Tamkajšnji 
mladinci pa so jo na Vrheh pre

dali svojim vrstnikom iz Hrastni
ka.

Dan pred prihodom zvezne 
štafete sta na pot po žalski obči
ni krenili tudi dve lokalni štafeti. 
Prvo so nosili mladi iz Vinske 
gore, Ponikve, Velike Piragice in 
Galicije, drugo lokalno štafetno 
palico pa so držali v rokah mla
dinci Andraža, Vranskega, Ta
bora, Gomilskega, Trnave, 
Braslovč in Polzele.

Irena Jelen

K I L  L I B O J E  I N  S T A N K O  S A T L E R  
D O B I T N I K A  Z L A T E G A  Z N A K A

Konec aprila bo v Ljubljani 
podelitev zlatih znakov Zveze 
sindikatov Slovenije. Med 
dobitniki teh visokih priznanj 
bosta tudi dva iz žalske obči
ne — Stanko Satler ter člani 
konference osnovnih orga
nizacij zveze sindikatov  
Keramične industrije iz Liboj.

Stanku Satlerju s Polzele, ki je 
zaposlen kot skladiščnik v Aerovi 
temeljni organizaciji v Šempetru, 
so zlati znak podelili za prizade
vno delo v družbenopolitičnih

organizacijah, zlasti v sindikatu, 
za delovanje v krajevni skup
nosti, organih samoupravljanja 
ter v organizacijah in društvih.

Člani konference osnovnih or
ganizacij zveze sindikatov v 
Keramični industriji v Libojah pa 
prejmejo to visoko priznanje ,,za 
zelo uspešno sodelovanje s 
poslovodno strukturo, samo
upravnimi organi in ostalimi 
družbenopolitičnim? organizacija
mi ter krajevno skupnostjo 
oziroma za odigravanje takšne

vloge, kakršna je začrtana v sta
tutu Zveze sindikatov," je med 
drugim zapisano v široki obraz
ložitvi.

Delavci občinskega sindikalne
ga sveta pa bodo v začetku maja 
podelili najboljšim ' sindikalnim 
aktivistom srebrne znake sindi
kata, prvič letos pa nameravajo 
podeljevati tudi posebne nagrade 
dela najbolj prizadevnim delav- 
■cem.

Irena Jelen

P E T O  S R E Č A N J E  K O V I N A R J E V
B O  V  M A J U

Sedemnajstega in osem
najstega maja bo v žalski 
občini peto proizvodno de
lovno srečanje kovinarjev. 
To srečanje bo hkrati tudi 
drugo delovno srečanje ko
vinarjev s celotnega celj
skega območja in s tem iz
birno tekmovanje za deveto 
delovno srečanje kovinarjev 
Slovenije.

Letošnje srečanje, ki ga po 
posameznih občinah organizirajo 
delavci občinskih sindikalnih

svetov, prinaša do lo č en e  novosti. 
Tekm ovalci bodo m erili m oči v 
trinajstih poklic ih, ko t so strugar, 
brusilec, rezka lec , orod jar, kon

s tru kc ijs k i ključavničar, p lam en- 
ski varilec, varilec reo, varilec  
mag, avtom ehanik o tto  in avto
m ehanik diesel livar kalupar, tv  
m ehanik, industrijski k lepar te r  v 
dveh poizkusnih poklic ih; to  sta  
obratni e lektrikar in m odelni 
mizar.

Letos ne bo  posebej občinskih  
in obm očnih srečanj, saj so 
organizatorji združili p e to  delovno  
proizvodno srečan je  z drugim  
obm očnim  srečan jem . Z a to  bo

teoretični del tekmovanja 
organiziran za vse tekmovalce v 
Celju, v žalski občini pa bo pote
kalo praktično tekmovanje v na
slednjih poklicih: strugar, kon
strukcijski ključavničar, livar-ka- 
lupar ter modelni mizar. Srečanje 
bodo pripravili v prostorih šem- 
peterskega Sipa ter Ferralita.

Najboljši delavci s tega občin
skega in hkrati območnega sre
čanja bodo' junija tekmovali na 
devetem srečanju kovinarjev Slo
venije za memorial Franca Les- 
kovška-Luke. To srečanje bo v 
Zalču in v Titovem Velenju.

Irena Jelen

-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------

R a z s t a v a  k n j i g  in  t o v a r n i š k ih  g la s i l
Od šestega do devetega 

maja bo v prostorih Savino 
vega salona v Žalcu razsta 
va knjig, kupljenih iz sred 
štev osnovnih organizacij 
sindikata, ter glasil, ki izha 
jajo po organizacijah zdru 
ženega dela v žalski občini

Delavci sindikata so namreč 
pred časom začeli skupaj z 
Občinsko matično knjižnico ak
cijo za zbiranje denarja, s katerim 
bi lahko kupili knjige za mladino.

Ravno teh knjig je namreč v žalski 
knjižnici vedno primanjkovalo.

Po oceni delavcev Občinskega 
sindikalnega sveta in Občinske 
matične knjžnice je akcija zbiranja 
denarja zelo uspela. Delavci po 
organizacijah združenega dela so 
zbrali petnajst starih milijonov, za 
ves ta denar pa so že kupili najbolj 
potrebne knjige za najmlajše. Ka
tera dela so izbrali, bodo pokazali 
na omenjeni razstavi v Savi novem 
salonu. Skupaj jo bodo organizi
rali delavci Občinske matične

knjižnice in člani kom isije za  in
fo rm iran je  te r  p rop ag and o  pri 
občinskem  sindikalnem  svetu.

P o leg  knjig si b o d o  obiskovalci 
lahko ogledali še  vsa glasila, ki 
izhajajo po  organizacijah  zd ruže
nega de la  v žalski občin i, č e  bo  
možno, pa bo do  organizatorji 
razstavili tudi tehn ične  p rip o 
m očke, po treb n e  za izdajo glasil. 
O rgan izatorji tudi načrtu je jo  
pogovor o inform iranju v 
organizacijah združeneg a dela.

Irena Jelen
J

Tradicionalno srečanje 
na Bukovici

Krajevna konferenca SZDL in Planinsko društvo Žalec bosta 27. aprila 
organizirala tradicionalno srečanje krajanov na Bukovici v počastitev le
tošnjih jubilejev. Seveda pa so vabljeni tudi krajani sosednjih krajevnih 
skupnosti. Za vse ki se bodo podali na Bukovico peš bo skupen odhod 
izpred Hmezada ob 8. uri, ob 10. uri pa se bo pričelo srečanje. Planinsko 
društvo bo ob tej priložnosti sprejelo v svoje vrste 60 pionirjev iz osnovne 
^ole Peter Šprajc-Jur Žalec in Miroslav Širca Petrovče. V kulturnem pro
gramu bo sodeloval moški pevski zbor Svobode Žalec. Planinsko društvo pa 
bo pripravilo tudi tovariško srečanje zato vabljeni v čimvečjem številu.

Popravek
V prejšnji' številki smo v 

sestavku Dolžniki so krivi za
pisali, da je Mitja Zagoričnik, 
Kidričeva 6 dolžan 500,00 
dinarjev, kar pa ne drži, saj sta 
v omenjenem bloku dva soi
menjaka z priimkom Zagorič
nik. Pravilno bi se moralo gla
siti Jožica Zagoričnik. Priza
detemu se opravičujemo.
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F E R R A U T  Ž A L E C

IZ MAJHNEGA JE ZRASLO VELIKO
DELAVCI FERRAUTA PRAZNUJEJO LETOS 10SLETNÌCO OBSTOJA

Ferralit včeraj..
P rv i  z a č e tk i  d a n a š n je g a  

F e rra lita  s e g a jo  v  le to  1880, ko  je  
k lju ča vn ič arsk i m o js te r Jo s e f 
L o rb er iz M a rib o ra  kupil v  Ža lcu  
hišo štev ilka  d e v e tn a js t z 
g o s p o d a rs k im  p o s lo p jem  in si 
u red il k lju ča vn ič arsko  de lavn ico . 
V  n je j je  zaposlil šest d e la v c e v  in 
kaj k m a lu  sp o zn a l, da je  S a v in j
s k o  k m e tijs tv o  ž e  precej razv ito , 
da pa n jeg o v  večji in hitrejši 
razvo j ov ira  p r im itiv n a  m e h a n iza 
cija te r  s tare , m a jh n e  in te h n ič n o  
zas ta re le  sušiln ice . M o js te r  Lor
b e r je  uv ide l, d a  je  za  razvo j 
h m eljars tva  v  S av in jsk i do lin i še 
ka ko  p o m e m b n o  n a d o m es titi 
s tare  lesene hm eljske  sušiln ice s 
so d o b n im i, k o v in sk im i. V  Lor- 
berjev i d e lavn ic i so jih  začeli 
km alu  izd e lo v a ti. N e  le za savin j
ske, te m v e č  tu d i z a  ba n a tske  
h m elja rje .

Pri sv o jem  de lu  so k lju ča v 
ničarji u p orab lja li tu d i o d litk e , ki 
so jih  m orali vo ziti iz  š to rske  liva
rn e . K er so p ro izv o d n jo  v  de la
v n ic i s ta ln o  p o v e č e v a li, je  lastnik  
le ta  18 90  zg rad il liv a rn o  in začel 
pro izva ja ti sivo  litino  in barvaste  
litine . N a jv e č ji razrp ah  je  d e lavn i
ca d o ž ive la  p re d  p rvo  v o jn o  v ih 
ro , n a to  je  d e ja v n o s t ne ko liko  
u p a d la , p o n o v e n  v z p o n  pa  
b e lež ijo  p o  le tu  dv a in d va jse t.

Z a  L o rb e rje m  je  d e la v n ic o  
prev ze l n jeg o v  s in . N ad a ljev a l je  
o č e to v o  d e lo , o b ra t in razn o vrs t
n o s t izd e lk o v  p a  še razširil. K o je  
p o  S av in jsk i d o lin i neha l o d m e 
v a t i 'to p o t  o k u p a to rs k ih  šk o rn jev , 
so p rv o tn o  p o d je tje  n a c io na liz i
rali in us tan o v ili O k ra jn o  k o v in 
sko  p o d je tje . L e -to  so  le ta  1965  
p re im e n o v a li v  F e rra lit .

S e  nekaj m e jn ik o v  v  svo jem  
razvo ju  b e lež ijo  tam ka jšn ji 
delavc i: 1963 so  na novi lokaciji 
zgrad ili livarn o  sive litine  in 
m o d e la rn o . L ivarno  sive litine so  
že  d v a k ra t razširili, na n o vo  pa  
zgrad ili še livarno  b a rv n ih  kovin .

. . .  danes
D a n e s  p rih a ja  v  to  d e lo v n o  

o rg a n iza c ijo , ki je  že  nekaj časa  
p o v e za n a  z  o s ta lim i p ro izvaja lc i

km e tijs k ih  s tro je v  v  sestav ljen i 
o rgan izac iji A g ro s , p rek o  48 0  
d e la v c e v . D e lo  im a jo  o rg a n iz ira 
no  v  tre h  te m e ljn ih  o rg a n iza c i
ja h , to  s o  livarn a , stro jn i o b ra t in 
m o d e la rn e , te r  v  skupn ih  
slu žbah .

P ò  s v o jem  o b seg u  p ro izvo d n je  
in vrs ti izd e lko v  se  jè  iz m a jh n e  
d e lavn ice  v  s to p e tih  le tih  razvila  
resn ičn o  ve lika  d e lovna  o rg a 
n izac ija . O  te m  na jlep še  g o vo rijo  
š tev ilk e : d e lavc i F e rra lita  pro iz
v e d e jo  le tn o  o k ro g  2 5 0 0  to n  
o d litk o v  iz s ive  litin e , 4 5 0 0  to n  
k o n tin u ira n e  v le č e n e  sive litine  in 
p re k o  2 0 0  to n  o d litk o v  iz barvn ih

ko v in . V  s tro jn em  o b ra tu  izdela
jo  le tn o  4 5 0 0  tisoč v a ku u m s k ih  
črpa lk  in 12 0 0 0  osnih  dvo jic  z 
za v o rn im i sis tem i. V  stro jn ih  
o b ra tih  o b d e la jo  tu d i p reko  1200  
to n  o d litk o v , n a m e n jen ih  km e tij
sk im  s tro jem .

...ju tri
R azvo j Ferra lita  v  prihodn jih  

letih  b o d o  ta m ka jšn ji de lavc i 
usm erja li zlasti v  p o so d o b itev  
te h n o lo g i je  in  p o v e č a n je  
pro izvo d n je . O d loč ilen  ko ra k  k 
te m u  cilju so naredili ravn o  te  
d n i, ko so p ros to re  starega  
s tro jneg a  o b ra ta  v  nekdan ji hišni 
številk i d e v e tn a js t v  Ža lcu  
zam en ja l z n o v im i v  neposredn i 
soseščini livarne in m o d e la rn e . In  
še n a  nekaj ne pozab lja jo  v  te m  
ko lektivu  s častitljivo  staro stjo  -*■ 
da b o  hitrejši in' kvalite tne jš i raz
voj od v isen  tu d i od  p o večan ja  
števila  zap oslen ih  d o brih  in 
s tro k o v n o  u p osob ljen ih  d e la v 
cev.

Franc Leskošek-Luka 
Častni član Ferralita

Pri Josefu Lorberju se je 
kovinarskega poklica začel 
učiti tudi revolucionar, prvi 
sekretar Komunistične partije 
in komandant slovenskih 
partizanskih čet Franc Les
košek-Luka. Čeprav mu oče ni 
mogel dolgo plačevati 
oskrbnine, zaradi česar so ga 
odpustili iz uka, se je rad in 
pogosto vračal v današnji 
FerraliL 1957 so ga proglasili 
za častnega člana tega ko
lektiva.

Posnetek novega strojnega obrata v bivših prostorih Sigme

Športniki Železarne Jesenice, Save Kranj, Donita Medvode, Steklarne Hrastnik in Ferralita so se 
v Žalcu pomerili v peteroboju in to je bilo že njihovo osemnajsto srečanje.

Delavci PTT 
niso krivi za kasnitve

S k o ra j ne m in e  s e s tan ek  v  
kra je v n ih  s k u p n o s tih , na- ka terih  
n e b i o p o za rja li na p ro b lem  te le 
fo n ije  in  raznašan ja  p o š te . T o  pa  
ni nič č u d n e g a , saj je  te le fo n  ž i
v ljen js keg a  p o m e n a  še z las ti za  
o b č a n e  v  o b ro b n ih  p redelih  
o b č in e , se d an je  te ž a v e  pa so  
o d ra z  p re p o č a s n e g a  razvo ja  v  
pre tek lih  le tih . K e r pa v  občin i 
zad n ja  le ta  n a m e n ja m o  p rec e j
šnja s red stva  z a  izg ra d n jo  te le 
fo n ije , h k ra ti p a  b e le ž im o  k a s n it
ve , s m o  v  u re d n iš tv o  povab ili 
J a n e z a  G rila , d ire k to r ja  P T T  
C elje; Iv a n a  S la m n ik a , d irek to rja  
T O Z D  -  P ro m e t; in  B orisa  K re 
sn ika , d ire k to r ja  te h n ič n o  raz
vo jn e g a  s e k to rja . Z a s ta v ili s m o  
jim  d v e  v p ra š a n ji, in  sicer: s 
kakšn im i p ro b le m i se  sreču je jo  
pri raznašan ju  p o š te  in zaka j 
ka sn itve  pri iz g ra d n ji te le fo n s k ih  
ce n tra l in te le fo n s k e g a  o m re ž ja .

Ivan Slamnik: „ K lju b  te m u  
d a im a m o  p o  s ta tis tič n ih  p o d a 
tk ih  p r im e rja ln o  u g o d n o  s tan je  
pri d o s ta v i p o š te , saj p ride en a  
p o štn a  e n o ta  na 3 6 0 0  p reb iva l
cev , pa se v s a k o d n e v n o  sreču je 
m o  s p r ip o m b a m i o b č a n o v , še  
zlas ti t is tih , ki p re je m a jo  p o što  
vs ak  d ru g i d a n . P recej p rip o m b  
je  tu d i n a  n e d o s ta v o  o b  so b o tah . 
V s e  to  je  p o v e z a n o  s k a d ro v 
sk im i te ž a v a m i, saj, d e la v c e  za  
razn a šan je  p o š te  te ž k o  d o b im o  
ali pa jih  sp loh  n e  u s p e m o . V z ro k  
je  v  te ž k ih  p o g o jih  de la  in n izk ih  
o s eb n ih  d o h o d k ih . O b časn im  
z a s to je m  pa s m o  priča  zarad i 
b o le ze n s k e  o d s o tn o s ti p o šta rja  
in ke r n im a m o  re ze rv , p o š te  ta  
d a n  e n o s ta v n o  n e  m o re m o  
d o s ta v iti. D o d a ti ve lja  še , da so  
c e n e  p o š tn ih  s to r ite v  p re n izk e  in 
ta k o  n a m  o s ta n e k  d o h o d k a  ne  
d o p u š č a  d o d a tn e g a  z a p o s lo v a 

nja in izbo ljšan ja  te h n ič n e  
o p re m lje n o s ti d o s ta v e  p o š te .”  

Janez Gril: „ K a d a r  razp ra 
v lja m o  o  izg rad n ji te le fo n ije , 
im a m o  v  m islih  n a jv e č k ra t le 
k o n č n i p rik lju če k , o b  te m  pa  
p o z a b lja m o , k o liko  sred s tev  je  
p o tre b n ih , d a  te le fo n  lah ko  
p o v e ž e m o  z o m re ž je m  v  o b č in i, 
reg iji, S lo v e n iji, Ju g o s lav iji in 
tu jin o . In  ker je  v  te m  p r im e ru  
n u je n  o b ra tn i v rs tn i re d , v  žalski 
občin i še le  sedaj p rih a jam o  v  
fa z o , k o  se v e d n o  bolj p rib ližu je 
m o  za d n je m u  delu  — to  je  te le 
fo n s k e m u  p rik ljučk u . Z  ve lik im i 
napo ri in < z  zd ru ž e v a n je m  s red 
stev- s a m o u p ra v n e  in teresn e  
s k u p n o s ti za  k o m u n a lo  in ce s te , 
k ra je v n ih  s k u p n o s ti, organ izacij 
z d ru ž e n e g a  d e la , p riča ko v a lce v  
te le fo n s k ih  p rik lju čk o v  in P T T  
C e lje  zad n ja  le ta  uspešno  
u re s n ič u je m o  zas tav ljen i p ro 
g ra m . Z a l se po jav lja jo  k a 
sn itv e  v  p o s a m e zn ih  p rim erih , 
k o t je  c e n tra la  n a  P o lze li, ki je  v 
ce lo ti p lačaria , v e n d a r kljub  
vs em  o b lju b a m  p ro izva ja lca , to  
je  Iskra  T e le m a tik a , še v e d n o  
n im a m o  c e n tra le , ta k o  d a  je  vsa  
krivd a  n a  s tran i p ro izva ja lca . S e 
v e d a  pa je  c e n a  d o g o v o rje n a  in 
p o d ra ž itv e  n e  p rid e jo  v  u p o š tev . 
K lju b  so v lag an ju  v  ru d n ik  bakra  
(o s e m  m ilijo n o v  d in ) nam  
p ro izva ja lec  k a b lo v  le -te  d o s ta 
vlja  z  ve lik o  z a m u d o , u p a m o  pa , 
d a b o m o  lah ko  m ed k ra jevn i k a 
be l za  p o v e za v o  , n o ve  ža lske  
c e n tra le  z  vo z lišč em  v  Š e m p e tru  
p ra v o č a s n o  po ložili. R a č u n a m o , 
d a b o  m o n ta ž a  n o ve  c e n tra le  M 
Ž a lc u  zak lju č e n a  d o  m esec a  ju lija  
in  č e  n a m  b o  uspe lo  p rav o ča sn o  
p o lo ž iti tu d i o m e n je n i ka b e l, 
p o te m  b o m o  lah ko  priče li 
p rik lju če va ti p o s a m e zn e  n a ro č n i

ke . N a z a d n je  pa naj za ilustracijo  
d o d a m  p o d a te k , d a  s tan e  te le 
fo n sk i prik ljuček 2 7  m ilijo n o v  
starih  d in  in č e  to  p rim e rja m o  s 
p risp evk o m  n a ro čn iko v , je  razvi
d n o , ko liko  s red stev  je  p o tre 
b n ih , da te le fo n  lah ko  prik ljuč i
m o  na o m re ž je ."

Boris Kresnik: „ C e lo tn a
v re d n o s t no veg a  o b je k ta , c e n 
tra le  in ce n tra ln eg a  o m režja  v 
Ža lcu  je  1 1 9 .1 1 3 .0 0 0  d in . D o  3 1 .
12. 19 84  je  b ilo  zb ran ih
8 4 .1 1 3 .0 0 0  m ilijon ov  d in , prispe
vali pa so jih S K IS  4 8 .4 5 6 .0 0 0  
m ilijon ov  din  in P T T  3 5 .6 7 5 .0 0 0  
d in . T o re j b o  v  letu 1985 p o tre 
bn o  zb ra ti še 3 5  m ilijon ov  d in . 
N aro čn ik i so  s p red p la č ili p ri
speva li m ilija rdo  starih  d in , č a 
ka pa jih  še s tro šek  15 .6 0 0  d in  za  
prik ljuček  in se ved a  te le fo n sk i 
a p a ra t. S ic e r pa s m o  kra jevn i 
s k u p n o s ti Ž a le c  p o nu d ili 3 5 0  n o 
vih p rik lju čk o v , na razp o lag o  jih  
je  tre n u tn o  še 150.

N a  P o lze li s m o  lani ad ap tira li 
pro s to re  za  n o vo  c e n tra lo  s 3 8 6  
prik ljučk i. Z a  P rebo ld  im a m o  
p rip rav ljen  p ro je k t za om režje , 
za tika  pa se p r i p rid o b itv i p o tre 
bn ih  p ro s to ro v . N a ro č e n i sta  

ce n ta li z a  P rebo ld  in P e tro v č e . 
P ra v  ta k o  te č e jo  prip rave  z a  
B ras lo vče , A n d ra ž , P o n ikvo  in 
G alic ijo . N a ro č n ik e  G riž  b o m o  
priključili na ža lsko  c e n tra lo , 
griško pa nem enili g o m ils k i.”

T o re j se  n a m  na po droč ju  
te le fo n ije  v  nasled jih  d v eh  le tih  le 
o b e ta jo  boljši časi, č e p rav  b o d o  
tu d i p o te m  še potVebna p rece j
šnja v la g an ja  za d o k o n č n o  reši
te v  p o tre b  še z las ti v  o b ro b n ih  
p red e lih  o b č in e . D osedan ji rezul
ta ti p a  so d o k a z , da  je  le s 
sk u p n im i p rizad eva n ji m o g o č e  
uresn ič iti ta k o  z a h te v n o  n a lo g o . 
P o sn ete k  je  z n o ve  c e n tra le  v  
Ž a lc u , k jer h itijo  z m o n ta ž o  
o p re m e .
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Občni zbor so pozdravili pionirji gasilci

Tri desetletja gasilske zveze
bno d ru žb e n o  d o lž n o s t,"  je  še 
d o d a l J o ž e  K ud er.

N ače ln ik  zve ze  A n to n  G ros je  
o p ozo ril, da je  letošn jim  osm im  
po žaro m  bo tro va la  p red vse m  
m a lo m a rn o s t o b č a n o v . N a j
v e č k ra t gasiln i a p a ra ti niso p ra 
vilno  nam eščen i in če  jih  
občfeni n e  zn a jo  u p o rab lja ti, so  
posled ice p o žaro v  še več je . 
U g o to v il je , d a  so  gasilska d ru š t
va  d o b ro  op re m ljen a  s s o d o b n o  
te h n ik o  in d a  so  pri po žarih  tudi 
uč in k o v ita .

K er O b činska gasilska zveza  
letos slavi tri desetle tja  d e la , 
prip rav lja jo  izdajo  p o seb ne b ro 
šure.
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Jesenkovo priznanje Miljevi Kač
Letošn ja  d o b itn ica  Jesenko

vega priznanja, ki g a  podelju je  
B iotehn ična fa k u lte ta  v Ljublja
ni za dosežke  na znanstvenem  
p o droč ju , je  M iljeva Kač, d ip lo 
m irana inženirke km etijstva in 
vodja o d de lka  za  varstvo rastlin  
na inštitutu za  hm eljarstvo in 
pivovarstvo v Ža lcu .

M iljeva Kač je  to  priznanje  
preje la  za  le tošn je  le to  zaradi 
dosežkov za raziskovalno,

* strokovno p edag oško  in s tro -

V

kovno pub lic istično  d e lo  te r  ža  
uspehe pri povezavi raziskoval
nega d e la  s prakso. D okaz za  
njeno pub lic istično  udejstvo- 

. vanje je  kar pe t strokovnih knjig, 
devet znanstvenih razprav, 1 9  
strokovnih razprav in preko  

•d ve s to  strokovnih člankov. C e 
lih petindvajset let p a  je  tudi 
uredn ica strokovne priloge  
Hm eljarja . S vo je  strokovno  
znanje je  posredovala  strokov
njakom, tehno log om  in zas eb 

nim proizvaja lcem  na številnih  
predavanjih in teča jih , na hm e
ljarskih kongresih itd.

Z a  svoje, več kot tr id e s e tle t
no, strokovno de lo  in p rizade
vanja je  p re je la  že vrsto  priznanj, 
med njimi le ta  1 9 6 0  red hm e
ljarskega viteza (R iter des  
H op fen orden s) in red  d e la  s 
srebrnim  vencem , le ta  1 9 8 0  pa  
red de la  z zlatim  vencem .

Le to š n ji letn i ob čn i zb o r O b 
činske gasilske zv e ze  Ž a le c  je  
bil ju b ile jn i, saj je  bil že  tr ideseti. 
Z a to  je  bil za č e te k  zb o ra  še p o 
sebej svečan , p e v k e  P G D  M a tk e  
V iva  so za p e le  d v e  pesm i.

P o te m , ko  je  pred sed n ik  
O b č in s ke  gasilske zv e ze  J o ž e  
K u d er orisal p reh o je n o  p o t, je  
sp regovoril o oprav ljen ih  na log ah  
ir i te ž a v a h  v  p re te k le m  o b d o b ju .

T a k o  so tu d i lani nadaljeva li z 
uspešno ak c ijo  v z g o je  ka d ro v  in 
ak tivn o s ti č la n s tv a , v e n d a r z  
do seže n im  še  niso zad o vo ljn i. 
S ic e r pa  je  to  sta lna n a lo g a . Lani 
so v  os n o vn i šo li B ra to v  J u h a r t  
Š e m p e te r, Ustanovili šo lsko  gasil
sko d ru š tv o , v  načrtu  pa im ajo

u s ta n o v ite v  d ruš tev  v  vseh  
osta lih  osn o vn ih  šo lah . P rav  

' ta k o  b o d o  le tos ustanovili 
industrijsko  gasilsko d ru š tvo  
v  L IK  S av in ja  Š e m p e te r , ob  
p razn ovan ju  o b č in skega  p raz
n ika v  L ibo jah  pa že lijo , 
u s tan o v iti te rito ria ln o  d ru š tvo  v  
tam ka jšn ji k ra jevn i sk upn os ti, ki 
je  še ed in a  v  obč in i, ki n im a  
gasilskega d ru š tva . K o  je  J o ž e  
K ud er go vo ril o vs a k o le tn e m  
srečan ju  gasilcev v e te ra n o v , je  
opozori), da se te g a  srečanja  
na jod govorne jš i fu n kc io n arji, ra 
zen  p red s ta vn ik a  O K  S Z D L , ne  
u d e le ž u je jo ."  P o d o b n a  je  slika  
tud i na o b č n e m  zbo ru  G asilske  
zv e ze , ka r kaže  na neo d g o v o ren  
odnos d o  sicer n a jm n ožične jše  
org a n iza c ije , ki op rav lja  p o m e m -



Borci včeraj in jutri
Programska konferenca občin

skega odbora ZZB NOV Žalec je v 
uvodnem govoru predsednika to
variša Rada Cilenška in v razpravi 
nakazala nezadovoljstvo s sedanjim 
uresničevanjem gospodarske sta
bilizacije. Izraženo je bilo tudi ne

zadovoljstvo z lažno solidarnostjo, 
ki že presega vse meje in zamegljuje 
konkretno odgovornost za ne
uspehe in velikanske gospodarske 
škode. Dogaja se, da se z biro
kratskim omejevanjem upočasnjuje 
ljudska ustvarjalnost, to pa na

domešča kup novih predpisov, ki jih 
kršijo vsi po vrsti. Tako stanje iz
koriščajo naši nasprotniki vseh vrst.

Nastajajo vedno nove ugotovitve 
o času in pridobitvah ,NOB, negi
ranja in izkrivljanja.

Nas borce to zaskrbljuje. Nismo 
sentimentalni, ne žalujemo za sta
rimi metodami delovanja, niti za 
šablonskimi obnavljanji moralnih 
vrednost NOB in ljudske revolucije. 
V imenu 847 padlih v NOB, umor
jenih v zaporih in umrlih v nemških 
taboriščih samo iz naše žalske 
občine, pa zahtevamo, da se 
ohranijo moralno politična načela 
narodnoosvobodilnega boja.

Trdno smo namreč prepričani, da 
smo ravnali prav, ker smo se uprli 
iztrebljanju in množičnemu prese
ljevanju Slovencev na tuje in da nam 
je bil ta boj vsiljen. Tako misli vès 
slovenski živelj ne samo borci NOV.

Borci pa smo prepričam še o 
nečem: težavni ekonomski položaj 
ni nastal zaradi izpolnjevanja mo
ralnopolitičnih načel NOB temveč 
prav nasprotno, ker smo jih, ali so 
jih, prehitro pozabili. Ne vsi. Ta na
čela so se ohranjala med prepro
stimi delovnimi ljudmi. Moramo pa 
jih spet uveljaviti v družbi, v praksi, 
povsod, da bi ohranili dostojanstvo 
in okrepili poslanstvo, ki smo ga 
dolžni bodočnosti.

Cveta MIKUŽ

P o h o d
p o
D o b r o v l j a h

V soboto 13. aprila je bil že 
šesti planinski pohod po par
tizanskih Dobrovljah in že 
enajsti v okviru pohodov s 
skupnim imenom Obiščimo 
spomenike NOB v Savinjski 
dolini.

Pohoda so se udeležili 
učenci osnovnih šol s Polzele, 
iz Braslovč in Prebolda. Po
grešali pa smo učence ostalih 
šol, predvsem iz Griž, ki so bili 
doslej redno na takšnih poho
dih.

Udeleženci pohoda so se iz 
Braslovč povzpeli na Dobrovlje 
do groba štirih borcev IV. 
operativne cone, kjer je bila 
krajša slovesnost, pot pa je 
nato vodila na domačije, kjer so 
udeleženci dobili topel čaj. 
Udeleženci pohoda so prejeli 
tudi značke za udeležbo in si
cer: za prvo bronaste, za četrto 
srebrne in za osmo zlate.

F. Ježovnik

O h o lo s t se z a m a je  v  L e tu š u
Majska jutra pred štiridesetimi 

leti v Letušu niso bila tako 
spokojna kot danes.

Takrat je bila Savinjska dolina 
središče nenehnih premikov. Po 
njej se je valila nemška armada 
kakih 300 000 mož, ki jih je vodil 
komandant Aleksander von 
Löhr. Z njimi pa so se umikali tu
di četniki, ustaši, domobranci in 
drugi izvržki. S seboj so vozili v 
Jugoslaviji naropano bogastvo.

Von Löhra je novica o kapi
tulaciji Nemčije zatekla v Šaleški 
dolini. Zaradi nenehnih spopa
dov z našo voisko se ie s štabom 
začasno ustavil v Braslovčah. 
Njegov poziv britanski vojski, 
naj zasede zahodno Slovenijo in 
Koroško, je ostal brez odgovora. 
V tako težkih okoliščinah je 
skušal na lep in neoviran način 
spraviti kar največ svoje vojske 
na Koroško. Zatorej je napisal pi
smo predstavnikom naše armade 
in jih pozval v svoj štab na 
pogajanja. S takim pismom je 
poslal 9. maja 1945 v Radmirje

Leta 1940 sta bili pod Kotečni- 
kom nad Libojami in v gozdu 
pod cerkvijo na Gori Oljki okrajni 
konferenci SKOJ-a. Mineva torej 
45 let od dveh pomembnih 
mejnikov delovanja SKOJ-a na 
našem področju.

Med 30 mladimi delegati so se 
konference na Gori Oljki udeležili 
tudi Mira Svetina, Viktor Stopar, 
Franjo Vrunč, Vera Šlander, 
Janko Vrabič, Tone Ulrih, Vili 
Reberšak, Silva Cilenšek, Peter 
Šprajc, ml.; Marija Klemen ter 
predstavnik pokrajinskega komi
teja SKOJ in okrajnega komiteja 
Dartiie Jože Letonja.

Na tej konferenci so največ 
razpravljali o vlogi s in delu 
SKOJ-a v društvih, organi
zacijah in sindikatih. Okrožje je 
bilo industrijsko in obrtniško zelo 
razvito, zato so posebej obrav
navali delo v sindikatih. Na tem 
obmpčju je bilo vèliko kulturnih 
društev, v katerih je imel SKOJ 
ž§ močan vpliv. Glavne baze

nekega majorja svojega štaba. 
Pismo je sprejel politični komisar 
XIV. divizije Ivan Dolničar-- 
Janošek. Kljub diplomatskim 
prizadevanjem poslanika, da bi 
spravil pogajanja na raven von 
LÖHREVIH zahtev, mu to ni 
uspelo. Kot mesto pogajanja je 
komisar Dolničar določil Letuš, 
ki je ležal na pol poti med 
Braslovčami in Radmirjem. 
Dvomil je, da bo von Löhr to 
zahtevo sprejel.

Toda ko je ob trinajsti uri iste
ga dne, ki je bil določen za 
pogajanja, Dolničar s svojim 
tolmačem (oborožena šta bila 
samo s pištolama) prišel v Letuš, 
je pri gostilni Sulcer ob mostu 
zagledal osebno zaščito generala 
von Löhra. Tam je stal oklepni 
avtomobil, okrog njega pa je bilo 
postavljenih več mitraljezov.

Von Löhr je v pogovoru s 
komisarjem Dolničarjem skušal 
ohraniti hladen komandantski 
slog, vendar nervoze ni mogel 
prikriti. Prepričan je bil, da sedi

skojevskega dela so bile v šte
vilnih društvih Vzajemnosti in 
Društvih kmečkih fantov in de
klet. Pri tem ne smemo pozabiti 
na tradicije delavsko-kulturnih 
društev Svoboda.

Po številu in aktivnosti članov 
KP in ŠKOJ-a je bilo to okrožje v 
Sloveniji takoj za Ljubljano.

Druga konferenca je bila v 
majhni lovski koči pod Kotečni- 
kom. Viktor Stopar navaja, da je 
morala potekati pozno v jeseni 
ali že celo v začetku zime, ker je 
bil hrib pobeljen z nekaj centi
metri snega. Poleg:Finžgarja je bil 
na tej konferenci zelo aktiven 
Ludvik Zupanc-lvo. Razpravljali 
so o zunanjem in notranjem poli
tičnem položaju, o delu v društ
vih, še posebno v telovadnih in 
športnih. Delegati so pripovedo
vali o uspehih, ki so jih dosegali 
v raznih organizacijah, kamor so 
se aktivno vključevali. Na konfe
renci sta bila navzoča tudi Viktor 
Stopar — kot predstavnik

pred naivnežem. Zastavljal je 
vprašanja o moči naših vojaških 
sil, dobival pa dvoumne odgovo
re. Končno je prišel na dan s 
svojimi zahtevami: neoviran
odhod njegove armade do meje, 
kajti armada šteje blizu 300 000 
ljudi, hrane pa imajo samo za tri 
dni, zato je treba odhod pospeši
ti. Vsako zavlačevanje bi med 
njegovimi ljudmi razrahljalo 
disciplino. Partizanski vojski bi 
oddali rezervno orožje. Vsak de
seti nemški vojak mora obdržati 
puško, oficirji pa svoje osebno 
orožje. Za umik pa rabijo tudi 
tovornjake, tanke in oklepna 
vozila.

Toda general von Löhr je gle
de svojih zahtev naletel na 
napačnega pogajalca. Komisar 
Dolničar ga je namreč spomnil 
na brezpogojno kapitulacijo 
Nemčije in na akt, ki določa 
posledice. Torej nikakršnega 
odhoda z orožjem in opremo, 
temveč brezpogojna kapitulacija 
vojske v pravem smislu besede.

pokrajinskega komiteja SKOJ-a 
— in Franjo Vrunč — kot pred
stavnik okrožnega komiteja KPS 
za Celje in Savinjsko dolino.

Ti dve konferenci sta pokazali 
in potrdili, da se je na našem 
območju uresničil sklep CK KPS; 
iz leta 1939, po katerem naj bi 
SKOJ povezal kar največ mladi
ne. Vsi mlajši člani partije so bili 
zadolženi zajdelo z mladino, da 
so jo vzgajali v duhu marksizma 
in leninizma. Tako so mladi na 
Šprajčevem hribu nad Migojni- 
cami splanirali teren za odbojko 
in nogomet. Kraj je leta 1940 
postal pravo zbirališče mladine. 
Vsako nedeljo so pripravili razli
čna športna tekmovanja, ob 
zaključku teh pa so se seznanili 
tudi s svetovnimi zanimivostmi in 
politično situacijo. Septembra 
1940 je bilo tekmovanje v odbojki 
in nogometu tudi na rudniškem 
nasipu v Zabukovici, po konča
nem tekmovanju pa je zbranim 
mladincem govoril Peter Šprajc, 
ml. o imperialistični vojni.

Čeprav nerad, je von Löhr 
sprejel zahtevo komisarja 
Dolničarja, da se premiki nem
ških čet ustavijo, on sam pa odi
de na pogajanja v štab IV. ope
rativne cone, ki se je tisto jutro 
premaknil v Topolšico.
Pot tja pa je bila za von Löhra in 

njegove štabne spremljevalce tr
nova. Zaradi razdrtih cest in 
mostov so morali pešačiti, pri 
tem pa so se nenehno bali, da bi« 
padli v partizansko zasedo.

Tudi v Topolšici na pogajanjih 
v štabu IV. operativne cone je 
von Löhr doživel sramoten 
poraz.

Ko danes hodimo ali se 
vozimo mimo bivše Sulcerjeve 
hiše pri mostu v Letušu, se le 
mimogrede zavemo, kako važni 
dogodki so se odigrali tu. Pa se 
spomnimo sedaj, ko spet grmijo 
topovi na vseh koncih sveta in 
sejejo smrt nedolžnim.

Cveta MIKUŽ

Znano je delovanje skojevcev 
v okviru Vzajemnosti v Zabuko
vici, ki ga je vodil Albin Vipotnik, 
udeleženec ustanovnega kon
gresa KPS na Čebinah.

V Preboldu so igrali Veliko 
puntarijo Bratka Krefta, v 
Ljubljani pa oblast te igre ni 
dovolila. Pripravili so jo člani 
preboldske Vzajemnosti s 
sodelovanjem Društva kmečkih 
fantov in deklet.

Predvojno delovanje Partije in 
SKOJ-a je bilo tesno povezano s 
športnimi in kulturnimi priredit
vami, zato bi bilo prav, da bi bila 
tudi danes razna športna tekmo
vanja posvečena in povezana z 
ustreznimi prireditvami pred 
vojno, kot je to primer turnega 
smuka z Mrzlice v Zahom, ki ga 
vsako leto \/ spomin na predvoj
na smučarska tekmovanja orga
nizira Partizan Griže.

(Viri: SKOJ 1919-1945)
F. Ježovnik

M o j domači kra j ob osvoboditvi
April in maj sta meseca, ko se 

spominjamo zadnje vojne in naj
pomembnejših dni naše zgodovi
ne. Spominjamo se vojnih grozot, 
predvsem pa svobode, ki so nam 
jo v NOB priborili naši očetje. * 

Letos mineva 40 let, od kar so 
nam po štirih Jetih trdeaa boja z 
okupatorjem zavedni ljudje naše 
domovine izbojevali svobodo. Ker 
nas takrat še ni bilo na svetu, sva s 
sošolko Svetlano obiskali borko 
Zofko Cvenk, ki nama je pripove
dovala kako so se takrat vrstili
dogodki v Šemfjetru.

Večji del Jugoslavije je bil maja 
1945. leta že osvobojen, skozi 
ŠemjDeter pa so se še vedno 
umikale dolge kolone Nemcev, 
ustašev in drugih domačih izda
jalcev, ki so bežali pred prodira
jočo partizansko vojsko. V tem 
času se domačini niso upali iz hiš, 
ker so se zavedali, daje umikajoči 
sovražnik nevaren kot ranjena 
zver, ki napada in mori brez 
opozorila in vzroka. Sovražne ko
lone, ki so se skozi Šempeter va
lile že več dni, so v noči med 8. in 
9. majem izginile. Za njimi so ob

cesti ostali pokvarjeni avtomobili, 
motorji, razno orožje in razstreli
vo. Ljudje, ki so o dogodkih 
obveščali partizane, so na skrivaj 
poslušali radio. 9. majaso izvedeli, 
da je druge svetovne vojne konec.

Veselje Sempetranov je bilo ne
popisno. Priredili so velik miting.

Sklicali so tudi sestanek, na ka
terem so izvolili začasne organe 
oblasti. Sestanek je vodil Anton 
Turk. Organi oblasti so morali 
zagotoviti varnost občanov, skla-

n
i

dišč in trgovin, kijih je okupator ob 
begu zapustil. Po prvem navdu- ■  
šenju so se ljudje lotili obnove H 
svojega kraja ■

Za svobodo, ki so nam jo borci 
v težkih dneh vojne kovali s krvjo, 
ni dovolj le beseda hvala. Naša 
obveza je, da svobodo branimo, 
prav tako tudi mir in neodvisnost, 
za katero so se borili in umiràli 
junaški partizani.

Mateja Toman, 
OŠ Šempeter

I
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Samoupravna stanovanjska skupnost 
občino Žalec -  Delovna skupnost

lil. natečaj
za dodelitev posojil za gradnjo, 

adaptecijnstenovanjskih hiš in večja dela 
udeležencem, NOV in kmetom -  borcem NOV

NATEČAJNA VSOTA ZNAŠA 3.500.000,00 DIN.

Odplačilna doba za odobrena posojila je največ deset let. 
Prosilec vloži prošnjo za posojilo z ustreznimi dokazili pri 

Občinskem odboru ZZB NOV Žalec.
Rok za dostavo prošenj z dokazili je 20 dni od dneva objave 

natečaja, najkasneje pa do 20. maja 1985.
Odplačilna doba se ugotovi glede na odobreni znesek s tem, da 

anuiteta nè more biti manjša od poprečne mesečne stanarine za 
stanovanja v družbeni lastnini na območju občine Žalec.
. Obrestna mera za odobreno posojilo znaša 5 %.

Prošnji za posojilo je treba priložiti:
a) Za gradnjo in adaptacijo:

— fotokopijo ali overjen prepis gradbenegadovoljenjazagradnjo 
stanovanjske hiše in opis, do katere faze je hiša že zgrajena
b) Za vzdrževalna dela:

— priglasitev vzdrževalnih del na stanovanjskem objektu. K jjro- 
šnji za posojilo je potrebno predložiti še:

— potrdilo o premoženjskem stanju,
— predračun za zaprošen znesek, iz katerega mora biti razvidno, 

za kakšne namene bo ftosojilo uporabljeno,
— zemljiškoknjižni izpisek v enem izvodu, ki ne sme biti starejši 

od dveh mesecev.
če prosilec posojila ni lastnik stanovanjskega objekta, mora k 

prošnji predložiti overjeno izjavo lastnikov, da se strinjajo z gradnjo 
ali z vzdrževalnimi deli.

Komisija za socialno zdravstvena vprašanja pri 'Občinskem 
odboru ZZB NOV Žalec bo proučila v natečajnem roku |srispele 
vloge, po končani javni razpravi pa bo oblikovan predlog, ki bo 
posredovan odboru za solidarnost v stanovanjskem gospodarstvo 
pri skupščini Samoupravne stanovanjske skupnosti občine Žalec.

Udeleženec narodnoosvobodilne vojne Konrad Pevec iz 
Žalca je že večkrat obiskal učence osnovne šole Ljuba Mikuš in 
jim pripovedoval o vlogi kurirjev, delu terencev, spopadih z 
okupatorjem in o drugih dogodkih. Učenci so bili vedno veseli 
njegovega obiska, iz zanimivih pripovedovanj pa so tudi mar
sikaj zapisali. Tokrat jim je Konrad Pevec pripovedoval o zad
njih spopadih s sovražnikom pred osvoboditvijo, saj prav te dni 
poteka 40 let od teh dogodkov. , k

Vransko ob 
osvoboditvi leta 1945

Vprašal sem stare krajane z Vranskega, kako se spominjajo 
dneva osvobodóditve, ki je bil na Vranskem dne 9. maja 1945

Pripovedovali so mi:
Že nekaj časa so bili na Vranskem poleg nemških oddelkov 

vlasovci. To so bili oddelki, ki so bili sestavljeni iz verskih ujetnikov. 
Na sodelovanje z Nemci so pristali iz različnih vzrokov. Vodil jih je 
ruski general Vlasov. Ti oddelki so bili našemu človeku nevarnejši kot 
Nemci. Bal se jih je ves slovenski narod. Bili so izredno surovi in 
krvoločni. Nemci so jih namerno nastanili na področja, kjer so ljudje 
množično sodelovali s partizani.

Zjutraj, dne 9. maja 1945, so bili vlasovci izredno živčni in hrupni. 
Nekaj se je dogajalo, nekaj nenavadnega se je moralo zgoditi. Kmalu 
so ljudje z Vranskega izvedeli za vzrok njihovega nenavadnega ob
našanja. Preko radia so izvedeli, da so predstavniki nemške vojske 9. 
maja 1945 podpisali brezpogojno kapitulacijo.

Krajani Vranskega so se razveselili. Hkrati pa so živeli v strahu, 
kaj bodo vlasovci v obupu poraženca storili. Bali so se, da bodo pobili 
vse prebivalstvo Vranskega. Kdorkoli je poznal situacijo, je lahko 
predvideval takšen odziv. Vlasovci so se zavedali, da so storili težke 
zločine.

Kljub strahu se ni ničesar zgodilo. Vlasovci so se naložili na svoje 
vozove ter se odpeljali proti Celju. Prebivalci Vranskega so po 
njihovem odhodu laže zadihali. V zraku je bilo poleg pomladnega diha 
še nekaj drugega, nekaj neznanega. Svoboda prihaja! Dolgo 
pričakovana svoboda.

Ljudje so se zgrinjali in tekali po trgu. Nasproti trgovine Oset je 
pri Pečovnikovih iz strešne line prilezla na dan slovenska zastava, ki je 
niso videli že štiri leta. Cerkovnik se je pripravljal, da bi na zvonovih 
slovesno pritrkaval v čast prihajajoče svobode. Naenkrat završi: 
„Nemci gredo! Skrijte zastavo!" In res! Po trgu se je iz gornjega 
konca proti spodnjemu pomikala dolga kolona Nemcev. Bila je 
|X)sadka oporišča na Ločici pri Vranskem. To so bile policijske enote. 
Bili so do zob oboroženi. Toda zastava na Španovi hiši je ostala 
nedotaknjena. Nemci so jo videli. V zadnji vrsti dolge kolone, je neki 
policist igral na orglice poskočno popevko. Domačinom se je zdelo, 
da so kar veseli, ker je tudi zanje konec vojne.

Proti večeru se je oglasilo veselo pritrkavanje zvonov. Ponekod 
so se prižgali kresovi, ki so jih pripravili že davno prej. Zvečer se je že 
slišalo petje in streljanje. Z vseh strani so se iz gozdov in bližnjih vasi 
zgrinjali partizani in se bližali Vranskemu. Prvič se je slišalo streljanje, 
ki ni vzbujalo zaskrbljenosti in straha. To je bilo streljanje v znak 
veselja.

Ljudje so občutili neizmerno srečo in veselje, kakor da bi pili 
opojno pijačo. Tudi pomladni veter in pomladni duh je vel 
popolnoma drugače kot dan popreje, ko je visela v zraku negotovost

Davek za svobodo je bil velik: 20 ustreljenih talcev, 47 padlih 
borcev 17 pogrešanih. Na Gorici so v zimi 1944/45 postrelili 174 
žrtev, v Zaplanini 39 žrtev, ki so se v izredno hudi zimi predali 
okupatorju. Nič koliko jih je bilo zaprtih v zaporih in taboriščih.

Tudi moj kraj je zaslužen za svobodo.
Ponosen sem, da živim na Vranskem

Gregor JERAM, OŠ Vransko
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S A M O P O S T R E Ž B A  V  H L E V I H
S to  t iso č  l itr o v  n a m o lz e n e g a  m le k a  — le tn o  
p et d o  šest k o šen j

Kot vsi pridni kmetje v Savinjski 
dolini, imajo tudi Mešičevi na Polzeli 
v teh dneh polne roke dela. Letošnja 
zima je bila dolga, saj se je razpo
tegnila v prve pomladne dni, sedaj, 
ko je postalo topleje,-pa je vse na 
kupu.

Šedobro.daje Mešičeva kmetija 
mehanizirana in tako si gospodar 
Mešič, žena Cvetka in sin Marjan 
lahko veliko pomagajo s stroji. 
Obdelovalne zemlje je vsega 10 ha 
in čeprav m arondirana, jo dobro 
gnojijo in skrbno obdelujejo. Letno 
pospravijo pet do šest košenj, do
volj, da napolnijo sifose. Letno tako 
pridobe 350do 400 m3 silaže, kar je 
komaj dovolj za 34 glav v govejem 
hlevu. Od tega imajo 20 krav mol
znic sivorjavk in črno belih, poleg 
teh pa še 14 plemenskih telic. V 
vzorno urejenem hlevu imajo pri ži
vim uvedeno samopostrežbo. Živali 
niso privezane, zato si po lastni volji 
postrežejo s silažo. Pri tem je manj 
dela, živini pa koristi tudi to, da se 
prosto giblje na svežem zraku. Ob 
hlevu imajo lepo urejeno mlekarno, 
brezhibno čisto in pospravljeno. 
Namolženo mleko prihaja po ceveh 
v rezervoar brez škodljivih zunanjih 
vplivov.

Poprečna molznost pri kravah 
je 5000 litrov, lani so namolzli 100 
tisoč litrov, od tega so oddali 
mlekarni 85 tisoč litrov, kar je veliko 
za takšno kmetijo. Poleg prodaje 
mleka imajo poldrugi hektar hmelja, 
celih dvajset let pa so se bavili tudi 
z rejo piščancev, zdaj pa so prostori 
trenutno prazni.

Kljub dobri molznosti oziroma

prireji mleka pa se proizvodnja pri 
sedanjih cenah skoraj več ne iz
plača. Če bi si zaračunali vsako 
vloženo uro ter upoštevali amor
tizacijo in ostale stroške bi zaman 
iskali dohodek. Ker pa kmet ne 
računa opravljenega dela, nekako * 
izplava. »Cenovne’škarje se v kme-, 
tijstvu že nekaj časa zapirajo in če 
bo šlo tako naprej, bodo tudi 
kmečki hlevi ostali prazni,“ mod
ruje Anton Mešič.

Pri piščancih pa je naneslo tako, 
da je prireja prikazala pri zadnjem 
turnusu 480 tisoč dinarjev izgube in 
taje sedaj na dolgu. Pa ne da bi bili 
neizkušeni v prireji, saj so imeli 
proizvodnjo celih dvajset let in v 
tem času so dali na trg 160 tisoč 
kilogramov piščančjega mesa.

Eden od vzrokov za izgubo je bila 
ostra in dolga zima in z njo izredno 
visoki stroški ogrevanja, drug vzrok 
pa so slaba krmila in tako je šlo vse 
po zju.

»Če se bodo razmere izboljšale, 
bomo nadaljevali s prirejo piščan
cev,« je dejal Mešič. Tako je tudi 
prav, kajti Mešičevi imajo veliko 
svojih žuljev v novem objektu, ki je 
sedaj brez haska.

»Krnet, ki se je odločil za tržno 
proizvodnjo, bi moral imeti več 
zemlje,« ugotavljataAnton in Marjan 
Mešič. »Toliko, da bi pridelal dovolj 
krme za živino. Kmetije* so dobro 
opremljene s stroji; Mešiči bi lahko 
z razpoložljivo mehanizacijo zlahka 
obdelali 50 ha površin. Strojna ura 
bi bila tako veliko cenejša, kot je 
danes pri 10 hektarjih. To je velika 
škoda.

Antona Mešiča hudo moti tudi 
to, da kmetje kot močnejši proiz
vajalci za trg niso specializirani. 
Nekdo si je omislil pridelovanje 
kumaric in potem kumarice pride
lujejo vsi, kar ni dobro. Takšno 
preskakovanje v proizvodnji, ne da 
bi upoštevali potrebe trga, ni dobro 
in kmeta zagotovo ne bo pripeljalo 
na zeleno vejo. V tem ima Anton 
Mešič prav.

Lojze T rstenjak

»C enovne škarje s e  v km etijstvu  ž e  nekaj č a s a  zap irajo  in č e  bo  š lo  takb  naprej, b o d o  tudi km ečki 
hlevi o sta li prazni,« m odruje Anton M ešič

O ž i v l j a n j e
k o n j e r e j e

Časi, ko je konj bil nepogrešljiv 
savinjskemu kmetu, so že davno 
minili. Pri delu na polju jih je 
zamenjala motorizacija s 
številnimi delovnimi pripomočki. 
Hlevi so se'praznili in marljivih, 
delovnih konj je bilo vse manj. 
Takorekoč je bil že, pravi praznik, 
če smo lahko videli voz s konjsko 
vprego. Že pred časom pa se je 
stanje na tem področju začelo 
spreminjati in vse pogostejši so 
primeri oživljanja konjereje. Tudi 
v Dolenji vasi pri Preboldu, kjer 
imata Jože Vedenik in Alojz 
Kranjc skupno devet žrebic oz. 
kobil.

Alojz Kranjc je že od mladih 
nog ljubitelj konj in je z njimi sebi 
in svoji družini rezal debelejši kos 
kruha. Njegova zasluga je, da se 
je za to močno ogrel tudi Jože 
Vedenik — mlajši in pričel z 
vzrejo konj na očetovi kmetiji, ki 
stoji tik ob vstopu v Prebold. Ob 
Boljski je postavil ogrado in tri 
žrebice in breja kobila imajo 
tako svoj prostor za dirjanje in 
pašo. Hkrati pa so za vse, ki jih 
vodi pot mimo, prijetna paša za 
oči. Lahko bi rekli: idila ; sredi 
Prebolda.

Jože Vedenik je sicer avtopre
voznik, vendar pa nadvse ljubi

tudi kmetovanje, ki mu ni tuje, 
saj imajo preko tri hektare hrnelj- 
skih nasadov, v katerih je prav v 
tem času veliko dela. Ob vsem 
tem pa ne pozablja na svoje 
konje. Pri vzreji mu neutrudno 
pomaga tudi Ivan Potočnik ki 
ima kot lovec še posebno vese
lje z živalmi in vsak prosti trenu 
tek izkoristi, da je lahko z njimi.
Ko smo ga pobarali, kakšni so ti 
konji, nam je odgovoril: ,,To so 
sorazmerno nezahtevni, mirni, 
delovni konji domače pasme, ki 
dosežejo težo od 600 —700 kg.
Uporabni so za vsa kmečka dela, 
pa tudi za ježo in vprege. Sam 
imam konje že od nekdaj zelo 
rad in zato mi ni žal časa, ki ga 
prebijem z njimi. Živali znajo biti 
hvaležne in konji še posebno."

„Cilj vsega tega je," je dejal 
Jože Vedenik, ,,da poskušamo s 
tem v Spodnji Savinjski dolini 
ponovno oživeti konjerejo. Vzre
ja žrebet je naš poglavitni cilj v 
tej akciji, če lahko to tako 
imenujemo. To so sicer šele 
začetki, vendar mislim, da se 
bodo rezultati kmalu pokazali. 
Vsekakor pa je naša želja, da 
dobimo lastnega žrebca."

Toliko o konjereji v preboldski 
krajevni skupnosti. Dodajmo ša 
to, da bi verjetno kazalo z njo 
tudi popestriti turistično ponoči 
bo Prebolda. Korak od zamisli do 
realizacije je lahko kratek, če 
bodo za to obstajali skupni inte
resi. Na strani konjerejcev ga je 
že čutiti.

DARKO NARAGLAV

55 LET HMELJARJA
Mesečnik Hmeljar izhaja že 

55 let, v tem muhastem mese
cu pa je minilo 20 let, odkar je 
delo urednika Hmeljarja prevzel 
ing. Vili Vybihal. Takrat je bilo 
to še bolj enostavno. Vilija, kot 
ga imenujejo vsi' prijatelji in 
znanci, sta poklicala takratni 
direktor KK Karel Kač in direk
tor kmetijske zadruge Savinj
ska dolina Vlado P laska n in mu 
povedala, da ne bo več upra
vnik KZ Prebold, temveč ure
dnik časopisa Hmeljar. In pri 
tem je ostalo.

Čeprav je Hmeljar izhajal že 
pred vojno in začel poovno 
izhajati že leta 1946, je Vili svo
je delo začel skoraj iz nič. Po
sebnih novinarskih izkušenj ni 
imel, toda te si je kaj hitro 
pridobil. Nekaj na seminarjih in 
predavanjih, veliko mu je 
pomagala lastna iznajdljivost. 
Treba je bilo urediti tudi mnoge 
tenične stvari. Kar zadeva tisk 
je ostal zvest Cetisu, današnje
mu Aeru, ki je Hmeljarja tiskal 
že prej, urediti je bilo treba pre
cej, formalnosti in še mnogo 
drugih stvari, da je ta dragocen

pripomoček hmeljarjev zaživel 
svoje kleno življenje.

V tem času je Vili sodeloval s 
kmeti, s številnimi strokovnjaki 
in vsemi, ki so lahko kakorkoli 
prispevali k večji strokovnosti 
lista. Vseskozi se je trudil, da’je 
bil na tekočem in aktualen.

Vili Vybihal

Vendar Hmeljar ni bil njegova 
edina skrb. Vestno je zbiral 
material za meljarski muzej, 
skrbno arhiviral vse fotografije, 
ki so bile tudi razstavljene v 
Savinovem salonu. Leta 1980 
so praznovali 50-letnico 
Hmeljarja. Slovesnost je bila v 
novo urejenem hmeljarskem 
muzeju, izdali pa so tudi 
priložnostne značke. Vsekakor 
plodno delo. Njegova delav
nost pa Se je pokazala tudi na 
drugih področjih.
Vseskozi je aktiven v 
številnih družbeno političnih 
organizacijah, tako v svoji 
delovni organizaciji, kot izven 
nje. Lahko bi celo rekli, da je 
bil tam, kjer se je dogajalo kar
koli pomembnega in zanimive
ga, tudi Vili. Včasih le kot 
opazovalec, mnogo pogosteje 
pa kot aktiven sodelavec.

Kaj torej lahko rečemo o člo
veku takšnega kova. Le to, da 
naj bi tako tudi nadaljeval. Saj 
Vijija delo krepi in osrečuje.

TONE TAVČAR ^

K o m e n ta r

Pri mleku še naprej izguba
Vse kaže, da za potrošnikov žep boleča nova cena mleka rejcem ni 

bistveno izboljšala položaja. Zaradi vse višjih proizvodnih stroškov mleka 
izguba nastaja še naprej, to pa rejce spravlja v negotovost.

Številke, ki jih navajamo, smo povzeli iz Hmezadovih družbenih farm 
pa tudi od kmetov — specializiranih proizvajalcev mleka.

Na farmah so v prvih treh mesecih letos zabeležili po kravi 5750 
litrov mleka, kar sicer ne dosega že ustaljenega poprečja 6000 litrov pri 
kravah molznicah farmske reje. Čeprav gre za proizvodnjo, ki je visoko 
nad republiškim poprečjem, rejce še naprej pesti izguba, ki jo v SOZD 
Hmezad pokrivajo iz drugih, donosnejših dejavnosti, kot je npr. hmelj.

Prehrana, storitve in OD (na liter mleka!) znašajo 43,03 dinarja. 
Fiksni stroški (amortizacija, obveznosti iz dohodka, zavarovalna premija 
in obresti znesejo 33,22 dinarjev, od tega samo obresti na kapital 15 
dinarjev po litru. Ob upoštevanju gnoja in telet znaša proizvodna cena 
litra mleka 70,07 dinarjev, rejci pa dobe zanj le 46,35 dinarjev.

Čisto izgubo — 24,42 dinarjev po litru (pri 6,5 milijona litrov ta 
znese 158 milijonov dinarjev) pokriva SOZD.

• Podatki opozarjajo, da se prireji mleka slabo piše in da se nam lahko 
zgodi, da bomo čez čas ostali brez mleka, manj pa bo tudi mesa. Rejci 
niso dolžni v nedogled prenašati bremena izgub, zato bodo pač zmanjšali 
ali povsem opustili proizvodnjo mleka.

Ni prav oziroma je nesmisel, da sta meso in mleko socialna artikla, 
to je namreč treba upoštevati v ceni.

Na družbenih farmah vidijo rešitev v že zastavljenem sanacijskem 
programu, ki temelji na boljši tehnologiji in organizaciji dela. Ob tem je 
treba doseči paritetna razmerja med repromaterialom in kmetijskimi 
proizvodi, v našem primeru: med mlekom in mesom pa tudi med 
proizvodi, ki so potrebni živinoreji za krmo.

Živinoreja že vrsto let životari na robu rentabilnosti, sedanja raz
merja med reprodukcijskimi materiali in ceno proizvodov pia jo lahko 
potisnejo še globlje v rdeče številke.

Kmetijstvo je treba zaradi njegove specifičnosti razbremeniti 
prevelikih dajatev oziroma obveznosti. Ker so umetna gnojila že pre
draga, jih kmetijci vse manj kupujejo, s tem pa zmanjšujejo možnosti za 
večji pridelek krme. Na dlani je, da se rejci ne bodo sami otresli čedalje 
večjih izgub, zato naj družba, ki je zainteresirana za redno oskrbo 
prebivalstva z mlekom in mesom, intervenira.

Lojze Trstenjak
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Č lo v e k  in  p r ir o d a  — 
v n e lo č ljiv o  p o v e za n a

Tudi naši predniki so dobro 
poznali rastline, posebno še 
zdravilne. Spoznali sojih pri svo
jih nenehnih preseljevanjih, ko so 
prihajali v stik s sosednjimi naro
di. V času pol nomadskega življe
nja so prepotovali veliko pokrajin 
in si tako bogatili znanje, ki so ga 
kasneje predajali svojim potom
cem. Kako dobro so poznali 
rastline, dokazujejo arheološka 
raziskovanja, ki so potrdila in 
dokazala, da so Slovani poznali 
skoraj vse najpomembnejše 
zdravilne rastline, in da so mno
ge od njih imenovali po organih 
ali boleznih, ki so jih z njimi 
zdravili. Nekatere, ki so jih 
uporabljali za zdravljenje ali za 
izdelavo pijač, so Slovani prinesli 
s seboj ob preseljevanju. Takšna 
rastlina je bila navadni vratič, ki 
ga antična medicina ni poznala.
Stari Slovani so ga uporabljali 
kot zdravilo proti glistam, kot 
magični pripomoček, poznali pa 
so tudi njegovo strupeno delova
nje.

Hmelj so Slovani spoznali že 
zdavnaj od svojih sosedov, raba 
pa se je razširila, ko so prišli v 
nove kraje. Uporabljali so ga za 
izdelavo piva. Eden izmed starih 
izrazov za opijaniti se je bil ,,oh- 
mijeliti se". V srednjem veku je iz 
stare slovanske besede „hmjel" 
nastalo uradno ime za rastlino 
„humulus". V zdravljenju so ga

uporabljali za pomiritev, v večjih 
dozah ..pa kot opojno drogo. 
Nespečnost so velikokrat zdravili 
tako, da so bolnika položili na 
blazino, napolnjeno s hmeljem.

Zobnik ali blen, črvivec, črni 
zobnik so poznali vsi indoevrop
ski narodi že v najstarejših časih. 
Iz imena, ki so mu ga dali stari 
Slovani, pa sedaj vemo, v čem je 
bilo njegovo poglavitno delova
nje. Iz hrvaškega imena bunika 
spoznamo, da so rastlino v glav
nem uporabljali za opojni 
pripomoček: beseda bunovan
pomeni omotičen. Drugo ime 
zobnik nam dokazuje, da so ga 
uporabljali proti zobobolu, ven
dar v obliki kadila, kot da bi 
vedeli, da je zobnik strupen.

Poleg tega so koreninico in 
liste uporabljali proti zvečani 
telesni temperaturi, za pomiritev 
živcev in za bolezni jeter in žolča.

Cemeriko so Praslovani 
poznali in jo uporabljali na veliko. 
Čemer je stara slovanska bese
da, ki pomeni strup, žalost, 
otožnost pa tudi jezo. Že v dav
nih časih so za zdravljenje 
uporabljali emetične, tg je proti 
bruhanju, antirevmatične in 
odvajalne lastnosti te rastline. 
Poznali so tudi njeno in- 
sekticidno delovanje in so jo 
uporabljali tudi za zastrupljanje 
škodljivih živali.

Teloh je rastlina, ki so jo naši

narodi že v prazgodovini skoraj 
največ uporabljali. Slovani so 
namreč kot pastirji že zelo zgodaj 
spoznali njene zdravilne pa tudi 
škodljive lastnosti. Domače živali 
so se je ogibale, če pa so jo že 
pojedle, so poginile. Zato imamo 
Slovenci za teloh še drugo ime in 
sicer ji pravimo smrtnica. 
Pripravkov iz teloha ne uživamo, 
temveč služi le zunanje: za 
zdravljenje ran, gnojnih lišajev, 
žuljev, srbečice in za uničevanje 
mrčesa.

Torej so Slovani za zdravljenje 
uporabljali veiiko zdravilnih ra
stlin, ki so se v glavnem še do 
danes ohranile v ljudski medicini, 
prevzela pa jih je tudi strokovna 
farmakoterapija.

Pri zdravilnih rastlinah so 
zdravilne snovi v vseh delih 
rastline: v listih, korenikah,
cvetju, plodovih itd. Ko torej 
nabiramo zdravilna zelišča, 
moramo vedeti, v katerih delih je 
največ zdravilnih šnovi.

Pozimi so te snovi drugje kot 
poleti, zjutraj drugod kot zvečer, 
vseeno pa tudi ni, kdaj rastlino 
ali njene dele nabiramo. Na 
splošno velja pravilo, da 
nabiramo korenine in korenike le 
jeseni in spomladi. Celo rastlino 
tedaj, ko začne cveteti, cvetova 
pa tedaj, ko se začno odpirati. 
Liste nabiramo tedaj, ko so 
najlepše razviti, lubje pa spomla
di.

Rastlin ne nabiramo ob sončni 
pripeki, pa tudi takrat ne, ko so 
mokre. Počakati moramo, da se 
rosa èli deževnica posuši. 
Najprimernejše so za nabiranje 
pozne popoldanske ure.

Vedno nabiramo le tiste 
rastline, ki jih dobro poznamo. 
Nabiramo vsako vrsto posebej in 
jih ne mešamo med seboj. 
Nabranih zelišč ne smemo tlačiti, 
posebno ne listov in cvetov, ker 
se radi mečkajo. Stlačeni se radi 
segrejejo, vnamejo, in pokvarijo. 
Nabrana zelišča moramo kar 
najhitreje očistiti, če jih je 
potrebno oprati, prebrati in 
posušiti, s čemer ohranimo 
vrednost zdravilnih rastlin.

Za domače potrebe sušimo 
zelišča na soncu, na peči ali v 
senci. Večje količine sušimo v 
sušilnicah, podobno kot hmelj. 
Na soncu sušimo lubje, korenine 
ter nekatere plodove in semena. 
Enako sušimo tudi bezgove 
cvetove, ki morajo biti svetle 
barve. Za sušenje potrebujemo 
poleti za cvetove do osem dni, 
za liste ali celo rastlino pa do 
šest dni. Korenine so suše dlje in 
sicer do 14 dni. Jeseni je čas 
sušenja daljši za tretjino. Pri 
sušenju v sušilnicah moramo 
paziti na primerno temperaturo 
in zračenje. Paziti je treba, da 
temperatura ni previsoka, da ne 
pride do razpada nekaterih snovi 
v rastlini.

Posušene zdravilne rastline 
hranimo na suhem prostoru. Na- 
pišemu tudi datum, kdaj smo 
rastlino nabrali in njeno 
uporabnost. V enem letu večina 
zelišč izgubi Vrednost, predvsem 
pa tista, ki vsebujejo dišeče 
snovi. (se nadaljuje)
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Potem ko so kmctijci v žalski občini jeseni že posejali okrog 
1000 ha površin, in sicer v zasebnem sektorju 850 ha ter 150 ha 
v družbenem, se v t e h  dneh pripravljajo na spomladansko setev. 
Program setve so na zadnji seji obravnavali tudi člani izvršnega 
sveta.

Plan spomladanske setve so 
skupaj pripravili delavci komiteja za 
družbeno planiranje in družbenoe
konomski razvoj, Hmezadove de
lovne organizacije Kmetijstvo in 
Kmetijske zadruge Savinjska doli
na. V planu so predvid; Ji načrt setve 
v družbenem in v za bnem sek
torju.

Podatki v pripravljenih dokumen
tih kažejo, da se struktura setve 
glede na dolgoročne usmeritve 
kmetijstva na območju žalske 
občine in sto njo intenzivnosti 
bistveno ne bo razlikovala od lan
skoletnih načrtov. V družbenem 
sektorju bodo v žalski občini tako 
kot lani namenili največ površin 
hmelju, okrog 900 hn, koruzi 318 ha 
in travnikom 463 ha. Takšna je bila

struktura tudi lani, letos bodo bis
tveno več površin namenili letravno 
deteljnim mešanicam — lani 30 ha, 
letos 70 ha.

V zasebnem sektorju naj bi pre
vladovali predvsem posevki s ko
ruzo (2135 ha), hmelj (725 ha) ter 
krompir (320) ha). Tudi pri zaseb
nikih načrtovana struktura setve ni 
bistveno drugačna od lanske, bolj 
kot v preteklih letih pa naj bi izko
riščali pašnike (lani 95 ha, letos 400 
ha).

Sestavijalci plana setve so po
sebej opozorili na čimboljšo 
obdelavo vseh razpoložljivih kme
tijskih zemljišč v obeh sektorjih, na 
povečanje intenzivnosti obdelave, 
pridelovanje krme na novo 
usposobljenih travnikih in pašnih/

površinah ter na potrebo po inten
zivni pridelavi koruze za zrnje in 
silažo na površinah, vključenih v 
organizirano proizvodnjo.

Po oceni planerjev imajo kmetijci 
letos na voljo dovolj kvalitetnih se
men, razen semenskega krompirja, 
prav tako pa tudi gnojil, zaščitnih 
sredstev in mehanizacije.

Ko so člani izvršnega sveta 
obravnavali plan setve, so med 
drugim predlagali, da sklad za in
tervencije del sredstev iz poseb
nega občinskega programa tudi v 
prihodnje namenja za pospeševa
nje kmetijstva v hribovitih predelih, 
Kmetijski zemljiški skupnosti pa 
naročili da v sodelovaju z zadruž
nimi enotami Kmetijske zadruge 
Savinjska dolina evidentira vsa ne
obdelana in slabo obdelana zem
ljišča.

Irena Jelen

Kjer p volja, tam je tudi pot
Kako si zamišljajo nadaljnji razvoj v žalskem hotelu

Bogatejša ponudba domačih jedi in pijač, izgradnja strehe 
nad letnim vrtom in obnovitev prostorov sedanjega disco kluba 
— to je le nekaj najpomembnejših konkretnih načrtov, ki jih 
želijo še letos uresničiti delavci Hmezadove delovne 
organizacije Gostinstvo turizem v svoji novo priključeni enoti — 
v hotelu Golding Rubin v Žalcu. O teh in še drugih načrtih ter 
novostih sta v razgovoru v žalskem hotelu pripovedovala di
rektor delovne organizacije Gostinstvo-turizem Miloš Fra n ko
vic in vodja hotela Tatjana Žolnir.

Hotel Golding-Rubin v Žalcu je s 
priključitvijo v Hmezadovo delovno 
organizacijo posted sestavni del 
njihove turistične ponudbe in poleg 
hotela v Preboldu tudi eden osred
njih objektov gostinstva in turizmav 
žalski občini. Načelno so stvari 
okrog razvoja enega in drugega 
hotela v delovni organizaciji Gos
tinstvo in turizem že razčistili: v 
Preboldu bodo vse sile usmerjali v 
stacionarni turizem, saj je število 
gostov vzadnjih letih, zlasti izSplita, 
pokazalo, da so ubrali pravilno pot. 
V Žalcu pa računajo zlasti na izlet
niški in poslovni turizem, večji in 
boljši promet pa naj bi ustvarjali s 
kvalitetnejšo ponudbo zlasti do
mačemu gostu.

Da bi te načelne plane uresničili, 
so se oz. se bodo v naslednjih me
secih lotili številnih opravil.

Do konca tega meseca bi radi v 
Hotelu golding Rubin zaposlili kar 
najboljše gostinske moči. Ob pre
vzemu hotelaje bilo v njem zapos
lenih 46, danes jih je 36 in tu nekje 
se bo tudi v prihodnje vrtelo število 
zaposlenih. Po dogovoru z gostin
skim podjetjem iz Kruševca se nji
hovi delavci postopoma vračajo 
domov, zato bodo morali v hotelu 
poiskati nove gostinske delavce. 
Okrog tega imajo po besedah di
rektorja in vodje hotela največ 
težav, saj v bližnji okolici ni dovolj 
dobro usposobljenih ljudi za delo v 
gostinstvu; še zlasti v kuhinji in 
strežbi.

Poleg iskanja dobrih gostincev 
se v hotelu v teh dneh ubadajo z 
izboljševanjem jedilnika. Poleg 
srbskih specialitet uvajajo domače 
jedi in pijačo, kakršno si želi večina 
domačih gostov. Do konca leta pa 
bodo s pomočjo priznanih sloven
skih gostinskih strokovnjakov pri
pravili povsem novo ponudbo hrane 
in čistih gostinskih storitev, novosti 
pa obljubljajo tudi na področju 
slaščičarstva

Večjo skrb posvečajo tudi pri
dobivanju gostov. Trenutno se v 
hotelu oziroma v vsej delovni 
organizaciji Gostinstvo turizem

Miloš Frankovič, direktor 
delovne organizacije Gostin
stvo turizem Žalec: »Hotel 
Golding-Rubin v Žalcu smo v našo 
delovno organizacijo priključili z 
januarskim referendumom. Zdaj se 
srečujemo s čiste začetnimi teža
vami: spoznavamo objekt, njegovo 
vsebino, zaposlene. Največje teža
ve pa nas pestijo pri iskanju dobrih 
gostinskih delavcev.

Potrudili se bomo, da bo hotel 
čimprej splaval iz negativnega 
rezultata. Pet let poslovanja je pač 
premalo — promet je bil nizek, 
stroški preveliki, pa tudi število za
poslenih je bilo sorazmerno veliko.«

povezujejo s turističnimi agencija
mi, poleg tega pa navezujejo stike 
tudi drugod. Med drugim ponujajo 
organizacijo poslovnih seminarjev, 
hkrati pa se zavedajo, da bodo 
morali bolj izkoristiti možnosti, ki 
jim ležijo tako rekoč pred nosom; 
načrtujejo tesnejši stik s športno
rekreacijskim centrom, Konjeniš
kim klubom, smučiščem na Gozd
niku in jeseni z novim kulturnim 
domom v svoji neposredni soseš
čini.

Tudi obnavljanje in urejanje ho
telskih prostorov naj bi letqs prišlo 
na vrsto. Za začetek pripravljajo

vzdrževalnih del bi radi do konca le
ta obnovili tudi prostor disco kluba. 
V njem bedo pripravljali posebne 
glasbene programe, vrteli skladbe 
po okusu srednje in starejše ge
neracije ter ljubiteljev klasičnih 
plesov.

Staro ljudsko reklo ugotav
lja, da kjer je volja, tam je tudi 
pot. Volje, kot kaže, imajo v 
delovni organizaciji in hotelu 
dovolj, načrti in želje pa so 
tudi kar obetavni. Upajmo le, 
da se bodo vsem skupaj tudi 
čimprej uresničili.

Irena Jelen

potrebne načrte za montiranje 
strehe nad hotelskim vrtom. Dela 
bodo predvidoma končali junija, z 
dobro ponudbo hrane in pijače ter z 
ustrezno glasbo na tem vrtu pa 
upajo, da bodo v poletnih mesecih 
pritegnili predvsem domače goste. 
Poleg strehe in številnih drugih

Tatjana Žolnir, vodja hotela 
Golding Rubin: »V hotelskih 
prostorih bo v naslednjih mesecih 
nujno zlasti investicijsko vzdrževa
nje, pri sami organizaciji dela pa 
bomo poudarjali dvoje: dobro 
postrežbo in kvalitetno hrano. In še 
eno: skrb za čisto in urejeno okolje. 
Tu bomo lahko sami delavci bolj 
malo naredili, če ne bodo za to 
skrbeli tudi gosti in krajani. Pogosto 
namreč najdemo potrgano cvetje, 
razbite luči, polomljeno drevje. 
Slednje nam povzročajo zlasti večji 
tovornjaki, zato si prizadevamo, da 
bi pred hotelom prepovedali parki
ranje težjih tovornih vozil.«

L e to s  d v a  v e lik a  
o b ira ln a  stro ja

V temeljni organizaciji Proizvodnja kmetijskih 
strojev je proizvodnja v prvih treh mesecih letošnjega 
leta kljub splošnim težavam potekala brez zastojev, 
pa tudi prodaja krompirjevih sadilnikov je bila zado
voljiva. Čeprav težav s preskrbo z repromateriali niso 
imeli, pa jih pestijo visoke podražitve, cene so se 
povečale za 50 odstotkov, končni izdelki pa le za 20 
odstotkov. S pomočjo Agrosa so precej povečali 
izvoz, njihovi proizvodi se pojavljajo kar v sedmih 
zahodnoevropskih državah. Odpira pa se jim novo 
tržišče v Egiptu.

V sodelovanju z angleško firmo GWF pripravljajo 
za delovno organizacijo Kmetijstvo dva velika 
obiralna stroia.

Lil

V iso k i p r izn a n ji  
šem p etrsk em u  L iku

Zlati ključ v'Beogradu in Zlati most na medna- 
*• rodnem sejmu v Skopju — to sta dve visoki priznanji, 

ki so jih delavci šempetrske temeljne organizacije 
Lesno industrijskega kombinata Savinja prejeli v 
začetku meseca. Nagradi so prejeli za nov pohištveni 
program z imenom 3 K. Gre za nov program, ki ga 
bodo domači kupci lahko kupovali že ta mesec.

Frogram, primeren zlasti za otroške, dnevne in 
samske prostore, je sestavljen le iz sedemindvajsetih 
elementov. Zan| so se v Liku odločili lani in ga v letu 
dni že predstavili trgu. čeprav bo program 3 K 
zaenkrat na voljo predvsem domačemu kupcu, pa si 
bo najbrž kmalu ufrl pot tudi na tuja tržišča. Se zlasti 
zato, ker je že vzbudil nemalo zanimanja na nekaterih 
mednarodnih sejnih v tujim.

Irena Jelen

10 let Zavoda za načrtovanje
Pred desetimi leti so delavci Skupščine občine Žalbe z 

odlokom ustanovili Zavod za načrtovanje in urejanje stavbnih 
zemljišč in sicer kot organizacijo združenega dela, ki opravlja 
dejavnosti posebnega družbenega pomena. Namen ustanovit
ve je bil odpraviti neurejene razmere na področju urbanistič
nega in prostorskega’ planiranja, izdelave lokacijske doku
mentacije, komunalnega urejanja stavbnih zemljišč in številne 
druge naloge. Dosedanje desetletno delo je pokazalo, da so 
delavci Zavoda svoj namen dosegli in da je tudi ustanovitev te 
organizacije bila družbeno opravičena.

Danes ima Zavod za načrtovanje, 
v katerem jetrenutno zaposlenih 19 
delavcev, tri organizacijske enote: 
to so enota za načrtovanje, inženi
ring ter skupne službe. Letno izde
lajo v Zavodu okrog 350 lokacijskih 
dokumentacij za individualno 
gradnjo kot tudi za ostale industrij
sko družbeno pomembne objekte 
ter pridobijo tudi ustrezna soglasja 
za predvidene lokacije. Prav toliko 
opravijo tudi zakoličb ter geodet
ske posnetke; tako za potrebe 
občanov kot za izdelavo prostor
skih izvedbenih aktov.

Tudi na področju projektiranja 
visokih in nizkih gradenj se lahko 
pohvalijo z vrsto projektov npr.

osnovna šola v Šempetru, samo
postrežna trgovina v Preboldu, 
skladišča in proizvodna hala Grad
nje v Latkovi vasi, paprojekt zunanje 
ureditve Polzele-center, Soseske V 
in kulturnega doma v Žalcu. Sedaj 
so sredi dela pri izdelavi dolgoroč
nega plana ter izdelavi prostorske
ga dela srednjeročnega plana. Po
membna dela so delavci žalskega 
Zavoda za načrtovanje opravili tudi 
na področju urejanja stavbnih 
zemljišč. Poleg tega so v njihovi 
organizacijski enoti inženiring 
organizirali izvajanje gradbenih del 
pri komunalni ureditvi sosesk ter 
območij za potrebe organizacij zd
ruženega dela in pa opravljali na
dzor nad vsemi objekti, ki so bili

zgrajeni iz sredstev drugega, tret- 
ieqa in četrtega referenduma.

Delavci Zavoda za načrtovanje 
sotorej vtehdesetih letih prispevali 
svoj delež k razvoju občine ter po
sameznih krajevnih skupnosti, po
leg tega pa tudi pomembno vplivali 
na razvoj organizacij združenega 
dela, predvsem s prostorskega vi
dika Oziroma urejevanja posegov v 
prostor in naselij. Na področju 
urbanističnega načrtovanja je Za
vod v času svojega obstoja in oe- 
lovanja bil koordinator in sodelavec 
urbanističnega programa občine, ki 
je bil izdelan leta 7 7. Njihovo delo so 
tudi urbanistični načrti za vsa po- 
metnbrfejša lokalna središča, načrt 
za ponovno oživitev starega mest
nega jedra v Žalcu, v glavnem pa so 
izdelali tudi vse zazidalne načrte za 
prosamezne kraje v občini, tako za 
družbeno blokovno usmerjeno 
gradnjo kot tudi za individualno ter 
zazidalne načrte za organizacije 
združenega dela. Po njihovi zaslugi 
imajo v občini tako v glavnem izde
lano urbanistično dokumentacijo, 
kar je pred desetimi leti bila bolj 
želja kot pa resničnost.

&P O L Z E L A .

TOARNA NOGAVC/FOZELA

VSEM DELOVNIM L JEDEM  IN OBČANOM  
ČESTITAMO ZA 2 7 . a p r il  — P R A Z N IK  OF,
1. M AJ — P R A Z N IK  DELA — in  4 0 -le tn ieo

o sv o b o d itv e

D e la v c i S IP  Š em p ete r  isk r e n o  
če stita m o  vsem , k i  se  sk u p aj  
z  n am i tru d ijo  z a  b o ljši ju tr išn ji 
d a n , za  d a n  OE, p ra zn ik  d e la  
— 1. m aj — in  40 -le tn ieo . 
o sv o b o d itv e .



V A R S T V O  O K O L J A  -  N A S A  K U L T U R A

PONOČNI KOMUNALCI NA DELU
Vedno več nedovoljenih odlagališč, krivcev pa ni mogoče odkriti

Očitno je, da vsa opozorila o 
vedno večji onesnaženosti okolja 
prav nič ne zaležejo, saj smo priča 
rastočemu številu nedovoljenih 
odlagališč odpadkov. Trenutno je 
teh v občini kar 91, kar je razvidno 
tudi z objavljene karte. Prav za to 
smo se odločili, da v naslednjih 
številkah objavimo, kje vse so ta 
odlagališča in ker inšpekcijskim 
službam ne uspe ugotoviti, kdo 
odlaga odpadke na nedovoljena 
odlagališča, saj najbližnji stanovalci 
trdijo, da občani dovažajo odpadke 
predvsem ponoči in jih tako ni mo
goče odkriti, javno pozivamo vse 
neodgovorne občane, ki se žal ne 
zavedajo svojega početja, da spre
menijo svoj odnos do okolja. 
Ogroženost podtalnice, širjenje 
nalezljivih bolezni, smrad za stano
valce v bližini odlagališč, materialna

Julija Malih pravi, da ljudje 
odpadke vozijo ponoči in če 
bodo vozili še nekaj časa, 
bodo zasuli tudi cesto

škoda — med odpadki je veliko 
surovin, ki jih sicer uvažamo — in ne 
nazadnje neurejeno okolje so po
sledice nedovoljenih odlagališč. 
Vsega tega se storilci ne zavedajo, 
saj jim je cilj pospraviti le okrog 
domačih vogalov, čisto in zdravo 
okolje pa jim ni nič mar. Odnos in 
zavest občanov je torej še na precej 
nizki ravni, kar potrjuje kar 455 
prijav občanov žalske občine Javnih 
naprav Celje inšpekcijskim služ
bam. čeprav je med njimi tudi nekaj 
občanov, ki nočejo plačati odvoza 
smeti, ker le-ta ni bil opravljen pa 
grevteh primerih zato, dati občani 
nimajo posod, čeprav jih občinski 
odlok v 11. in 12. členu to obvezuje. 
Znan je primer s Trnave izpred dveh 
let, ki še vedno ni razrešen, podobni 
primeri pašo skoraj v vseh krajevnih 
skupnostih. Tako je v krajevnih 
skupnostih naslednje število gos
podinjstev.

Letuš (34), Liboje (20), Šešče 
(12), Gomilsko (4), Šempeter (92), 
Braslovče (58), Žalec (11), JE (4), 
Gotovlje (6), Polzela (47), Trnava 
(43), Prebold (50), Vransko (28),

Petrovče (36) in Griže (44), ki se 
skladno z občinskim odlokom ni 
vključilo v organiziran odvoz smeti 
in so hkrati tudi dolžniki Javnim na
pravam.

Izgovori o odlaganju odpadkov 
na gnojišča, zakopavanju v zemljo 
ali kurjenju so iz trte zviti, kajti na 
nedovoljenih odlagališčih najdemo 
tudi takšne odpadke, kot so plas
tične vrečke in posode, posode od 
škropiv in pokvarjeni kmetijski pri
delki. Zato je utemeljena zahteva 
tistih, ki jim je do čistega in zdra
vega okolja, da pri tem ne bi smelo 
biti izjem. Z organiziranim odvozom 
steklovine, papirja, gum in pločevi
ne pa bi veliko prispevali k zmanj
šanju uvoza teh surovin.

Tokrat smo si skupaj s sanitar
nima inšpektorjema Renato Žagar 
in Srečko Šetina ogledali nedovo-

Albin Herodež se prav tako 
jezi nad nedogovornimi kra
jani, opozoril pa je tudi na 
zasute hidrante

Ijeni odlagal'šči v Petrovčah in Pol
zeli. Srečko Šetina je opozoril na 
odnos občana, stanujočega v Pe
trovčah 245, ki odlaga pepel preko 
cest naželežniško postajo. Ko smo 
jih vprašali, zakaj to počno, nismo 
dobili odgovorà, na vprašanje, zakaj 
nimajo posode in ne plačujejo 
stroškov odvoza, pa so se izgovar
jali na socialni položaj. Ob tem 
omenimo, da je cena odvoza na 
mesec 380,00 din, zato je komen
tar najbrž odveč. Nadaljevali smo 
vožnjo proti Savinji in v neposredni 
bližini naselja našli sredi polja večje 
nedovoljeno odlagališče, na kate
rem je bilo veliko takšnih surovin, ki 
bi jih industrija še kako potrebovala. 
Čeprav je po mnenju sanitarnega 
inšpektorja krajevna skupnost dol
žna namestiti tablo s prepovedjo 
odlaganja odpadkov, le-te nismo 
opazili nikjer. Baje so inšpektorji 
krajevno skupnost Petrovče na to 
že večkrat opozorili, vendar le-ta 
doslej še ni ukrepala. Zato smo za 
mnenje zaprosili predsednika sveta 
Ivana Slamnika, ki je povedal na
slednje:

»Ni nam znana zahteva inšpek
cijskih služb in problem nedovolje
nega odlagališča. Sicer pa v kra
jevni skupnosti vsako leto 
organiziramo akcijo čiščenja in tudi 
pretekli teden smo jo izvedli. Vsako 
leto organiziramo tudi akcijo za 
zbiranje tistih surovin, ki jih predela 
industrija.«

Nato smo se odpravili na Polzelo, 
kjer je ob železniški progi v nepo
sredni bbližini gostilna Orešnik 
večje nedovoljeno odlagališče.

»Tudi na ta primer že nekaj časa 
opozarjamo krajevno skupnost 
Polzela. Nedovoljeno odlagališče je 
potrebno čimprej odpraviti, vendar 
učinkovitega ukrepa doslej še niso 
izvedli,« je dejala Renata Žagar, 
sanitarni inšpektor. Ker nas je za
nimalo, kdo odlaga odpadke, smo 
povprašali nekatere krajane, ki ži
vijo v neposredni bližini odlagališča, 
vendar odgovora žal nismo dobili. 
Julija Malih je dejala, da jih ljudje 
vozijo predvsem ponoči, pritoževa- 
lapaseje nad smradom in opozorila 
na nevarnost širjenja nalezljivih 
bolezni, saj se podgane in drugi 
glodalci hitro širijo. Dodala je še, da 
so krajevno skupnost že večkrat 
opozorili na ta problem in zahtevali, 
da se odlagališče zasuje in zavaruje, 
vendar rezultata ni. Med ogledom 
odlagališča Smo opazili tudi večji 
kup odpadkov, ki so očitno bili od 
frizerja. Prepričani smo bili, da je 
odlagalec bližnja zasebna frizerka, 
ki pa je kakršnokoli krivdo odločno 
zavrnila in dodala, da je to storil 
najbrž kakšen drug frizer!? Res pa 
je, da ima za odpadke posodo, ki pa 
na dan odvoza ni bila povsem polna.
Torej nam krivca nikakor ni uspelo 
odkriti, zato smo se sprijaznili z 
ugotovitvijo, da to počno »neznani 
ponočni komunalci«. T udi v primeru 
Polzela smo za mnenje prosili 
predsednika sveta Draga Lubeja, ki 
je povedal naslednje: »Nedovoljeno 
odlagališče nameravamo v kratkem 
sanirati, zato smo dovolili dovoz 
nasipnega materiala, s_ katerim 
bomo jamo tudi zasuli. Žal pa ni
mamo sredstev za čuvaja, krajani pa 
nočejo izdati kršilcev. Dvakrat letno 
organiziramo postavitev kontejner
jev za zbiranje uporabnih surovin.

Sicer pa bi se v organiziran odvoz 
odpadkov morali vključiti vsi občani 
brez izjem«.

Toliko torej tokrat, vsem, ki jim je 
kaj do zdravega in čistega okolja, pa 
v razmislek, da je odnos do okolja 
tudi stanje kulture vsakega p»sa- 
meznika. Le-ta pa je pri teh občanih 
gotovo na nizki ravni. Vse bolj pa je 
jasno, da opozorila in tudi sicer 
nizke kazni ne dosegajo željnega 
učinka.

J. Kroflič 
foto: L. Korber

R i b i c i  o p o z a r j a j o
Ogroženost življenja v vodi se 

kljub opozorilom in tudi posamez
nim ukrepom še vedno nadaljuje, so 
opozorili člani ribiške družine 
Šempeter na letni skupščini. Šte
vilo rib se z leta v leto manjša, ne
kateri potoki so mrtvi, prizadevanja 
ribičev in razpoložljiva sredstva pa 
ne zadoščajo za spremembo stanja. 
Zato je zadnji čas, da preprečir io 
nadaljnje zastrupitve rib, stanje 
jezov uredimo skladno 8 potrebami, 
preprečiti pa je treba nadaljnje 
črpanje gramoza iz Savinje, saj je ta 
reka postala hudournik, njen vo
dostaj pa že ogroža preskrbo z 
vodo, so med drugim opozorili člani 
ribiške družine Šempeter.

Ribiška družina Šempeter zd
ružuje 759 članov iz žalske, mozir
ske, velenjske in celjske občine. 
Lani so sprejeli 62 novih članov in

po besedah predsednika družine 
Večeslava Bauerja so v preteklem 
letu v celoti opravili zastavljeni 
program. Hrati pa je opozoril na 
težave, s katerimi so se srečevali, 
izrazil pa je zaskrbljenost zaradi 
onesnaženosti voda in neodgovor
nega odnosa nekaterih organizacij 
združenega dela, ki namenjajo pre
malo pozornosti čiščenju fekalij. 
»Škodo moramo vedno izterjati s 
pomočjo sodišča, kjer pa so pos
topki predolgi največkrat se na so
dišču počutimo kot da smo mi na 
zatožni klopi. Odškodnina pa nikoli 
ne zadošča za obnovo zaroda,« je 
opozoril Venčeslav Bauer. Člani 
ribiške družine so lani opravili 3225 
ur prostovoljnega dela, kljub temu 
pa sami nismo zmogli opraviti vse
ga, zato bi bilo prav, da bi jim pri 
čiščenju nabrežij poleg učencev

osnovnih šol pomagali tudi drugi 
občani. V razpravi so opozorili na 
širjenje krivolova, kar potrjuje zadnji 
primer v Veliki Pirešici, ko je čuvaj 
zalotil občana z osemindvajsetimi 
ribami v vrečki. Ker so kazni pre
majhne in neučinkovite, so v pre
prečevanju krivolova nemočni. Do
govorili so se, da bodo čuvaji bud- 
nejši tudi pri krivolovu v potokih. Na 
osnutek srednjeročnega plana 
občin so imeli pripombo, ker so 
predvidene v pretežni meri regula
cije, nujna pa je izgradnja potrebnih 
jezov, pri katerih je treba urediti pot 
za drstišče.

V tem letu praznuje Ribiška 
družina 30 let delovanja, zato so 
sprejeli tudi poseben program pri
reditev v počastitev jubileja.

*

''Hu&f-

Na karti so označena nedovoljena odlagališča v občini Žalec

V Orli vasi smo posneli kontejner v katerega krajani odlagajo še uporabne surovine jn jih v tem  
primeru dajemo za zgied

Odlagališče na Polzeli ne nazadnje kvari tudi izgled sicer urejenega naselja

Še uporabni odpadki v Petrovčah propadajo na odlagališču

#



NAŠ PRVI MAJ
Vzroki za praznovanje 1. 

maja segajo v drugo polovico 
19. stoletja, ko so se delavci 
začeli organizirano boriti za 
skajšanje delovnega časa. To je 
čas razvitega kapitalizma v ZDA 
in zahodni Evropi, ko so pote
kali ostri spori delavcev z 
bružoazno državno silo. Bitih ali 
ranjenih je bilo več tisoč de
lavcev in njihovih voditeljev.

Zveza strokovnih sindikatov 
ZDA je leta 1884 sprejela sklep 
za izvedbo priprav na skrajšani 
delovni čas, ki se je uresničil 1. 
maja 1886. O b tem dnevu so v 
podporo akciji organizirali nad 
pet tisoč stavk, v katerih so

sodelovali milijoni delavcev, ki 
so svoje zahteve združili v zna
nih treh osmicah: osem urdeia, 
sem ur počitka in osem ur kul
ture in razvedrila. , 

VChicagu so delavci nada
ljevali akcije še naslednje dni po 
prvem maju. Pred tovarno 
McCornick je 8.000 zbranih 
delavcev izražalo nezadovolj
stvo, ker se niso izpolnile 
obljube in pričakovanja glede 
osnovnih delavskih pravic. 
Odpustili so nekaj sto sindi
kalno organiziranih delavcev in 
namesto njih zaposlili stavko
kaze, ki jih je varovalo nad 300 
policajev. Med zborovanjem se

je vnel spopad med delavci in 
stavkokazi. Policija je začela 
streljati v delavce in jih šest 
ubila petdeset pa ranila.

Naslednji dan so se delavci 
zbrali na zborovanju na trgu 
Haymarket. Na zborovanje je 
planila tudi četa policajev in 
pozivala delavce, naj se razi
dejo. Skriti prvokator je vrgel 
med zborovalce bombo, zaradi 
katere se je vnel spopad. 
Obležalo je sedem policajev, 
67 paje bilo ranjenih. Žrtev med 
delavci niso šteli, zanesljivo pa 
jih je bilo enkrat več. Trinajst dni 
pò krvavih dogodkih so na is
tem trgu obsodili na smrt pet

Do znanja je težko, z znanjem lahko

Konec je krona dela

D obro  je  prav z a č e ti, še b o lje  prav ko n ča ti

In naš prvi maj...
Prvi so se odločili praznovati 

prvi maj in se pridružiti pra
znovanju delavcem vsega sveta 
delavci v Zagrebu in še neka
terih hrvaških mestih le ta l 890.

delavskih voditeljev, tri a na 
dosmrtno ječo.

Prva pobuda za praznovanje 
prvega maja je bila sprejeta na 
kongresu Ameriške federacije 
dela januarja 1888 v Saint Lo- 
nisu, kjer so sklenili, da se prvi 
maj razglasi za delavski spo
minski dan 5 delavski praznik.

Mednarodno veljavo je dobil 
na prvem ustanovnem kongre
su II. internacionale od 14. do
21. julija 18 8 9  v Parizu, na ka
terem so sklenili, da se na ta 
dan organizira velika medna
rodna manifestacija; delavci v 
vseh državah in v vseh mestih 
hkrati sporoče oblastem zah
tevo po semurnem delavniku in 
po izpolnitvi vseh drugih doloqb 
mednarodnega konresa v Pa
rizu, Ker je Ameriška federacija 
dela že na svojem prvem kon
gresu leta 1888 odločila, da bo 
podobna minifestacija 1. maja 
1 8 9 0 ,  se sprejme ta dan kot 
dan mednarodnih manifestacij 
delavcev.

Tako je bilo prvega maja na 
zborovanjih na milijone delav
cev. V naslednjih letih so bile 
prvomajske demonstracije še 
silovitejše, bolj množične, dos
tikrat krvave zaradi nasilja ka
pitalistične oblasti. Toda kljub 
temu so se iz leta v leto širile v 
več dežel in mest in že pred 
prvo svetovno vojno zajele 
skoraj vse dežele sveta.

Ipm

Delo ima grenke korenine in sladke sadove

na generacije delavcev, ki so z socialnih pogojih svoj prvi maj 
nageljni v gumbnici in delavsko kot edini resnično delavski 
internacionalo slavili v težkih praznik.

1890 Delavci v Celju organizirajo miren izlet na Tehaijè.
1895 117 rudarjev v Zabukovici (od 125 zaposlenih) in en rudar Sonnenbergove družbe 

(od 72 zaposlenih) praznuje 1. maj, samovoljno pa ni prišlo na deio osem rudarjev 
Janeschevega rudnika v Zabukovici (od 68 zaposlenih).

1896 123 rudarjev praznuje 1. maj.
1899 Delavci v Celju in okolici praznično proslavljajo svoj praznik, v Zabukovici praznu

je vseh 91 rudarjev.
1900 Praznuje 160 (od 170 zaposlenih) v Lappovem rudniku v Zabukovici, 80 (od 81 

zaposlenih) v Maškovem rudniku in vseh 140 zaposlenih v tovarni keramične 
posode v Kasazah.

1901 Praznuje 152 (od 158 zaposlenih) v Lappovem rudniku, 79 v Schutzovi tovarni 
keramike.

1902 Na dan 1. maja se je delalo, shod je bil 4. maja v Celju, Zabukovici in v Libojah.
1903 Prosto samo v rudniku v Libojah — 12 delavcev.
1906 Prosto vsi rudarji v Zabukovici (134 in 54).
1907 V Lorberjevi tovarni strojev prosto vseh 42 delavcev, v Lappovem rudniku v Zabu

kovici 125 od 235 zaposlenih in v Huskotovem rudniku vseh 32 prosto.
1908 Med večjimi tovarnami le tovarna meril na Polzeli s 300 zaposlenimi ni dala prosto.
1909 Prosto vseh 38 delavcev zaposlenih pri Lorberju, 131 rudarjev v Lappovem rudniku, 

vseh 24 pri Huskatu. Prosto niso imeli delavci na Polzeli v tovarni mèril (230) ter 
186 delavcev preboldske predilnice.

1912 Prosto deset od 65 zaposlenih v tovarni lončenih izdelkov v Kasazah ter 136 od 
155 zaposlenih v Lappovem rudniku.

1914 Prosto 220 od 300 rudarjev v Zabukovici.

Istega leta sp v Sloveniji pra
znovali ta praznik v sedmih 
krajih, čeprav je bilo proslav
ljanje prepovedano. V Ljubljani 
se je nad tisoč delavcev zbralo 
na Rožniku, preko petsto pa se 
je udeležilo zborovanja v hotelu 
Evropa. Praznovali so tudi de
lavci v Zagorju, Mariboru, Ce
lovcu, Beljaku, Trstu in Borov
ljah. V Srbiji tega leta niso 
praznovali 1. maja, so pa o njem 
poročali. Po letu 1900 pa se je 
praznovanje razširilo v vse kraje 
Jugoslavije, zlasti v delavska 
središča. Oblasti so največkrat 
praznovanje prepovedale, de
lavci pa so kljub temu prazno
vali, na vaseh ali izletniških 
točkah.
Makedonski delavci so prvi maj 
praznovali prvič leta 1909.

Prvi maj v času druge sveto
vne vojne je imel protifašistični 
značaj in cilj mobilizacije vseh 
demokratičnih sil. Znani so 
prvomajski proglasi CK KPj za 
boj za osvoboditev. Zelo širok 
•razmah je imela prvomajska 
proslava leta 1943 v Ljubljani. 
Prvomajske proslave po zma
goviti revoluciji pašo bile odraz 
takratnih naporov in dela; v 
smislu obnove dežele, petletne
ga plana, učenja, obrambnih 
priprav ipd. Tako je prvi maj 
postal, zlasti v socialističnih in 
demokratičnih deželah, splošni 
ljudski praznik.

Prvi maj je bil in bo ostal 
mednarodni praznik dela in 
borbe delavcev vsega sveta v 
boju za solidarnost, mir in 
enotnost, hkrati pa tudi spomin

,

Ne dolg dan, ampak dobra volja opravi delo Foto: L. Korber



M e d  k r a j a n i  A n  d  r a š k e  k r a j e v n e  s k u p n o s t i

Tam, čisto k cerkvenemu obzidju sta se stisnila. On in 
Ona. Lipa in Lipovec. Kot veliki glavi sta, ki bosta vsak čas 
posuti z belim, opojno dišečim cvetjem.

Stari ljudje pripovedujejo, da so se nekdqj v Andražu koša
tile tri lipe. Danes sta le še dve. Zasadili da so jih Turki, so trdili 
in da že vse od tistih dni njune korenine črpajo sokove an- 
draške zemlje. Pod njunimi vejami1 so ljudje skozi desetletja 
brusili pete ob zvokih harmonike, pod njimi so peli, pod njimi 
so pretresali vesele in manj vesele novice. In pod njimi so mar
sikateri tudi ostareli. Njihov pogled v krošnji lip je zato pogled 
v njihovo mladost.

Ali si morete misliti, kaj vse sta lipi videli, kaj vse slišali? In 
če bi znali govoriti, le o čem bi spletali svojo pripoved?

V Andraž je prišel tudi 
štab IV. divizije

M o rd a  bi sp letli p rip o ve d  o 
d n e h , ki jih  te  dn i zno va  ob u ja jo

V  A n d ra ž u  sicer ni b ilo  d e lav
s tva , ki bi ta m  posad ilo  revo lu 
c io n a rn o  se m e . A  kljub  te m u  so  
se ljudje v  te j vasi, ki im a p o d o 
bo , d a  bi jo  č lo v e k  obesil na s te 
no  v  sob i, k je r ž iv i, d a  b i se  va n jo  
ozira l, zn a li u p re ti.

P o le tje  41 je  te k lo  v  zn a m e n ju

p rez im o v a la  tu d i en a  izm ed  
skup in  bo rc ev  S av in jske  č e te . 
K m alu  z a te m  so v  te h  zaselkih

Kdaj krajevni praznik?
V krajevni skupnosti 

Andraž so za svoj dan 
oziroma praznik krajev
ne skupnosti izbrali 29. 
junij. Takrat se spomi
njajo prvih partizanskih 
bitk, ki so bile tam na
okrog leta 42.

u s ta n o v i l i  p rv i o d b o r  
O sv o b o d iln e  fro n te . A  odporu  
d o m a č in o v  je  km alu  sledil pritisk  
o k u p a to rja , nasilje , a re ta c ije . T o -

'-S*-'

Vijugasta pot je v svet odpeljala že toliko ljudi

in p o d o ž iv lja jo . O  d n e h , ko  je  
tu je c  in z n jim  vred  zag o vo rn ik i 
t is o č le tn e g a  rajha hc*e l iztisniti 
srce  in d u šo  iz a n d rašk eg a  
k m e ta . M o rd a  bi sp le tli p rip oved  
o te m , ka ko  na v id ez nič d ru g a 
č n o  in o b ič a jn o  so živeli 
A n d ra ž a n i v  tis tih  d n e h , ko je  
to p o t o k u p a to rs k ih  šk o rn jev  že  
m o č n o  o d m e v a l p o  do lin i. A  kar  
je  ka za lo  na v id e z , še ni re č e n o , 
da tu d i drži. K ajti na skriva j je  
za č e lo  v re ti.

tih ih  p rip rav  na o d p o r. Š irile  so 
se razn e  vesti, o b čas n o  pojavlja li 
ilegaln i le tak i. V  kraju  sta  se č e 
da lje  p o g o ste je  og lašala J o ž e  in 
V la d o  L e to n ja . Z  n juno  p o m o č jo  
so se o d p ira la  š tev iln a  v ra ta , 
skozi k a te ra  so kasne je  s topa le  
utru jen e  n o ge p a rtiza n o v . O b le 
ka, o b u te v , zd rav ila  — vse to  je  
iz rok  A n d ra ž a n o v  km alu  zače lo  
ro m a ti p o  skrivn ih  p o teh  d o  p r
v ih  p a rtiza n o v .

V  A n d ra ž u  je  po z im i 41 /4 2

da za m a n . O d p o r d o m a č in o v  je  
rasel, vse pogo ste je  so po d  noč  
na okna  ta m ka jšn jih  do m ačij 
p o trkav a li fa n tje  s p e te ro k ra k o .

Z a  p o m lad  4 2  so bile znač iln e  
zlasti p ro p a g a n d n e  ak c ije . T a m  
se je  zad rže va la  tu d i d rug a  četa  
prvega Š ta je rs keg a  b a ta ljo n a , za 
k a te ro  se je  vse bolj uveljavlja lo  
im e Š e n ta n d ra š k a . Je sen i 4 2  je  
ta  d rug a  če ta  posta la  prva četa  
P oh o rskeg a  b a ta ljo n a . Z a ra d i te 
ga je  osm i ja n u a r 4 3  bil za
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P e v c i ,  g a s i lc i ,  s m u č a r j i  . . .

Šest društev sestavlja 
pisan mozaik dejavnosti

M  bU

L

V  A nO ražu  so m i p o ved ali, 
d a  im a jo  v  n jihov ih  zaselkih  
šest d ru š te v  in jih  o b e n e m  tu d i 
p o h v a lili, da d o b ro  d e la jo . T o  
velja  za  K u ltu rn o -p ro s v e tn o  
d ru š tv o , te lo v a d n o  d ruš tvo  
P a rtiza n , S m u č a rs k i k lu b  O ljka , 
p a D ru š tv o  p rija te lje v  m lad in e . 
R deči križ in še z las ti za 
ta m k a jš n jo  gas ilsko  d ru š tv o .

M e d  tis ta  d ru š tv a , ki im ajo  
ta m  n a o k ro g  m o rd a  najbo lj 
b o g a to  zg o d o v in o , sodi p rav  
g o to v o  K u ltu rn o -p ro s v e tn o  
d ru š tv o  T o n e  T o m š ič . N je g o v e  
k o re n in e  se ga jo  v  le to  1910 , ko  
je  n a s ta lo  K ato lišk o -p ro sve tn o  
d ru š tv o . N je g o v i č la n i so leta  
19 23  uprizorili ig ro  na odru  
p o d  k o z o lc e m , p o seb n o st pa je  
bil n a s to p  d o m a č e g a  zbo ra  
p re d  s a m o  p re d s ta v o . V  
A n d ra ž u  so kasne je  ustanovili 
tu d i ta m b u ra š k i zb o r, p o tre b n e  
in s tru m e n te  zan j pa izdelali 
sam i.

O d ta k ra tn e g a  se je  po ro d ilo  
d a n a š n je  K u ltu rn o -p ro s v e tn o  
d ru š tvo  T o n e  T o m š ič . V  njem  
so  se zd ru ž ili vsi ta m ka jšn ji 
ljubite lji k u ltu re : p e v c i, člani 
šo lskega  k u ltu rn e g a  d ru š tva , 
pa ig ralci d o m a č e  d ram ske  
s k u p in e . R a v n o  v  te h  d n e h , ko  
so jih  o b isk a li, so č lan i p ro s ve 
tn e g a  d ru š tva  prip rav lja li novo

p re d s ta v o , po leg  nje pa im ajo  
le tos v  planu še s o d e lo va n je  na 
r a z l ič n ih  p r o s la v a h , m e d  
d ru g im  tud i na osrednji 
prired itv i ob  štirid ese tle tn ic i 
o s v o b o d itv e , o rgan izirati
n a m e ra v a jo  razs ta vo  ročn ih  
d e l, radi bi si og led a li en o  
p red s ta vo  v  C an k a rje v e m  
d o m u  v  L ju b ljan i, že  ju n ija  pa 
jih  ča k a  p rire d ite v  D ru ž in a  
po je . , .

T u d i šp o rt im a v  A n d ra žu  
g lo b o k e  ko re n in e . Ž e  pred  

v o jn o  v ih ro  je  d e lov a la  o rlo v 
s k a  o r g a n iz a c i ja ,  n e m a 
lo pa so se A n d ra ža n i že  
idKrat navdu ševa li nad  s m u č a 
n je m . P o te m , ko  je  tu d i v  
njihov s v e t zasija la  luč s v o b o 
d e , se  je  iz s m u č a n ja  za  zab avo  
rod ila  želja  po  sm učarskih  
sk o k ih . O d  besed  in želja so 
prešli tu d i k de jan jem : najprej 
so  postavili 2 0  m etrsko  
sk aka ln ico , na njej pa o rg a n iz i
rali tu d i te k m o v a n je . B o jda je  
prišlo 2 0  te k m o v a lc e v , pa tu d i 
najda ljš i skok je  ostal na tej 
številk i — bil je  do lg  20  m e tro v .

Le ta  6 3  so  zgrad ili n o v o , 2 6  
m etrsko  sk aka ln ico  in jo  km a lu , 
p o več a li na 3 0  m e tro v . N ajveč ji 
uspeh  pa  je  p ra v  g o to v o  50  
m etrska  skaka ln ica  v  D o b rič u . 
N a n jej so  prirejali zlasti

m e d d ru š tv e n a  te k m o v a n ja  in 
to  ta k o  d o b ro , da so pred  
d e se tim i leti dob ili pohvalo  
zve zn e  ko m is ije  za  skoke  iz 
B e o g ra d a . L e to s  so ravno  s to  
sk aka ln ico  v  D o b rič u  im eli 
n e m a lo  te ža v  zarad i p lazu , 
njihovi skakalc i pa so m orali 
tre n ira ti po  oko lišk ih  sk aka ln i
cah.

S ic e r  pa ni te ž a v e  po vzroča la  
le skaka ln ica  — še  vrsta  drug ih  
skrbi pesti č la n e  S m u č a rs k e g a  
kluba O ljka , ki ravn o  Jetos 
p razn u je jo  dv a jse tle tn ic o . Žu lijo  
jih  p red vsem  pros to ri, ker 
n im a jo  kje spravlja ti svo jo  
o p re m o . Pa ne le o p re m o  — 
tu d i za p o ka le  n im a jo  prav  
n o b e n eg a  u s treznega m esta .

Š e  e n o  je  zn a č iln o , ko  piše
m o  o  šp ortu  v  ta m ka jšn jih  
zase lk ih . A n d ra š k o  te lo v a d n o  
d ru š tvo  P artizan  je  n a m reč  
im e lo  d ru g a č n o  razvo jno  po t 
ko t m ars ika te ra  d rug a  d ruš tva . 
N ajp re j je  n a m re č  obsto ja l le 
S m u čarsk i k lu b , iz n jegovih  
v rs t pa se je  pred  šestim i leti 
o b liko va l P a rtiza n . M e d  n jeg o 
v im i člani je  d a n e s  na jveč  
zan im a n ja  za p lan in arjen je , 
ša h , s tre ljan je , nam izn i ten is , 
n o g o m e t, p red  leti pa je  bil v  
A n d ra ž u  ze lo  priljub ljen  tu d i 
ro k o m e t. J

A n d ra ž a n e  ta k o  usoden . N a  
O sankaric i je  n a m reč  v  zad n jih  
bojih  P oh orskeg a  b a ta ljo n a  
poslednjič  uzrlo  be lino z im skega  
dne tu d i precejšn je  število  an - 
draških  b o rc ev .

Iskra upora je  pod  ob ro nk i 
G o re  O ljke  počas i zače la  te m n e 
ti. A  že  nasledn je  le to  sp e t z a ž a 
rela, k o t zažari p la m e n  izpod  
pe p e la . N a jp re j s te m , da je  
ko n ec  aprila na ce rkv en e m  
zvo n ik u  na G o ri O ljk i visela  
s lo venska za s ta v a . N a to  so v  
A n d ra žu  organ izira li ku rirsko  
p o sta jo  J u rč k o v e  lin ije, kasne je  
bo ln išn ico  J e lk a  za 2 0  ran jencev  
in te h n ik o  Leo.

J a n u a rja  so se ta m  ra zp la m 
teli večji bo ji, še zlas ti, ko  so se v  
bližini zad rže va li borc i T o m š ičev e  
brigade , nekaj dn i kasneje pa 
tud i š ta b  IV . divizije .

Kraj brez industrije
O te h  d o g o d k ih  iz d n i vo jne  

v ih re  bi m o rd a  p rip ovedova li 
stari lipi. A li p a  sta  si s svo jim i v  
ve tru  tre p e ta jo č im i listi zap isali v  
svoje leseno srce vsakd an ji u trip  
kraja. U tr ip , ki se že  leta  
p ravzaprav  nič ne sp rem in ja .

S e  p red en  se ro jeva d an  ob  
po teh ,, ki p o vezu je jo  zase lke , 
zam ig lja jo  d ro b n e  lučke. D e lavc i

Franc Leskošek-Luka 
je bil dobrodošel gost

Franca Leskoška-Luko 
so Andražani vedno imeli 
za svojega in tudi Luka se 
je vedno rad vračal v An
draž, za katerega je trdil, 
da je »njegov«. Pod 
obronki Gore Oljke je 
imel svoje prijatelje, ki so 
ga vedno radi sprejemali, 
poklepetali z njim, mu 
pcvédali svoje skrbi, ali 
pa se z njim poveselili. V 
Andražu so namreč živeli 
starši Franca Leskoška - 
Luke, nekaj časa pa je 
tudi sam živel v tem kraju.

o d ha ja jo  na de lo ; v  T ito v o  V e le 
n je, na P o lze lo , Ž a lec  in d ru g a m . 
T a k o  vsako  ju tro . Le m alo  za  
njim i ali pa kar z ro ko  v  roki ub i
rajo an d raške  po ti n jihovi šo larji. 
Za njih k o t tu d i za  n jihove  
de lavce  je  poskrb ljeno  — im ajo  
av to b u sn i p revoz proti T ito v e m  
V e len ju  in P olze li.

A  tis ti, ki o s ta ja jo  d o m a , se  
pehajo  po  za p la ta h  ze m lje . O b  
našem  ob isku je  bila p o m lad  ra
vno  na p o h o d u , z im a s e je  m o ra 
la u m a k n iti. P o ražen a , p o to lč e 
na. P rva tra v a  je  ko t ž lah ten  o k 
vir ž e  ob d a la  sk rb n o  o b d e lan e , v  
breg pris lon jene n jive. Z e m lja  je  
pač tis ta , ki lju dem  ta m  naokrog  
reže na jdebele jš i kos k ru h a . 
N e k o č  so bili A n d ra ža n i zelo  
znani p o  ve lik ih  nasadih ja b o lk , 
ki so jih  prodaja li širom  po  
d o m o v in i.

Se bo kolo zgodovine 
kdaj hitreje zavrtelo?
Č e g ledaš od  da leč , vid iš  

te m n e  g o zd o v e  vse na o kro g , 
v iju g a s to  p o t, ki je  že to lik o  ljudi 
odpe lja la  v  s v e t, ko zo lc e  in s tre 
he p rijazn ih  h iš, nad vs em  te m  
pa v  oza d ju  te m e n  tr ik o tn ik  G o re  
O ljke. P o d o b a , nad  k a te ro  se  
o d p o č ije  še ta k o  u tru jen o  oko .

A  d o m a č in i za to  ro m a n tič n o  
p o d o b o  n im ajo  časa. P re več  je  
vs akd an jih  te g o b , p rev eč  vs a k 
dan jih  skrbi.

Č e  O n a in O n , Lipa in L ip o v ec , 
zn a ta  p ris luhn iti to žb a m  svojih  
ljudi, p o te m  bi po p o tn ik u  n a jb rž  N 
n a jp re j p o v e d a li  o  ž e lj i  
A n d ra ž a n o v  po  novi šoli. 
D an ašn ja  je  le tos  s tara  sto  le t. 
R esn ično  je  s ta ra , d o tra ja n a , 
prav ijo , da  niti ne p rev eč  varn a .
V  njej im a jo  dva  u č ite lja , 
k o m b in iran  p o u k  in okrog  4 0  
u č e n c e v . V č a s ih  šo im eli po  štiri 
razre d e , p red  p e tn a js tim i leti pa  
so razrede  p reu red ili v  te lo v a d n i
co  in k a b in e te  te r  s tan o van je .

Zdaj si A n d ra ža n i m o č n o  želijo  
no vo  šo lo . S  štirim i razred i. N a  
polzelski šo li jih  po d p ira jo , na  
žalski v zg o jn o izo b raževa ln i o rg a 
n izaciji pa po besed ah  p red sed 
nika s v e ta  k ra je v n e  skupn osti t r 

40 otrok odpira vsak dan vrata stoletne starke. Doklej še?

dijo, da denarja  ni in da so rezu l
ta ti pri k o m b in ira n e m  p o uku  rav
no ta k o  d o bri. , ,Ž e , ž e ,"  p rav ijo  
ljudje v  A n d ra ž u . „ R e z u lta t i so 
dobri, če  je  o tro k  n a ra v n o  in te li
g e n te n , č e  pa rab i m a lo  več p o 
zornosti in č e  se je  tre b a  z n jim  
m alo  bolj u k varja ti, p o te m  pa ni 
p rim e r ja v e ."  T a k o  pravijo  A n 
d ražan i in z a to  bi rad i v  s red n je 

Osebna izkaznica 
kraja

Ob popisu prebivalstva 
leta 81 so v Andražu zb
rali takšne podatke: 

število prebivalcev: 
784

kmečko prebivalstvo: 
251

število zaposlenih:230
gospodinjstev: 185 
naselja: Andraž, Dob

rič, Lovče, Hotunje, To
polovec, Brezovec, Pod- 
sevčnik, Jajče in Sevčnik

ročni p lan  stišali šo lo . Z a e n k ra t  
še n iso p rep ričan i, da jim  b o  to  
uspelo .

T u d i o  današn ji slabi p o v e za 
nosti z do lin o  bo sta  m orda  p ri
p o ved o v a li lipi. 0  te m . da im ajo  
v  A n d ra žu  le d v a  te le fo n s k a  p ri
k ljučka  in e n o  ja v n o  g o vo riln ico .

M o rd a  bi b ila  reš itev  za boljšo  
vez z d o lin o  tu d i redna poštna  
d o s ta v a . V čas ih  so b rez  nje po  
cel te d e n /  N ed e ljsk eg a  d o b iva jo  
ob po n e d e ljk ih . T o  velja za ta k 
rat, ko  ni „ n jih o v e g a  p o š ta rja ."  
L e -ta  je  priden in d o b e r poštar, 
prav ijo , pošto  prinese vsak drug i 
dan. Le če n jega  ni, p o tem  g re  
vse n a ro b e . N a  pošti v  do lin i pa  
nikdar ne n a jd e jo  č lo v e k a , ki bi 
ga lahko n a d o m es til.

Izza ce rk v e n ih  z id o v  pog le ju je - 
ta lipi tu d i na p ro s to re  za d ru ž n e 
ga d o m a . V e s  star je  ž e  ,z o b  č a 
sa je  na n jem  opravil svoje. Z a to  
so se krajani od loč ili, da bo do  
del d e narja  iz k ra jevnega s a m o 
prispevka nam en ili za n jegovo  
o b n o v o . L a stn ika , T Z O  P o lze la , 
že tri leta o p o za rja jo  na s treh o , ki 
pušča v o d o . Z d a j zb ira jo  n a črte , 
a se je  ž e  pri njih  za takn ilo . L a 
stnik bi n a m re č  rad zad ru žn i 
do m  le ob n o v il, kra jan i hočejo  
prizidek, da bi pridobili d v o ra n o , 
o te m  pa las tn ik no če  niti slišati, 
čeprav je  p o  besed ah  č lana P ar
tizana  nekoč  že da l soglasje za  
priz idek. „ N e  z a h te v a m o , da p ri
de jo  iz o b č in e  ali o d  ko der koli 
drug od  in na m  postavijo  p riz i
de k . N e  d o v o lim o  pa , da naš  
razvoj z a v ira jo ,"  so  bili hudi.

A  o vseh ne m islijo  ta k o  slabo . 
Posebej so  pohvalili de lavc e  ž a l
ske S a m o u p ra v n e  in teresne  
skupnosti za k o m u n a lo  in ce s te , 
kjer v e d n o  n a jd e jo  po ti in n ač in e

Se Andražahom obetajo boljši prostori tudi za vsakdanje 
razgovore in delo krajevne skupnosti, društev in organizacij?

Le ta  pa 'dela ali pa ne , ka ko r  
kdaj. Le tos  b o d o  na P olze li m o n 
tira li no vo  te le fo n s k o  ce n tra lo  in 
v  k ra je vn i sk upn osti u p a jo , da bo  
ostalo  n eka j p rik ljučkov  tu d i za  
njih . D a si jih  ne bo sta  razdelili 
kar kra jevn i sk upn osti B raslovče  
in pa P o lze la . S a j ve d o  v  A n d ra 
žu , da je  te le fo n  vse prej k o t p o 
cen i s tvar, to d a  nekak o  je  treb a  
najti stik  s s v e to m . V sa j ta k ra t, 
ko  je  nu jn o . In če  že  Iz le tn ik o ve  
de lavce  ne m ore jo  p rep rič a ti, da  
po leg  de lavskeg a  in šolskega  
av to b u sa  rab ijo  še kakšnega za  
osta le  p o tn ik e , p o te m  je  te le fo n  
pač vsaj d e lna  rešitev .

za na jp a m etn e jšo  rešitev d o lo č e 
nih p ro b lem o v .

Še so pripovedovali Andra
žani. O življenju in delu v svo
jem kraju. O vsakdanjih tego
bah. O svojem občutku, da se 
je zgodovina v teh krajih ne
koliko ustavila. Kot da čaka 
na velike dogodke, da jih za
beleži v orumenele liste dnev
nikov. Dogodke, kLjjrn mnogi 
Andražani morda ne bodo 
dočakali, zato pa bosta ka
snejšim rodovom o njih pri
povedovala Ona in On. Upa In 
Lipovec. Irena Jelen

Foto: Ljubo Korber



U S P O S A B L J A N J E  E N O T  T O
P r i OŠ TO v Ž alcu  v te h  d n eh  n e  d rž ijo  k r ižem  ro k

Prehodna zastavica za najbolj
ši štab TO v zahodno- 
štajerski pokrajini, ki so jo v traj
no last prejeli ob lanskoletnem 
22. decembru pripadniki OS TO 
Žalec, brez dvoma ni delovala 
uspavajoče. Zagnanosti jim ne 
manjka, ob vsem tem pa jih 
obvezuje tudi sprejeti program. 
Največ dela imajo v teh spomla
danskih mesecih, preostalo pa 
jih čaka še na jesen, ko bodo ak
cije še pogostejše. Ob vsem tem 
pa jih vodi Titova misel: „Več 
znoja v miru — manj krvi v 
vojni."

Med prvimi enotami, ki so se 
zbrale na usposabljanju, je bila 
tudi enota Roka Podvratnika, 
ki sodi med najboljše 
enote OŠ TO Žalec. Njiho
va usposobljenost je na vi
soki ravni, o čemer pričajo 
rezultati minulih usposabljanj. 
Zlasti oprejemljivi dokazi za to pa 
so rezultati bojnega streljanja na 
tovrstnem poligonu pri Mariboru 
in lanskoletna dvodnevna vaia, 
na kateri so pokazali izjemno

tovarištvo, visoko moralo, zavest 
in dobro bojno pripravljenost, ki 
ji je botrovala tudi dobra 
psihofizična pripravljenost pripa
dnikov enote.

Letošnje usposabljanje je v 
bistvu le nadgradnja vsega tega, 
pa tudi utrjevanje homogenosti 
vojaškega kolektiva, ki je doživel 
nekaj kadrovskih zamenjav.
Tudi tokrat je vreme enoti Ro

ka Podvratnika prizaneslo. De
ževje, ki se je pred tem vleklo v 
nedogled, je ravno ta dan, ko je 
bila enota pozvana na usposa
bljanje, dalo slovo za ta čas in 
skozi oblake je posijalo toplo 
spomladansko sonce, ki je nare
dilo usposabljanje prijetnejše. 
Tokrat so se pripadniki tega 
vojaškega kolektiva usposabljali 
iz sanitete in PJBK ter ponovili 
že predhodno osvojena znanja, 
ki se nanašajo na njihovo oboro
žitev. V zvezi s sanitetnim uspo
sabljanjem velia poudariti, da ie 
bil glavni namen dan izmikanju in 
nošenju poškodovanih in obole
lih na bojišču. S pomočjo zdra

vnika, ki je pri OŠ TO zadolžen 
za sanitetno usposaoijanje, pa so 
pripadniki enote spoznali še mar
sikaj koristnega tudi za vsak
danje življenje. Nič manj 
zanimivo ni bilo usposa

bljanje iz PJBK (protijedrskega 
biološko-kemijskega) področja. 
Spoznali so se z najraznovrstnej- 
šimi bojnimi strupi in njihovim 
učinkovanjem, z zaščito proti 
njim in dekontaminacijo. To so 
tudi praktično izvajali. Če k 
vsemu temu dodamo še pona
vljanje že osvojenega znanja iz 
preteklih usposabljanj, potem 
lahko rečemo, da je bil dan bo
gato izpolnjen in čas maksimalno 
izkoriščen. S tem pa tudi 
usposabljanje bpravljeno po 
načrtovanem programu.

Ob zaključku je Emil Pižorn, 
načelnik za operativno učne za
deve pri OŠ TO Žalec, enoto 
pohvalil in izrazu zeljo, aa oi eno
ta tudi v novem sestavu bila tako 
uspešna.

DARKO NARAGLAV

V znamenju volitev
Priznam, potrjuje Janez, da 

sem bil v minuli mandatni dobi 
nedelaven. Občinske seje sem 
večji del predremal. Gradivo je 
bilo preobširno: 15 in več točk 
dnevnega reda. Kdo si more 
zapomniti sto in več romanov 
hkrati? Zapletena so pota dele
gatov, prezapletena. Zmorejo jih 
le najboljši. Jaz nisem med njimi.

Zato sem bil vseskozi kritiziran. 
Grozili so mi z odpoklicem. 
Izvoljen bi moral biti kdo drug, 
pa so dejali, da je preveč kompli
cirano, zapleteno, pa sem ostal.

Zdaj, pred novimi volitvami, 
sem postal vse bolj samokriti
čen. Povsod se opravičujem: na 
sestanku ZK, SZDL, na zboru 
krajanov. Povsod protesti: »Izvo
lili smo najboljšega. Ti pa hodiš 
na seje občinske skupščine brez 
sklepnega poročila delegacije."

Pojasnim, da sem kar trikrat 
postavil delegatsko vprašanje, a 
je bil odgovor tako kompliciran, 
da ga nisem razumel. Gradivo 
za sejo je bilo tako suhoparno 
razvlečeno in ga zato še s toliko 
dobre volje nisem mogel prebra
ti.

»Suhoparno, suhoparno," so 
ugovarjali krajevni funkcionarji. 
»Kako more •biti naše samou
pravno življenje suhoparno, ko je 
vendar ena sama dinamika."

"Hm, to je že res," si mislim. V 
KS je preko štirideset članov. Na 
prvi sklic pride vsaj polovica.
Druga ima dinamično življenje 
kje drugje. Kje ? Mogoče pa niso 
prejeli vabila. Oba sekretarja — 
občinski in krajevni, ugotovita, 
da to ni opravičilo. Kdor hoče 
delati, dela. Sledi končna ugoto
vitev, da vsakdo pač nekje dela.
Krajani pa občutijo delo največ 
petih do sedr % članov. Za vse 
ostale velja seda nedelo. In 
kaj bo prinesla 16. seja ZKJ?

Podobna ugotovitev. Vendar 
trden in zares trden sklep: člani 
ZK morajo ponovno prevzeti 
vodilno mesto, predvsem pa 
enotna stališča do naše samou
pravne skupnosti.

Veliko bo treba postoriti, na
vkljub noremu poskakovanju 
cer,, navkljub razlikam v plačah, 
življenje mora teči dalje. Spomi
njam se vprašanja drobne dekli
ce: "Tovariš, ali ima res direktor 
mojega očija enajst želodcev, 
moj oči pa samo enega ?" Zani
mivo vprašanje prihodnjega de
legata, ki ga bo moj naslednik 
zagotovo postavil. Le kdo bo in 
kako bo nanj pravično in razum
ljivo odgovoril?

Mogoče gospod Beličnik, ki 
me je ondan obiskal. Je med 
redkimi, ki odklanjajo besedo 
tovariš. Pri njih je on gospod, 
soproga gospa in hči gospodič
na. Če ta vzdevek ni prisoten, 
kot nori poskočijo: »Tovariši in 
tovarišice so v šoli!"

»Volitve so pred durmi," mi 
reče. »Te bodo ponovno volili? 
Najbrž ne, nisi izpolnil zaupanih 
dolžnosti!"

»Pa boste vi zamašili moje 
mesto, gospod Beličnik," mu 
zabrusim. »Sl znorel!" skoči na 
noge. »Jaz sem vendar uslužbe
nec občinske uprave!" Pa še res 
je, v fotelju občinske uprave je 
zgleden tovariš. Zaveda se, da je 
član ZK. Doma je pa gospod, 
velik gospod: dve hiši, dva 
marofa, dva sadovnjaka, njivi, 
travnika, koliko gozda, niti sam 
ne ve. Sreča, nadvse pridni 
starši so pomrli, oba sta edinca 
in seveda edina dediča.

-Če bi hotela, bi lahko vse 
prodala in denar zafrčkala. Ne, 
sva rekla. Pridno varčujeva, 
dedovano dopolnjujeva in poča
si širiva, širiva. Saj imava vendar 
hčerko!" Ljudje pa: “Beličniki 
imajo na dvorišču tri golfe! 
Madona, saj so vsi trije v službi!

Vsak na svojem koncu!"
Kaj pa delo na poljih, v hlevu ?
Upokojencev na kupe. Veš, 

dragi delegatček, s poldrugim 
starim milijonom ni tako enostav
no živeti! Nam trem stabilizacija 
še dolgo ne pride do živega. 
Onim pa je že. In bo še in še. 
Dragi moj. Delo, delo nas dviga.

Šestnajst ur je zame skoraj 
premalo. Res. Sleherno delo 
jemljem resno. In nekaj podob
nega naj bi veljalo tudi za 
bodoče delegate. Veš, delegat 
mora imeti kar precej dobrih 
lastnosti. Biti mora pošten, tova
riški, delaven, poznati mora 
pereče probleme kraja, občine, 
republike, federacije, zaupati 
mora delavskemu razredu, seve
da tudi kmetom in intelektual
cem. Do kraja se mora zavedati, 
da se bomo iz tega ekonomske
ga »dreka- enkrat le izkopali in to 
samo s trdim delom. Če delegat 
česa ne ve, naj vpraša krajane.

Več glav več ve. Nenehno mora 
prebirati, študirati Delegata. Naj 
ne čaka odlikovanj in denarnih 
nagrad ter udobnega stanova
nja.

Ne sme si domišljati, da 
mora v žepu nositi damsko 
pištolo ali da mu bo skupščina 
KS kupila fičaka. Ljubiti mora 
bližnjega kakor samega sebe, 
pa, pa . . .

"Ježeš!" vzkliknem. »Deset 
božjih zapovedi! Gospod Belič
nik, ali ste verni?«

»Seveda!» se široko in spro
ščeno nasmeje. » Verujem v našo 
stabilizacijo, v našega delovne
ga človeka. Pa še v marsikaj 
resnično samoupravnega."

»Verujete tudi v enega in deset 
želodcev?"

»Tega pa ne razumem. Raje 
mi skuhaj eno močno turško.

Mudi se mi na sejo. Silno, silno 
važni problemi in jaz sem pred
sednik komisije."

Skuham rahlo, čisto rahlo 
kavico in vanjo vlijem ruma, 
kozarček pa še poleg skodelice 
kavé. Use pospravi, potem pripre 
oči, zahrči in sanja o seji, ki ji 
predseduje. Ali bo seja brez 
njega sploh sklepčna? Seveda 
bo, saj sta tam namestnik in 
tajnica!

Oh, ko bi tudi bodoči delegati 
imeli vsaj tajnico!? „ >

SAMOUPRAVNA STANOVANJSKA 
SKUPNOST OBČINE ŽAIEC -  

DELOVNA SKUPNOST
Hä podlagi 6. člena aneksa k samoupravnemu sporazumu o temeljih plana Samoupravne stanovwjake skupnosti občine Žalec za 

obdobje 1981 —85, 8. člena pravilnika o kreditiranju stanovanjske graditve iz združenih sredstev vzajemnosti in po sklepu, ki je bil sprejet 
na 11. skupni seji zborov skupščine stanovanjske skupnosti občine Žalec, dne 11. aprila 1985, razpršujemo

III. NATEČAJ
za nakup etažnih stanovanj v okviru družbeno usmerjene 

stanovanjske izgradnje v občini Žalec
N a te č a jn a  v s o ta  z n a š a  2.000.000,00 d in

Nakup stanovanj ie možen v 42- stanovanjskem obiektu B-23. ki aa oradi GIP Vegrad Titovo Veleni© v Žalcu (trosobno stanovanje v izmeri 
76,79 m , dvosobno stanovanje v izmeri 56,95 m , enoinpolsobno stanovanje v izmeri 48,51 m2, enosobno stanovanje v izmeri 41,41 m2). 

Okvirna cena za nrr je 65.000,00 dinarjev.
Prosilci bodo vložili prošnio pri strokovni službi Samoupravne stanovanjske skupnosti občine Žalec, Pečnikova 1.
Posojila za nakup stanovanj se dajejo največ za dobo deset tet pc* 5 % obrestni meri.
Rok za dostavo prošenj z vsemi dokazili je 20 dni po objavi natečaja, najkasneje pa do 20. rmga 1985.
Prosilec mora prošnji priložiti naslednja dokazila:

7alpr~ °Z P*** *cater' zožuje delo, združuje sredstva v dogovorjeni višini pri Samoupravni stanovanjski skupnosti občine
— predkupno pogodbo za stanovanje,
— da namensko varčuje za stanovanjsko graditev v banki vsaj 12 mesecev,

podatke o že odobrenih posojilih zaradi ugotavljanja višine lastne udeležbe po 22. členu pravilnika o kreditiranju stanovanjske graditve
tz združenih sredstev vzajemnosti,

— da nima stanovanja ali pa ima neustrezno oz. neprimerno stanovanje.

Prednost za posojilo ima prosilec, ki:
— ima nižji poprečni mesečni osebni dohodek na družinskega člana,
— ki bo z nakupom stanovanja sprostil družbeno stanovanje.
Prosilci pod I. in II. bodo o tem, kako so z vlogo na natečaju uspeli, obveščeni v roku 10 dni po odločitvi pristojnega organa.

II.
Na podlagi 10. člena pravilnika o pogojih in merilih za reševanje stanovanjskih vprašanj delavcev zaposlenih pri samostojnih obrtnikih 

in po sklepu, ki je bil sprejet na 11. skupni seji zborov skupščine Samoupravne stanovanjske skupnosti občine Žalec, dne 11. aprila 1985,
razpisujemo

IX. natečaj
in sicer:

1. za pridobitev najemnih stanovanj za delavce, zaposlene pri samostojnih 
obrtnikih

Natečajna vsota znaša 7.793.000,00 din

Okvirna cena za m2 stanovanjske površine ie 65.000,00 din.
Stanovanja bodo dodeljena skladno z določbami pravilnika o pogojih in merilih za reševanje stanovanjskih vprašanj delavcev, zaposlenih

pri samostojnih obrtnikih.
Prosilci bodo vložili prošnje pri osnovni organizaciji sindikata delavcev zaposlenih pri samostojnih obrtnikih v Žalcu, Levstikova 2. Rok 

za dostavo prošenj Z vsemi zahtevanimi dokazili je 20 dni po objavi natečaja, najkasneje pa do 20. maja 1965.

A) Postopek za pridobitev stanovanj:
Prosilec mora poleg prošnje na predpisanem obrazcu, ki ga dobi pri osnovni organizaciji sindikata v Žalcu, Levstikova 2, ali pri strokovni 

službi Samoupravne stanovanjske skupnosti Žalec; Pečnikova 1, predložiti še naslednja dokazila:
— potrdilo o premoženjskem stanju in skupnem gospodinjstvu, ki ga izda upravni organ Skupščine občine Žalec,
— potrdilo o osebnih dohodkih za leto 1984 za vse zaposlene družinske člane, ki ga izda samostojni obrtnik za svojega delavca-prosilca 

oz. organizacija združenega dela, kjer je družinski član zaposlen. Prosilec ali njegovi družinski člani, ki v letu 1984 niso bili v rednem delovnem 
razmerju, priložijo potrdilo o izplačanem osebnem dohodku za I. trimesečje 1985.

— za vse družinske člane starejše od 15 let, ki niso v delovnem razmerju Je potrebno predložiti potrdilo o šolanju, č e  je član družine 
neopravičeno nezaposlen, se računa, kot da prejema OD v višini poprečnega OD v SRS v preteklem letu,

— potrdilo o zaposlitvi in skupni delovni debi prosilca in zakonca, katerega izda samostojni obrtnik oz. organizacija, pri kateri je eden 
izmed njiju v delovnem razmerju,

— v primeru težje bdezni, ki je kronična, zdravniško spričevalo.

B) Lastna udeležba:
Prosilec, ki mu bo na podlagi prednostne liste dodeljeno stanovanje, je dolžan plačati udeležbo pred vselitvijo v stanovanje. Višina le-te 

je odvisna od skupnega dohodka prosilca in njegovih družinskih članov po lestvici iz 22. člena pravilnika.

C) Prednostna lista:
Prednostna lista prosilcev se sestavi na podlagi stanovanjskih razmer, v katerih živijo delavec — prosilec in člani njegovega 

gospodinjstva, delovne dobe in socialno-ekonomskega položaja prosilca in njegove družine. Točkovanje se opravi po kriterijih iz 20. člena
pravilnika.

2. za kreditiranje stanovanja v etažni lastnini, zidavo stanovanjske hiše 
ali adaptacijo

Natečajna vsota znaša 5.195.000,00 din.
Naj višji znesek odobrenega podojila lahko znaša 30 % od zneska, določenega v kupoprodajni pogodbi za nakup standardnega 

stanovanja, od predračuna za gradnjo ali adpatacijo individualne stanovanjske hiše, oboje v mejah veljavnih standardov, ki jih vsebuje 1K člen
pravilnika.

Obrestna mera in roki vračila posojila se določajo skladno z določbo 16. člena pravilnika.
Prosilec vloži prošnjo z ustreznimi dokazili pri osnovni organizaciji sindikata delavcev pri samostojnih obrtnikih v Žalcu, Levstikova 2. 
Rok za dostavo prošenj z dokazili je 20 dni od objave natečaja, najkasneje pa do 20. maja 1985.
Prošnji za posojilo je potrebno predložiti poleg dokazil iz točke 1 /A še naslednje:
— fotokopijo ali overjen prepis gradbenega dovoljenja za gradnjo stanovanjske hiše ali opis, do katere faze je hiša že zgrajena,
— načrt — tloris stanovanjske hiše ali etažnega stanovanja,
— predračun za zaprošeni znesek, iz katerega mora biti razvidno, za kakšne namene bo posojilo uporabljeno,
— zemljiškoknjižni izpisek,
— kupno pogodbo, predpogodbo oz. potrdilo o zagotovitvi nakupa stanovanja v etažni lastnini,
— pogodbo o stanovanjskem varčevanju.

3. Naloge 00S delavcev pri samostojnih obrtnikih v 
zvezi z natečajem

osnutek predrobne liste za dodelitev stanovanj in dodelitev kreditov, po končani jawiPrazpravi pa oMikovala ustrezalp redog je^  bo 
posredovala odboru za solidarnost skupščine Samoupravne stanovanjske skupnosti občine Žalec — skladno z določbo 12. člena pravilnika.

III.

I I

posojil za prenovo in večja vzdrževalna dela stanovanj in 
stanovanjskih hiš, ki so v lasti upokojencev in invalidov, v skupnem 
znesku 5.250.000,00 din
1. Upravičenec do posojila je upokojenec, ki je občan občine Žalec in doslej še m imel ustrezno rešenega stanovanjskega vprašanja. 
Posojila se namenjajo za prenovo, preureditev, popravilo ali izboljšavo stanovanja oz. stanovanjske hiše. Posojila za posege, ki po

normativih in standardih, veljavnih v stanovanjski skupnosti, spadajo med manjša popravila, ne bodo dodeljena.
2. Pri pridobitvi posojila je upokojenec dolžan zagotoviti lastno udeležbo.
3. Vlogi za posojilo je treba priložiti: . . . . . . . .
— potrdilo o skupnih dohodkih upokojenca in članov njegovega gospodinjstva za leto 1984 med katere se štejejo osebni dohodki, 

nadomestila OD, pokojninski prejemki, invalidnina, štipendije, preživnina, denarne pomoči za otroke, družbene denarne pomoči in drugi
dohodki,

— potrdilo o stalnem bivališču in skupnem gospodinjstvu,
— gradoeno dovoljenje ali potrdilo o priglasitvi nameravanih del,
— izpisek iz zemljiške knjige,
— predračun gradbenih del,
— mnenje Društva upokojencev, f
4. Odplačilna doba za odobreno posojilo je odvisna od višine posojila, socialnih razmer in kreditne sposobnosti posojilojemalcev, 

mesečna anuiteta ne more biti manjša od zneska, kolikor bi znašala mesečna stanarina, izračunana po veljavnih predpisih.
Obrstna mera je 4 %, po desetih letih pa se poviša še za 2 % za neodplačani del posojila.
5. Rok za sprejemanje vlog znaša 20 dni od dneva objave razpisa in najkasneje do 20. maja 1985.
Vloge je treba v razpisnem roku posredovati delovni skupnosti Samoupravne stanovanjske skupnosti občine Žalec, Pečnikova 1, kjer 

prejmejo udeleženci razpisa tudi podrobnejše informacije in enotne tiskovine za yiogo.
Prepozne ali nepopolne vloge ne bodo upoštevane. ,
6. Posoj.la po tem natečaju se razpisujejo po sklepu zbora delegatov enote SPIZ občine ZaJjec in po sklepu z 11. seje skupščine

Samoupravne stanovanjske skupnosti občine Žalec. . .
Vloge bodo obravnavane po določbah pravilnika o reševanju stanovanjskih vprašanj upokojencev in invalidov v občim Žalec
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Pogovor z Mileno Moškon, kustosinjo Pokrajinskega muzeja Celje:

Keramična industrija Liboje 
praznuje letos 170-letnico svoje
ga obstoja. Ob tem častitljivem 
jubileju je prav, da se ozremo na 
razvojno pot, ki so jo prehodili 
naši keramiki od prvih začetkov 
do danes. O tem hrani Pokrajin
ski muzej v Celju lepo zbirko sta
rih keramičnih predmetov, ki 
hkrati z drugimi dokumenti 
pomenijo zanamcem dragoceno 
izročilo. Kljub temu da je bila 
kakšenkrat trnjeva pot izdeloval
cev keramike, se je ta zvrst 
proizvodnje ohranila do dana
šnjih dni.

O preučevanju in zbiranju sta
re keramike in dokumentov smo 
se pogovarjali s kustosinjo 
Pokrajinskega muzeja v Celju 
Mileno Moškonovo, ki se že 
desetletja z ljubeznijo posveča 
stari keramiki. Tu naj pripomni
mo, da je med slovenskimi 
muzeji bila ravno Pokrajinskemu 
muzeju Celje zastavljena naloga, 
da preučuje in zbira staro 
keramiko. Rezultati dolgoletnega 
dela so razveseljivi s pripombo, 
da preučevanje in zbiranje še ni 
zaključeno.

„Želimo, da bi nam ljudje, ki 
hranijo doma, bodisi na podstre
šjih ali v drugih prostorih primer
ke stare keramike, to sporočili, 
da . bi jih evidentirali 
(dokumentirali), na željo lastni
kov pa tudi odkupili za muzejsko 
zbirko. Ker je med to staro kera

miko tudi posoda za vsakdanjo
rabo, so jo lastniki marsikje zavr
gli, ne da bi pomislili na njeno 
muzejsko vrednost. Nastala bi 
nepopravljiva škoda, če bi ti sta
ri, že odvrženi predmeti propadli. 
Letošnja jubilejna 170-letnica 
Keramične industrije Liboje naj 
bo ljudem spodbuda, da bodo 
pobrskali med odvrženo šaro in 
poiskali staro keramiko za 
muzejsko zbirko.

„B i lahko rekli kaj več o začet
kih izdelovanja keramike na 
celjskem oziroma savinjskem 
območju?"

„Na omenjenem območju 
smo preučevali vse večje in 
manjše keramične obrate in 
delavnice, ki so takrat delovale. 
Zlasti uspešno je bilo
raziskovanje Nemškega dola
(1816 V), obdelali smo
Moravsko, za katero je sedaj 
znamo, da so Schiitzi imeli 
tovarno keramike v Okonča
nih. Od tam je eden od bratov 
Schiitzov ustanovil tovarno 
keramike v Kasazah (Liboje).

Schiitzov oblikovalski 
center na Dunaju

Zanimivo je, da so imeli 
Schiitzi že takrat na Dunaju svoj 
oblikovalski center. Ker je bil

Milena Moškon

center povezan s šolo za umetno 
obrt, so njeni profesorji delovali 
v Schiitzovem oblikovalskem 
centru. Po vsem tem lahko razu
memo, kako je Schiitzu uspelo 
že takrat izdelovati prave 
mojstrovine, ki so še danes vre
dne občudovanja. Na tej stari 
keramiki so vse stilne značilnosti 
takratnih prizadevanj na Dunaju 
in v Srednji Evropi.

Manjši oblikovalski center je 
deloval tudi v keramični tovarni v 
Kasazah, ki pa se v primerjavi z 
oblikovalskim centrom na Duna

ju ni loteval tako zahtevnih na
log. Zapišimo še to, da so bili 
Schiitzi tudi veliki mojstri za bar
ve in glazure, zato je njihova 
keramika potovala na zahtevna 
evropska tržišča.

Kolektiv keramične industrije 
Liboje vsekakor dostojno 
nadaljuje tradicijo proizvodnje 
keramike. V prvem povojnem 
obdobju so jih tržne razmere 
prisilile, da so izdelovali v gla
vnem potrošno robo , za široke 
potrebe prebivalstva, kar je bilo 
spričo vojnega opustošenja 
razumljivo. Zato je razumljivo da 
Pokrajinski muzej iz Celja v svoji 
zbirki nima zajetega tega novej
šega obdobja. Keramična indu
strija Liboje je muzeju dala v 
hrambo svojo lastno zbirko starih 
keramičnih predmetov in jo tako 
obogatila.

Libojski keramičarji se zadnji 
čas usmerjajo v zahtevnejše 
programe, v katerih je vse več 
izvirne okrasne keramike.

Naj napišemo še to, da bi bila 
velika škoda, če bi ti zakladi sta
re keramike poleg muzejske zbir
ke in z zbranimi dokumenti ne 
zagledali belega dne v kakšnih 
kvalitetni publikaciji, saj bi to 
zanimivo in dragoceno zapušči
no lahko s tem približali vsem 
bralcem. O tem bi kazalo razmi
sliti.

Loize Trstenjak

V re d n o  p o s n e m a n ja
Ž e lja  po  vrtnarjenju , sadjarjen ju  

in go jen ju  o k ra sne ga rastlin ja  le 
redkQ vznikne sa m a p o  sebi. N a j
večkrat je  za  to  p o treb n o  skrbno  
de lo  s taršev in vzgojiteljev. D o  te g a  
spoznanja so prišli tudi n a  O snovni 
šoli V lado  B agat v B raslovčah . V  
okviru šolske zad ru ge  so  po leg  
knjižnice in hran iln ice , ki s ta  tudi 
zelo  vzgojni, organizirali š e  km etij
ski krožek.

D o b er glas seže  v d e veto  vas in 
tudi g las o  uspešnem  de lu  te g a  
krožka je  segel d o  nas. Z a to  sm o  
m lade krožkarje obiskali. Z a re s  so

bili prav zagnani. Eni so  kopali ja rek  
za sajenje malin, drugi so  že  nasa
jen e  privezovali, tre tji so se  učili 
obrezovati sadno drevje, nekateri 
so čistili o k o lic o  šole, sk ra tka  ze lo  
delovno so bili razpoloženi. G ib a lo  
krožka je  Janko Š o š ta rič , ki učen c e  
uvaja v skrivnosti vrtnarjen ja  in 
sadjarjenja. Povedati m oram o, d a  
imajo tudi velik zelenjavni vrt, za  
ig riščem  p a  že  ureja jo botan ično  
pot, ki jo  bo do  zasadili z okrasnim  
arm ičevjem . Kot je  dejal ravnatelj 
šo le  Emil R ib ič  s ta  glavni vrednosti 
te g a  krožka vzgojnost in znanje, ki si

ga bodo učenci pridobili. Je p a  še  
druga stran, nam reč  ekonom ska. 
Šolarji s pom očjo  kuharic vzgojijo v 
vrtu vso zelenjavo, ki jo  šo lska ku
hinja po trebu je . C e lo  prodajo  jo  
lahko nekaj. T o  pa tudi ni za  zane
m ariti.

N a sliki: U čen ec  pozorno
sprem lja de lo  Janka Š o š tariča , ki 
obrezuje d revesce , pri tem  pa mu 
tudi razlaga, zakaj se  kaj m ora, kaj 
sm e in kaj ne sm e odrezati.

Tekst in fo to : T O N E  T A V Č A R

Glasbena šola Žalec P
Uspeh na republiškem tekmovanju I

I
I
I 
I

, N a  le tošn jem  tekm ovan ju  u č en c ev  g lasben ih  šol, ki je  potekal v Ljubljani in v Trbovljah v času o d  14 . 
do 2 4 . m arca, udeležili p a š o  se  g a  učenc i nižjih in srednjih  g lasbenih  šol in š tu de n tje  akadem ije  za  glasbo, 
je  sodelovalo  tud i d e s e t u č enc ev  g lasb ene šo le  R is to  Savin iz Ž a lc a . M e d  2 3 6  udeleženc i iz 3 7  glasbenih  
šol so  doseg li izredn o  d o b re  rezu lta te , saj so  se  v posam ezn ih kategorijah  uvrstili m ed najboljše. Jerneja 
Hrovat (iz razre d a  D . Kovač) je  v klavirju I. ka teg orija  osvojila tre tje  m esto , Eva Soster (razred  
K ra lj-C eh ner) je  dob ila  pohvalo  z a  ig ran je  na klavir v i .  ka tegoriji, Jasmina Salkovič (iz is teg a  razreda) 
je  osvojila tre tje  m esto  na klavirju, II. k a te g o r ija  Katja Kindlhofer (razred B . Z u p a n č ič  —  R ogelj) je  
osvojila tre tje  m esto  —  klavir, II. ka tegorija ; Bernarda Krivec (razred M . Kozm us) je  d o b ila  pohvalo za  
harm oniko, Zdenka Hrustel (razred M . Florjančič) pa  priznanje za  harm oniko. Nataša Uranjek (razred  
A. Jarha) je  osvojila  tre tje  m esto  s  flavto , Aljoša Gramc (razred V . Tram puš) drug o  m esto  s  tro b en to  —  
II. kategorija; Matjaž Pečnik (razred V . T ram puš) tre tje  m esto , tro b en ta , III. ka tegorija ; in Ivan Zalokar 
(razred V . T ram pu š) d ru g o  m esto  —  rog.

V se p ih a lc e  in tro b ilc e  je  na klavirju sprem lja la  B rina Z u p ančič -R og elj. Naj om en im o še  to , d a  gre  
velika zahvala za  osvo jene uspehe tudi načrtnem u in strokovnem u delu  fiedag og ov na naši g lasbeni šoli, 
kar po tg u je  tudi de jstvo , d a  so tudi bivši učenc i, sedaj dijaki s red n je  g lasb ene šo le  v M arib oru  (Andrej 
Žg an k —  rog, O to  S e n e g a č n ik  —  pozavna in M iran  S trn a d  —  tu ba) doseg li v svojih ka tegorijah  prva m esta. 
Vsem  u d ele žen c em  in pedag o g o m  tudi naše č e s titk e  z ž$ljo , d a  bi bil tudi v b o d o č e  njihov trud  poplačan  
s tako  dobrim i rezu ltati. D . C .

O troci 
tud i le to s  

n a
D e b e li r t ič
O b činska  Z v eza  prijateljev  

m ladine bo  tudi le tos  prip ra 
vila letovanje za  o tro ke  naše  
občine. Letovali bo do  lahko na  
D ebelem  rtiču  in s ic e r v dveh  
skupinah. Prva skupina 1 1 0  
otro k  bo letovala v času od  
13. d o  2 7 . ju lija, ostalih  8 5  
otrok p a  jih bo  zam enjalo  v 
času od 2 7 . ju lija d o  10 . av
gusta.

Prijave za  letovanje bo do  
začeli zbirati in urejati sveto 
valni delavci na osnovnih šo 
lah. Pri njih ali na O b činsk i 
zvezi D P M , H m eljarska  3  Ž a 
lec, lahko dobijo  starš i tudi 
podrobne inform acije .

S redstva  za letovanje bodo  
prispevale občinska skupnost 
socia lnega skrbstva in ob č in 
ska zdravstvena skupnost, del 
pa bodo pjnspevali starši. V i
šina prisjDevka, ki g a  bodo  
plačali starši, bo  odvisna o d ‘  
višine dohodka na družinske
ga člana, v ka terem  bo do  zajeti 
vsi dohodki iz dela, avtorskih  
pravic, pokojnin, raznih d o 
datkov, nadom estila , regresi, 
štipendije . N a  osnovi tako  
dobljenega dohodka na 
družinskega člana bo  izraču
nan prispevek staršev, le -ta  pa  
se bo  gibal od  1 .0 0 0  do  
1 4 .0 0 0  dinarjev. O tro c i 
družin, katerih d o ho dek  ne  
presega  9 .0 0 0  dinarjev na  
člana, bodo lahko letovali 
brezplačno. O tro c i bo do  pred  
odhodom  na letovanje tudi 
zdravniško preg ledani. V sa
ka skupina bo  na 14-dnev- 
no letovanje potovala z 
vlakom ozirom a z avtobusom  
pod vodstvom  vzgojiteljev. Z a  
letošnje letovanje bo do  p o 
trebovali 1 4  vzgojiteljev, zato  
naj se  vsi, ki so pripravljeni 
sodelovati kot vzgojitelji, čim - 
prej prijavijo na O bčinsko  
zvezo D P M  Ž a le c .

D- C eh n er

POHOD OB
SPOMENIKIH
NOB

Krajevna skupnost in družbeno
politične organizacije  L ibo je  vabijo  
na tradicionaln i pohod o b  spom e
nikih N O B , ki bo  2 7 . aprila  s pri
četkom  ob  9. uri isp red  m ostu v 
Kasazah. Pohodniki se  bo do  podali 
na pot preko  o b ro b ja  Zagrebena, 
zaključna svečanost p a  bo  kot ob i
čajno na Brnci.

TEKSTILNA TOVARNA

P R E B O L D
CESTITA VSEM DELOVNIM LJUDEM IN 
OBČANOM NAŠE OBČINE

ZA PRAZNIK OF, PRAZNIK DELA — 1. MAJ 
-  IN 40-LETNICO OSVOBODITVE

Podjetje za ptt promet Celje, n. sol. o.
TOZD ZA PTT PROMET CELJE; n. sub. o.

komisija za delovna razmerja 

vabi k sodelovanju

delavce za opravljanje del in nalog DOSTAVLJAČEV 
pri ptt enotah Žalec in Polzela.

Poleg splošnih pogojev morajo kandidati izpolnjevati še 
naslednje:

— končana osemletka ali najmanj šest razredov osnovne šole
— vozniški izpit za vožnjo z mopedom.

\

Kandidati naj vlože pisne prijave z dokazili v roku osmih dni 
po objavi na naslov: Komisija za delovna razmerja pri TOZD 
za ptt promet Celje, Titov trg 9, Celje.

TURISTIČNA AGENCIJA 
POSLOVALNICA ŽALEC

TOKRAT VAM NUDIMO:

-  PROGRAME ZA LETNI ODDIH -  lastne in ostalih turi
stičnih agencij — za letovanje doma in v tujini.

-  PRVOMAJSKE POČITNICE — pfipravili smo vam vrsto 
izletov in krajših počitnic po vsej domovini in tujini.

-  OB 40-LETNICI OSVOBODITVE TABORIŠČ -  organizi
ramo potovanja na komemoracijske svečanosti v Mathau- 
sen in Dachau.

V naši poslovalnici lahko dobite tudi letalske vozovnice za 
domači in tuji promet, organiziramo obiske najrazličnejših 
sejmov in strokovnih potovanj, po želji pripravimo tudi izlete 
za sindikalne skupine, šolsko mladino in društva in sicer po 
konkurenčnih cenah! *

VSEM OBČANOM, DELOVNIM LJUDEM IN POSLOVNIM 
SODELAVCEM ČESTITAMO

ZA DAN OF, PRAZNIK DELA IN 40-LETNICO OSVOBODIT
VE. *

Vaša agencija 
IZLETNIK ŽALEC

M

INI DU STIR UÄ 
iHMBSEINlEiSÄ 

ÄTE1RHÄLÄ
/ ~ f \  GRADNJA ŽALEC

R a zp isu je
za šolsko leto 1985/86 naslednje štipendije:

-  DIPLOMIRANI GRADBENI INŽENIR
-  DIPLOMIRANI EKONOMIST
-  STROJNI INŽENIR -  ENERGETIK
-  METALURŠKI INŽENIR
-  ZIDAR
-  KLJUČAVNIČAR

(ena štipendija) 
(ena štipendija) 
(ena štipendija) 
(ena štipendija) 
(dve štipendiji)

.......... ........ .......  (ena štipendija)
IZDELOVALEC GRADBENIH ELEMENTOV (štiri štipendije) 

-  OBDELOVALEC KOVIN (dve štipendiji)

Prijave (obr. FZS SPN-1) za razpis štipendij morajo prosilci 
vložiti do 15. julija. Razpisa se lahko udeležijo le tisti udele
ženci usmerjenega izobraževanja, pri katerih dohodek na dru- 
žinskega člana ne presega 23.598 dinarjev na mesec.
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O dejavnosti Šolskega kulturnega društva, povezanosti s krajem in načrtih so spregovorili 
udeleženci okrogle mize na osnovni šoli Vera Šlander Polzela

T. Tavčar

— —  : --------------------------------------------------------------------------- " N

R a z p ra v a  o k u ltu r i
v  ________________________________________ J

Na osnovi gradiva predsed
stva OK ZKS in svetaza kult uro 
pri OK SZDL objavljenega v 
prejšnji številki Savinjskega 
občana je potekala razprava o 
kulturi, komite pa je na zadnji 
seji ocenil razpravo in sprejel 
zaključke, ki jih bo posredoval 
CK ZKS.

V KIL Liboje, Ferr_älitu, 
Osnovni šoli Miroslav Širca 
Petrovče, TT Prebold in 
Osnovni organizaciji ZK Žalec 
je razprava bila širša skladna z 
dogovorjenim programom, žal 
pa razprave v osnovnih 
organizacijah sindikata in kra
jevnih konferencah SZDL ni 
bilo pričakovane razprave. V 
Keramični industriji Liboje so 
komunisti ocenili sodelovanje 
in povezanost tovarne s kra
jevnim kulturnim društvom in 
likovno akademijo in se zavzeli 
zai še uspešnejše nadaljnje so
delovanje. V Ferralitu so ugo
tovili, da se namenja vključeva
nju delavcev iz drugih republik 
premalo pozornosti in da bi jih 
morali vključiti v Kulturna druš
tva. Tudi knjižnice bi morale 
imeti potrebne knjige zanje. 
Komunisti krajevne organiza
cije pa so v razpravi izpostavili

problem medčloveških
odnosov, odnosa do varstva 
okolja in varovanja kulturne 
dediščine. Ugotovili so, da se 
stanovalci v blokih ne vključu
jejo v življenje in delo v kraju še 
zlasti tisti, ki so se priselili.

Odnos do okolja, predvsem pa 
urejenost zelenic, ni zadovoljiv 
in iz dneva v dan je več primerov 
poškodovanja zelenic in naša- 
dov. Čepravje sprejet program 
obnove starega dela mesta, pa 
ta ne poteka zadovoljivo, ne
kateri objekti celo propadajo, 
saj lastniki nimajo sredstev za 
obnovo. Potrebna; bi bila druž
bena pomoč. Ocenili so tudi, da 
je kulturna dejavnost v Žalcu 
razvejana, v novem kulturnem 
domu pa jo bo potrebno še 
obogatiti. Vsa pohvala pa gre 
krajanom Žalca in organizaci
jam združenega dela, ki so pri
spevali precejšnja sredstva za 
opremo tega doma.

Komite je v svojih stališčih 
zapisal, da morajo osnovne 
organizacije vsaj enkrat letno 
obravnavati in oceniti uresni
čevanje dogovorjenih usmeri
tev in nalog na tem področju. 
Glede na omejene možnosti

financiranja kulturne dejav
nosti se moraio sredstva 
smotrno rabiti tako, da kultura 
v celotnem pomenu besede ne 
bo nazadovala, ustvarjalce pa 
spodbujati k iskanjii vseh mož
nih oblik, da bi bilo kulturno 
življenje občanov in delovnih 
ljudi še bolj kvalitetno in pestro.

Občinska kulturna skupnost, 
enako republiška in kulturne 
ustanove morajo v programih 
svoje dejavnosti bolj upoštevati 
želje, interese in potrebe upo
rabnikov. To pa zahteva tudi več 
variantnih predlogov, da bodo 
delovni ljudje motiviram za 
delegatsko odločanje. Delo 
kulturnih animatorjev-nima oo- 
vsod enake vsebine, ču titi je, 
da so preveč prepuščeni sami 
sebi. Zato bi morala komisija za 
kulturo Dri sindikatu, ZKO in 
Kulturna skupnost načrtno lo
titi izobraževanja kulturnih ani
matorjev. Komite je v'svojih 
stališčih opozoril tudi na nuj
nost večje povezanosti vzgoj- 
noizobraževalnih organizacij s 
kulturnimi društvi, večjo skrb za 
lepši jezik v tovarniških glasil in 
vključevanje delavcev iz drugih 
republik v kulturno dejavnost.

J. K.

gust Kühn —  L E T N IK  2 2 ; E r
nest H em ingw ay —  M E D  
L O V O M  IN V O JN O ; D an ica  
Ribičič -  ZA U P A N JE ; D rago  
Jančar —  VELIK I B R ILJAN TN I 
V A L Č E K ; M ilan Lipovec —  
S L O V E N C I P O D  JE L Š E V O  
B E R O ; Thierry B re ton  —  

t  S O F T W A R ; D enis Beneich  
-  M E H K A  VO JN A ; dr. 
Božena G rosm an —  P A R 
T IZ A N S K A  Z D R A V N IC A ;  
Anton Vodnik —  G L A S  T IŠ I
N E; M a rje ta  Novak —  K R I
S T IN A  in Vladim ir Vojnovič —  
ŽIVLJENJE IN N E N A V A D N E  
P R IG O D E  VO JA K A  IV A N A  
Č O N K IN A .

Drage? Jančar —  VELIK I 
BR ILJAN TN I V A L Č E K ; j. M . 
Sim m el —  NAJ R O Ž E  C V E 
T O ; Edvard K ocbek —  
S T R A H  IN P O G U M ; Ivo An- 
drič —  M IS E L  UJETA V Č A S ;  
Janez Kajzer —  O B L JU B 
LJENI KRAJ; B ožena G ro s 
man -  B ILA  S E M  P A R 
T IZ A N S K A  Z D R A V N IC A ;  
Han Suyin —  D O K L E R  S E  
N E  Z D A N I; Lev M ilčinski —  
S A M O M O R  IN S L O V E N C I;  
D an ica  R ibičič —  Z A U P A 
NJE; M arg are t Vvolker —  
V Y R Y  D U T T O N O V A ; M a rje ta  
Novak —  K R IS T IN A  in Velim ir 
Kraševec, Igor —- Z A P A D - 

O D R E D .N O D O L E N J S K I

M a r k o  
C e s t n ik  —  
p o p o t n ik  In
l i t e r a t  
iz  T a b o r a

Želja, da bi spoznaval svet, je 
več ali manj prisotna v sleherne
mu mlademu srcu. Le redkim pa 
je dano, da se jim ta želja uresni
či. Marsikdaj jim za to zmanjka 
poguma, še večkrat pa za to 
nimajo pravih možnosti. Pred 
časom je v okviru Naša 
BESEDA 1985 v Savinovem 
razstavnem salonu razstavljal 
svoje fotografije Marko Cestnik s 
Črnega vrha nad Taborom. Izbor 
fotografij „ je nudil obskovalcu 
podoživljanje življenjske poti tega 
fanta, ki je odšel spoznavat blišč 
in bedo sveta in s tem uresničil 
mladostniške želje. Postal je 
bogatejši za mnoga spoznanja.

Marko Cestnik bo v oktobru 
dopolnil 23 let. Od tega pa je 
polni dve leti preživel kot kuhar 
na ladjah Splošne plovbe Piran. 
Plul je po svetovnih morjih in 
spoznaval dežele črne Afrike, 
Amerike, skrivnostne Indije in 
Japonske. Ob vsem tem pa ga je 
vedno spremljalo kritično foto
grafsko oko beležka in pisalo. 
Mnogo svojih doživetij je prav 
zato uspel pričarati tudi mnogim 
drugim in zato je vrednost nje
govih potovanj še bistveno večja 
in pomembnejša kot bi sicer bila. 
Sicer pa je Marko tudi literat za 
katerega bomo prav gotovo še 
slišali.

O d  o k to b ra  lanskega leta je  
M a rk o  š tu d e n t prim erja ln ega  
jez ikos lov ja  in prim erja ln e  kn jiže
vnosti na ljubljanski Filozofski 
fakulteti, tako, d a  je  ob  fo togra fiji 
n a 'v iso k i ravni tud i n jegovo lite 
rarno ustvarjan je; p red vsem  pa  
krajša prozn a d e la , ki so nabita  z 
d o ž ive tim  ž iv ljen jem . O  te m  n e
d v o m n o  še p o seb no  zg o vo rn o  
priča n jeg o vo  p ro zn o  d e lo  v bil
ten u  M l ,  ki ga je  v  te h  d n eh  iz
da la  K n jiževn a m lad ina S lo ven ije  
— Ž alec  pri O K  Z S M S  Ž a lec  v 
p o vezav i s K u ltu rn o  skupn ostjo  
Ž a lec . D A R K O  N A R A G L A V

Revija pevskih zborov v Preboldu

Tudi letošnja revija pevskih zto- 
rov je dokaz, da je ta zvrst ljubitelj
ske kulture v občini najmnožičnej
ša zbori, ki sosepredstavilivPrebol- 
du, pa so pokazali tudi kakovosten 
napredek. Sicer pa se je v Preboldu 
predstavilo devet in na Polzeli dva
najst zborov. Predstavnika po
dročnega združenja sta v razgovoru 
z zborovodji poudarila, da je revija v 
celoti lepo uspela, priznanje pa sta 
izrekla nastopajočim, pa tudi 
organizatorju in voditeljici revije. Še
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posebej pa sta pohvalila nastop 
dekliškega zbora kulturnega druš
tva Gomilsko in dekliškega zbora 
Svoboda Žalec, saj sta ta dva zbora 
po njunem mnenju revijo še obo
gatila in okrasila. Za nastop zborov 
v Preboldu je bilo izrečenih precej 
pohval, priznanje pa zaslužijo tudi 
prizadevni pevci in zborovodje. Na 
medobčinsko revijo sta se uvrstila 
moški pevski zbor Prebold, pod 
vodstvom Draga Kumra, in me
šani zbor kulturnega društva Go-

nislko pod vodstvom Draga Ceh- 
nerlSlednji je bil tudi najštevilčnejši 
in gotovo tudi najkvalitetnejši. Po 
mnenju predstavnikov področne 
žirije pa ima ta zbor vse možnosti za 
uvrstitev na republiško revijo v 
Mariboru.

Zveza kulturnih organizacij je 
organizirala revijo devetnajstič in jo 
z geslom »Pesem svobodnih ljudi« 
posvetila 40-letnici osvoboditve.

jk

Dekliški pevski zbor Svoboae Žalec se je predstavil na reviji prvič

Znam prisluhniti mladim!
Veselje in že kar ljubezen do lepe govorjene besede sta 

spremljala Janeza Kozmelja z Vranskega, tako da se je pred 
sedmimi leti z vso zagnanostjo lotil režije pri tamkajšnji dramski 
sekciji. Takorekoč je to njihovo kulturno dejavnost postavil na 
noge, čeprav se ji takrat ni pisalo nič prida. Dramska sekcija je 
sicer še delala, toda vedno je skoraj tik pred premiero vse 
propadlo. Takšno usodo so doživele tri igre, ki so jih pripravljali 
Vranšani. Zato je moral Janez krepko zavihati rokave, da 
dramska sekcija zopet dela in doslej so pripravili že več uspelih 
predstav. Za letošnjo sezono pa je režiral celovečerno komedijo 
Gosposka kmetija.

Č ep rav Janez o sebi ne govori 
preveč rad in bi že  skoraj mislila, da  
spada m ed manj zgovorne so go
vornike, a  se  je  plaz beseH kar vsul, 
ko je začel pripovedovati o svoji 
ljubiteljski dejavnosti in o priza
devnih m ladih igralcih. B rez njih, 
pravi, bi bilo bolj m alo ku lture na  
Vranskem . Z  igranjem  pa je  začel že  
kot osnovnošolec, nadaljeval p a  je  
pri dram ski skupini na G om ilskem .

Z e lo  rad se  spom inja začetkov  
režiserskega dela. Ko je  začel na  
Vranskem , je  bilo tudi nekaj ne
zaupanja, to d a  ha to  je  kmalu p o 
zabil , ko je videl, d a  se  bo iz njegovih 
prizadevanj še kaj izcim ilo. Najprej 
je  moral pridobiti nove igralce. Kot 
pravi, je  »šel n a te ren « ,d a b ijih d o b il. 
Tudi na se je  gasilskega društva v 
Ločici je  šel. Prizadevanja niso bila  
zaman in že čez nekaj časa je  imel 
dve skupini; eno iz Ločice, drug o  iz 
Tešove. Igralci so, kot pravi Janez, 
kar tekmovali, kdo bo boljši in ka
te ra  skupina bo prej naštudirala  
igro. Resni so bili na vajah in m a
lokdaj še je  zgodilo, d a  bi kdo  
manjkal, čeprav so hodili tudi s 
C re te , od koder je uro ho da d o  
Vranskega.

V začetku so igrali enodejanke, 
med pom em bnejšim i uspehi p a  je  
bila Finžgarjeva Razvalina življenja, 
ki si jo  je  og ledalo  nad dva tis o č  
petsto ljudi. N ič  m anjšega uspeha  
si ne obeta jo  z letošnjo G o sp o sko  
km etijo, saj, kot pravi Janez, dvora
na na Vranskem  še ni b ila tako  na
bito polna. Takšna dvorana p a je  za  
Janeza tudi najlepše plačilo za  
vložen trud  in hkrati dokaz, d a  je . 
repertoar pravilno izbran. Kot pravi, 
je  že slišal oč itke , d a  je  pri izbiri 
le -tega starokopiten, predvsem , 
ker so vse ig re in kom edije iz 
km ečkega življenja.

Kot režiser im a še  veliko načrtov, 
povedal pa je  tudi, d a  si bo do  
Vranšani že aprila lahko ogledali

Janez Kozmelj

novo igro Dve nevesti. Med po
membnejšimi pajetudi skupno delo 
s tamkajšnjo osnovno šolo.

Janez se  s kulturno dejavnostjo  
ukvarja popolnom a ljubite ljsko in 
zato pravi, d a  se ne m orejo kosati s 
tistim i režiserji, ki to  počno p o k lic 
no. Režiser am ater m ora pri d ram 
ski sekciji delati vse od organiza
cije, scenarija in tako  naprej. Pri 
pripravi igrer je tako delal vse, razen  
»šminkerije«, za kar res  »nima roke,« 
pravi. P redstave na Vranskem  bi 
bile še boljše, če  bi bila dvorana  
ustrezna,' tako  p a  ni reflektorjev, 
oder je  neprim eren, d a  o akustiki ne  
govorim o. B oljše bo, ko bo do  od  
žalske kulturne skupnosti dobili 
dva reflektorja .

/La uspešno delo se mora zah
valiti prizadevnim igralcem. Z mla
dimi je lahko delati, pravi, le pri
sluhniti jim je treba in imeti do njih 
pravilen pristop. Kako je to dosegel, 
m znal povedati, saj zato ni recepta, 
pravi.

Marjana Natek

Delegati kulturnih društev 
žalske občine so se zbrali na 
redni letni konferenci v Gotov- 
Ijah. Člani domačega društva 
so najprej pripravili pester kul
turni program, nato pa je 
predsednik Zveze kulturnih 
organizacij občine Žalec, Milan 
Lesjak podal poročilo o oprav
ljenem delu v preteklem letu, ki 
je bilo tudi lani zelo uspešno. 
Ocenil je, da je amaterska kul
tura v naši občini množična, 
raznolika in na primerni kulturni 
višini. Prav na tem področju pa 
bo treba vlagati največ naporov 
tudi v bodoče.

Čeprav so tudi v preteklem 
letu namenjali precej pozor
nosti izobraževanju pa posa
mezne kulturne skupine še 
vedno nimajo potrebnih stro
kovnih voditeljev. To še zlasti 
velja za dramsko dejavnost. Pri 
zborih, v katerih so vodstvo 
prevzeli mladi in strokovno 
usposobljeni dirigenti, je pri
s o te n  tudi napredek, Se zlasti 
z g le d e n  je  primer v Žalcu, kjer 
s o  u s ta n o v ili dekliški pevski 
z b o r  in vanj vključili tudi pevke 
š o ls k e g a  m la d in s k e g a  pevske
g a  z b o ra .

Šolska kulturna j i  ušiva de
lu je jo  u s p e š n o  n a  vseh o s n o v 
nih š o la h , z a t ik a  p a  s e  n a  p o 
d ru ž n ič n ih  š o la h  z a ra d i p r e 
o b re m e n je n o s t i p ro s v e tn ih  
d e la v c e v . D e ja v n o s t k ra je v n ih

kulturnih društev je žal vse 
preveč odvisna od vodstva, 
med tem, ko ostali odgovorni 
dejavniki stojijo ob strani. To 
velja tudi za krajevno skupnost 
Trnava, kjer je društvena de
javnost popolnoma zamrla. 
Končno pa se je premaknilo v 
krajevni skupnosti Šešče.

V razpravi so delegati iz
postavili vse težji materialni 
položaj, saj - jim zmanjkuje 
sredstev za dejavnost. Pri
toževali so se nad odnosom KZ 
Savinjska dolina, ki dvorane v 
zadružnih domovih uporabljaza 
skladiščenje hmelja in potem 
ne poskrbijo za ustrezno ure
jenost prostorov. Predstavniki 
pihalnih orkestrov so izpostavili 
problem visokih stroškov pre
vozov na nastope in pomanj
kanje sredstev za nabavo dra
gih instrumentov. Delegati so 
na konferenci tudi ugotovili da 
med Zvezo in Občinskim sin
dikalnim svetom ni zadovolji
vega sodelovanja. Nato so 
sprejeli še programsko 
usmeritev in finančni načrt za 
leto 1985.

r ' i :z . i t io ’j: j in i u s tv a r ja lc e m  
l ju b ite ljs k e  k u ltu re  s o  p o d e lili  
o a iič ia  Z v e z e  k u ltu rn ih  
o rg a n iz a c ij. Č la n i k u ltu rn e g a  
a r u š tv a  G o to v lje  p a  s o  s e  iz 
kazali tu d i p ri iz v e d b i z a k lju č k a  
k o n fe re n c e .

-jk
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P oh od  na P o r o z e n
Na naši šoli deluje planinski odsek PlaninskegadruštvaZabukovica V letošnjem šolskem 

letu smo sodelovali na različnih pohodih. Opravili smo tudi tri zimske pohode. V začetku 
januarja smo imeli pohod na Osankarico, kjer je padel Pohorski bataljon. Udeležili smo se 
pohoda po poteh XIV. divizije od Dramelj do Frankolovega.

24. marca smo se odpravili na spominski pohod na Porezen, na katerega hodijo pionirji, 
člani našega planinskega odseka, že sedem let. Jaz sem bila na pohodu drugič. Iz Griž smo se 
zgodaj zjutraj odpeljali z avtobusom do Petrovega brda Vozili smo se tri ure, nakar smo peš 
krenili na tri ure dolgo pot do vrha Porezna. Hodili smo po gazi, vrezani v visok sneg. Pohoda 
se je udeležilo veliko udeležencev iz vse Slovenije. Na poti proti vrhu smo srečevali ljudi, ki so 
se že vračali s Porezna Med potjo je včasih snežilo, včasih deževalo. Na vrhu smo se okrepča
li, ob 11. uri pa je bila pri spominskem obeležju kratka proslava. Kljub napornemu pohodu smo 
se dogovorili, da se naslednje leto zopet vidimo na Poreznu. Tina Veligošek,

OŠ Griže

N a v ija li sm o za  v se  p ogum ne le ta lc e
V soboto, 16. marca, smo obiskali Planico ob njenem prazniku. Odpravili smo se že zelo 

zgodaj. Na avtobusu nam je tovarišica razdelila kape, značke, vstopnice in bone za malico in 
čaj. Kape zato, da bi se ločili od drugih.

Pqt je bila dolga, na avtobusu smo peli in se igrali razne igre. Kmalu smo prišli v Rateče. 
Videli smo, kako seje peljal mimo tanzanijski predsednik Nierere. Ko smo izstopili iz avtobusa, 
smo nadaljevali pot peš skozi gozd. V Ranico smo prišli ob 10.30 in navijali za vse pogumne 

-skakalce, najbolj pa za naše in za Nykänena. Videli smo tudi dolge polete.
Dogovorili smo se, da se po končanem tekmovanju zberemo ob avtobusu, manjkala je le 

Majda. Nekaj časa smo jo čakali, ker pa je ni bilo, smo odšli v Kranjsko goro na postajo milice. 
Tja se je pripeljala z nekim zdravnikom in bila je vsa objokana. Bili smo veseli, da smo se našli 
in odšli smo proti domu.

Izlet v Planico je bil lep. č e  bom še kdaj imela priložnost, da se udeležim takšnega izleta, 
bom to z veseljem storila. Andreja Klemen,

OŠ Vransko

L ep o  je  ž iv e t i  v  m iru
Živimo v miru in ničesar nam ne manjka. Toda živimo v stalnem strahu, da ne bo zopet 

vojne, saj se zavedamo, kaj vse lahko ta stori. Iz časopisov, radia in TV lahko izvemo, koliko 
ljudi še danes trpi zaradi vojn.

Po drugi svetovni vojni smo sicer postali bogatejši za bridke izkušnje, vendar so na svetu 
še vedno ljudje, ki si vojn želijo, ker imajo od njih koristi. Zaradi njih potem trpijo tisoči, ki vojno 
sovražijo in so nedolžni.

Ob vsem tem postanem srečen, da živim v miru, srečen, da se lahko svobodno gibljem, 
da lahko v miru zaspim, in da lahko svobodno opravljam še vrsto drugih stvari. Včasih pa se 
zamislim: ali ni mnogo vrstnikov po vsem svetu prikrajšanih zato čudovito dobrino — svobo
do?

Že zaradi tega moramo svobodo ceniti, se zanjo boriti. Premagati jetrebazavest ljudi, ki si 
želijo vojn, da bi na vsem svetu zavladal mir. Tomaž Korošec,

OŠ Braslovče

S vo b o d en  ljubim  sv o b o d n o  zem ljo
Besede, ki jih pogosto slišimo, postanejo vsakdanje in večkrat j ih izgovarjamo, ne da bi se 

zavedali njihovega pomena Le včasih, ko je kaka posebej poudarjena, morda izgovorjena s 
posebnim naglasom, s toplino, se zavemo njenega pomena.

Tudi z besedo ŠVOBODA je tako. Pogosto jo slišimo, nanjo smo navajeni, ker živimo 
svobodno, v svobodni družbi. Le kdo bi pomišljal o njej drugače, saj je vendar vsakemu jasno, 
kaj pomeni. Meni pomeni, da se potepam s tovariši, da hodim v šolo, da načrtujem svojo 
bodočnost, da se lahko veselim življenja, da imam mamo, očeta, brata in sestro. Mogoče je 
svoboda tudi to, da živim. Torej je vse to in še več. Vendar — ali je  res vsakomur jasen njen 
pomen? Nam seže do srca tako, kot bi nam morala? A morala bi nam seči prav do srca, kajti z 
besedo1 SVOBODA je povezano trpljenje, odrekanje, hrabrost, hrepenenje, beg. Z njo je 
povezana revolucija. Z njo na ustih so umirali partizani, zanjo so žrtvovali življenje številni borci. 
V najbolj črnih dneh naše zgodovine je bila beseda—svoboda—luč, okrog katere so s zbirale 
množice junakov; svoboda je združila narode, ustvarila je našo domovino.

Ker je SVOBODA posebna beseda, jo moramo dobro razumeti in jo globoko čutiti. Zato
ljubirrt obe — svobodo in domovino.

Tu je  p om lad
Spet je tu pomlad, ta sončna težko pričakovana po

mlad. Pozdravljeno sonce! Spet toplo siješ. Zaradi tebe sem 
danes odšla na sprehod. Ob misli na toplo podnebje, pridem 
na sončen in dišeč travnik. Pozdravljene vse spomladanske
rože!

Kako lepo se vije vaški potok, ob njem pa zvončki. Ne, 
ne bom jih trgala. Naj cvetijo in oznanjajo pomlad! Civ, čiv! 
Oh, ptički, moji dobri prijatelji. Spet ste se vrnili. Tudi lastov
ke. »Dober dan, sosed!« pozdravim soseda, ki obrezuje 
drevje. Gozd in travnik spet zelenita. O, danes pa vse živi in 
dehti! Kakšna pa bi'bila pomlad, če bi bilo vse žalostno? Saj 
so pomladni prijatelji ptički, ki prepevajo in oznanjajo sončno 
pomlad. Vesna Gaber,

OŠ Vinska gora

S rečk o  Ambruš, 
O Š  Žalec

DOPISUJTE V
PIONIRSKI KOTIČEK

P IO N IR SK E  P R IR E D I
TVE V MAJU:

8 . in 9 . ATLETSKI 
PIONIRSKI POKAL, 
o d  8 . d o  1 5 . TEDEN 
RDEČEGA KRIŽA, 1 0 . 
REGIJSKO TEKMOVA
NJE MLADIH TEHNIKOV, 
11. POHOD OB ŽICI 
OKUPIRANE LJUBLJA
NE, 1 8 . ZBOR PIONIR
JEV JUGOSLAVIJE, OB
ČINSKO TEKMOVANJE 
VESELE ŠOLE, 24. RAZ
STAVA UKOVNIH DEL 
MLADIH LIKOVNIKOV, 
SPREJEM PIONIRJEV V 
ZSMS, 26. PIONIRSKO 
GASILSKO TEKMOVA
NJE in 3 1 . PESEM IN 
MLADOST.

R U B R I K A  M L A D I H

NAŠA BESEDA '85
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PISAN SPLET USTVARJALNOSTI
Pred dnevi se je v žalski občini končala letošnja, sicer pa že tradicionalna prireditev, Naša beseda 85. S 

skupnimi močmi so jo pripravili člani občinske organizacije mladih, Zveze kulturnih organizacij in Kulturne 
skupnosti.

Letošnja Naša besedaje bila splet najrazličnejših ustvarjalnih dosežkov mladih na področju gledališke, plesne, 
recitatorske, lutkovne in likovne dejavnosti. Obiskovalcem so se predstavili člani mladinskih organizacij, šol, 
kulturnih društev in plesnih skupin iz skoraj vseh žalskih krajevnih skupnosti. Nekaj utrinkoviztega pisanega mozaika 
smo ujeli tudi v naš fotografski objektiv.

Irena Jelen 
Foto: I. Jelen, J. Kroflič in 

L. Korber

Le po  kom  s e  je  vrgel ta otrok — predstava, s  katero s o  na N aši b e se d i so d e lo v a li igralci Teatra 
mladih iz Griž
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Prijetna o sv e ž ite v  v program u le to šn je  prireditve s o  bili libojski lutkarji in njihova igrica Pujskov  
bratec

V Savinovem  sa lon u  je  bil organiziran V ečer z  m ladim i literati z  g o stjo  večera  M eto Rainer

Problemska konferenca o mladoletniškem prestopništvu

Starost prestopnikov se niža, nasilje narašča
Čeprav podatki k ažejo , da  

štev ilo  obravnavanih m lado
letnih prestopnikov in odkritih 
dejanj, ki s o  jih storili m lado
letniki. n e n arašča , pa v ža l
sk i občin i in tudi drugod v s e  
bolj ugotavljajo, da s e  staro
stna m eja prestopnikov v s e  
bolj pom ika n avzdol in da  pri 
deliktih za s led im o  v s e  v e č  
nasilja. T akšne razm ere s o  
bile dovolj, da  s o  predstavniki 
ob čin sk e  organ izacije  m ladih  
in S o c ia lis tičn e  z v e z e  
organizirali sred i aprila pro
b lem sk o  k on feren co  o  m la
d o letn iškem  prestopništvu .

Delavci Postaje milice v Žalcu so 
lani obravnavali 65 kaznivih dejanj, 
ki so jih storili mladoletniki. V ten 
dejanjih je bilo skupno udeleženih 
95 mladih. Lani so delavci Postaje 
milice obravnavali tudi 13 otrok, ki 
so skupno storili 6 kaznivih dejanj. 
Pri tej kategoriji gre v večini pri
merov za premoženjske delikte- 
tatvine v trgovinah, lóri katerih je

nastala manjša materialna škoda. 
Otroci, stari manj kot 14 let, torej še 
ne predstavljajo širšega problema v 
žalski občini.

Lani se je na območju občine 
zgodilo tudi 24 prometnih nesreč, v 
katerih so bili udeleženi otroci ozi
roma mladoletniki. V dvanajstih 
primerih pa so bili mladoletniki po
vzročitelji kršitev javnega reda in 
miru. Vsi ti primeri so bili ugotov
ljeni v gostinskih objektih.

Delavci Postaje milice ugotav
ljajo, da večina storilcev izhaja iz 
urejenih družin, ki jim nudijo nor
malne življenjske pogoje oziroma 
normalne pogoje za defo in študij. 
Pri kaznivih dejanjih, prekrških in 
drugih negativnih dejanjih prevla
dujejo zlasti mladoletniki z nedo
končano osnovno šolo in z dokon
čano osnovno šolo. ki nadaljujejo 
šolanje v okviru usmerjenega izo
braževanja ali pa se zaposlijo. Po
sebno problematična pa je tista 
kategorija mladoletnikov, ki iz naj
različnejših vzrokov opušča nada
ljnje šolanje.

Taje le nekaj podatkov, ki sojih v 
skupščinski dvorani obravnavali 
udeleženci konference. Poleg zgolj 
številčnih podatkov so razpravljali 
tudi o vzrokih za takšno stanje, pri 
čemer so poudarjali in posebej iz- ■ 
postavili vlogo staršev, ki je mar
sikdaj premajhna Poleg vloge 
staršev so nekaj besed namenili 
tudi vlogi ostalih dejavnikov pri 
oblikovanju osebnosti mladega 
človeka, vzgojnovarstvenih ustanov, 
usmerjenega šolstva, mladinskih 
organizacij, društev in drugih 
organizacij. Na vlogo vseh teh de
javnikov so opozorili tudi v sprejetih 
sklepih. Med predlaganimi zakliučki 
konterence pa sta posebno pozor- 
nost pritegnila zlasti dva: zahteva 
po podal j feinem fiorodniškem do
pustu, ki bi prinesel mnoge pozi
tivne spremembe v družinsko 
vzgojo, in pa zahtevo po tem, da 
vzgojno izobraževalni programi ne 
smejo biti nasičeni le z izobraže
valno temveč tudi z vzgojno vsebi
no, ki jo v zadnjem času vse bolj 
puščajo ob strani. irena Jeien



IZ  N A Š IH  K R A J E V N IH  SK U P N O ST I

Liboje

Krajam krajevne skupnosti L ibo
je  so se na re feren du m u odločili za  
krajevni sam oprispevek. G lasovalo  
je  9 0  odsto tkov krajanov, za sa 
m oprispevek pa se jih je  od loč ilo  
kar 8 0  odstotkov. P ro ti je  glasovalo  
le 19 volilcev.

Po predhodni javni razpravi je  
skupščina krajevne skupnosti 
spre je la  program  sam oprispevka, 
ki za jem a dograd itev  ce s t v p o sa
m eznih naseljih, ured itev  o tro ške g a  
ig rišča in oko lice , sanac ijo  je ze ra

Referendum uspel
pri S lovenskem  dolu, u red itev  sa
niranj za T V D  P artizan in so finan
ciran je glavnega p o d ze m eljske g a  
te le fo n sk eg a  kabla.

G d  1 . 5 .  1 9 8 5  dalje bo do  p la
čevali krajevni sam oprispevek za
posleni dva o d s to tk a  od  osebn eg a  
dohodka, upokojenci en  od sto tek , 
oproščen i pa so vsi tis ti, katerih  
pokojn ina je  m anjša od 8 0  o d s to t
kov p o p re č n e g a  O D  v S R S , km etje  
štiri o d s to tk e  od  ka tastrskeg a  d o 
hodka; km etje, ki so  obdavčeni po

de janskem  dohodku, bo do  p lače
vali dva o d s to tka  od ostanka d o 
hodka; sam ostojni obrtnik i in pav- 
šalisti prav tako  dva odsto tka , prav  
to liko  pa tudi za avtorski honorar. 
Tako predvidevajo, d a  bo do  v p e tih  
letih  zbrali dve m ilijardi starih din, 
kar pa seveda ne bo zadoščalo  za  
uresničitev c e lo tn e g a  program a, 
zato pričakujejo  d o da tna  sredstva  
občinskih sam oupravnih in teresnih  
skupnosti in organizacij združene
g a  dela.

jk .

Marija Orešnik se je odločila za samoprispevek

Doklej tako?
O k o lic o  krajevne skupnosti v 

Libojah »krasita« o b je k ta  n a  našem  
posnetku. O b a  s ta  last V e re  Kokol 
(S ko berne ) iz M a rib o ra , ki je  hkrati 
tudi las tn ica  stanovan jske zg rad be  
Liboje št. 2 , v kateri im a v svoji lasti

dva p ro s to ra  tudi krajevna skup
nost Liboje. S tanovan jska  zg rad b a  
im a š e  vrsto  prostorov , kubi jih lahko  
koris tno  up orab ile  o rgan izac ije  in 
društva v kraju, vendar so že  kar 
petnajst let prazni. K ljub te m u  d a je  
krajevna skupnost že  p red  leti že 
lela odkupiti p ro s to re , z  las tn ico  še

do  danes niso našli sk upnega jezika  
o prodaji ozirom a o nakupu. Tako  
o b a o b jek ta  še  naprej nezadržno  
propadata, po sta ja ta  p a  lu d i pravo  
leg lo miši in podgan. V  kraju so to re j 
nem očni, d a  bi v zvezi s tem  karkoli 
ukrenili. O s ta ja  jim  le vprašanje, 
doklej tako !?

Zgradbi, ki nista v ponos lastniku, še manj pa kraju, ki nemočno opazuje njuno propadanje.

Ponikva Odločili so se za samoprispevek
P otem  ko je  skupšč in a  krajevne  

skupnosti sp re je la  prog ram , ki 
vključuje izgradnjo ve čn a m en skega  
d o m a in m rliške vežice, ure janje  
c e s t po zaselkih, u red itev  ig riš ča  za  
krajane in šolo, s o  krajani z 7 9 ,7 3 -  
odsto tki izglasovali sa m o p risp e 
vek. P redvidevajo d a  b o d o  ta ko

zbrali m ilijardo in 2 5 0  m ilijonov  
starih dinarjev, kar p a  ne bo  za 
došča lo  za  u resn ič itev  c e lo tn e g a  
jxo g ram a. Z a to  pričaku je jo  ob  
svojem  velikem  de ležu  tudi š iršo  
družbeno pom oč, se ved a  pa  bo do  
tako  kot vedno dosle j p rec e j d e la  
opravili tudi udarniško.

Petrovče

V spomin na množičen 
odhod ljudi v partizane pra
znujejo te dni svoj krajevni 
praznik v Petrovčah.

Č ep rav  so v zadnjih m esec ih  v 
tej krajevni skupnosti naredili velik 

korak naprej, zlasti pri urejevanju  
kanalizacije, pridobili p a  so tudi 
M lekarno  v Arji vasi te r  razširjene  
prostore  Lesnine v Levcu, so  ob  
krajevnem  prazniku bili v ospredju  
zjasti kulturni in športni dogodki. 
Člani d o m a čeg a  K u lturnega druš

Praznik v znamenju športnih in 
kulturnih prireditev
tva so tako  organizirali nastop  
C eljs k e  fo lk lo rne skupine, v 
dvorani zaadružnega d o m a pa se je  
dom ačim  in tu jim  obiskovalcem  
predstavil Z la tko  Š ugm an s Frak* 
lovo vrnitvijo.

Č lani P artizana so poskrbeli za  
vrsto športnih prireditev, m ed  d ru 
gim so se tekm ovalci pom erili v 
nogom etu, nam iznem  tenisu, o d 
bojki, košarki, šahu in streljan ju  z 
zračno puško. V  praznovanje so se  
vključili tudi člani krajevne borčev
ske organizacije  in tam kajšn je

osnovne šole, ki so  pripravili Kurir
čkovo pošto  po  Spom inskih o b e 
ležjih v krajevni skupnosti te r  akcijo  
Ilegalec.

Krajevno praznovanje bo do  Pe- 
trovčani zaključili v petek , 2 6 . aprila, 
ko se bodo v dvorani zadružnega  
dom a zbrali na zaključni prireditvi. 
N a njej bodo  podelili tudi priznanja  
najbolj prizadevnim  krajanom , 
organizacijam  in društvom .

Irena Jelen

Galicija Obnavljajo graščino Grmovje
Zob časa je že krepko načel 

staro graščino Grmovje v ne
posredni soseščini novega 
doma oskrbovancev Nine 
Pokorn. Letos pa jo namera
vajo temeljito obnoviti in v njej 
poleg drugih prostorov pri
dobiti trideset postelj za svoje 
varovance.

Delavci do m a N ine P okorn so si 
za obnavljanje s ta re  g raščine začeli 
prizadevati že  lani. V  dotrajanih  
prostorih  so uredili kleti te r obnovili 
streho. Letos im ajo še vse d ru 
gačne načrte.

V  nekdanjem  dom u bo do  obnovili 
staro dvorano za  različne prireditve, 
uredili bodo p ros to r za razstavo  
izdelkov svojih varovancev, hkrati 
pa s e  za  razstavni p ro s to r zanim ajo  
tudi priznani slovenski likovni 
um etniki. V  graščin i b o d o  uredili 

' tudi večji p rostor, ki g a  bo do  lahko  
uporabljal zlasti člani d ruštev v 
tam kajšnji krajevni skupnosti. N a 
sploh delavci do m a zelo  tesno  so 
deluje jo s krajevno skupnostjo  in

upajo, d a  bo poslej ta  stik  še  te s 
nejši.

Poleg teh  prostorov, nam enjenih  
v glavnem kulturi, bo do  v graščini 
uredili še prostor za  delovno te ra 
pijo, v zgornji h prostorih  p a  so be  za  
trideset svojih varovancev. V  dom u  
Nine P okorn na G rm ovju  se  nam reč  
čedalje  bolj sreču je jo  s težavam i 
zaradi pom anjkanja pros to ra . .

D om , v ka terem  so starejši 
oskrbovanci in laže duševno priza
deti občani, lahko nam reč  spre jm e  
1 6 0  ljudi. V  resnici se g a  to  število  
redno preko  1 7 0 , številne prošnje  
za spre jem  v dom  pa  m orajo  tudi 
odkloniti. O bnovljen i prostori bi 
prostorsko  stisko vsaj de lno  o m e
jili, v prostorih  sedan jeg a  d o m a pa  
bi lahko razširili p rostor za  in te 
nzivno nego. Z  obnovitvenim i deli 
so že začeli, končali pa  naj bi jih 

‘jeseni.

In kako bo z denarjem  za  uresni
čitev teh  načrtov? V sa  obnovitvena

dela  bodo po dosedanjih izračunih  
s ta ia tri in pol s ta re  m ilijarde. D en ar  
so g lede  na število postelj v dom u  
že zagotovile obč in e  C e lje , Š m a rje  
pri Jelšah, M o zirje  in Š en tju r. Z  
nekaterim i občinam i se  še  d o g o 

va rja jo , najbolj pa  se  je  okrog  d e : 
narja zataknilo  v dom ači, žalski 
občini. D elavci do m a so nam reč  
vložili prošnjo za  so financ iranje  
obnavljanja graščine , v višini 3 7 4  
starih milijonov din. č la n i kom isije  
za stanovanjska vprašan ja pri zboru  
delegatov en o te  S kupnosti po ko j
ninskega in invalidskega zavarova
nja pa so na svoji m arčevski seji 
menili, d a  je  tre b a  prošnjo  š e  p re 
učiti, g led e  na to , d a  bo do  v Š eneku  
na Polzeli le tos  pridobili 6 0  postelj 
za nepo m ične  oskrbovance. S  ta k 
šno odločitvijo  ozirom a pred log om  
pa se  delavci d o m a  N ine P okorn  ne  
strinjajo, saj g re  jdo njihovem  m ne
nju na G rm ovju  za zagotovitev  
postelj za duševno prizadete , ne pa  
za nepom ične oskrbovance.

Irena Jelen

Šešče Potrebno bo uvesti samoprispevek
Ko so na zadnjih sejah vaških 

odborov obravnavali po ročilo  o 
poslovanju krajevne skupnosti za  
preteklo  le to  in plan za  letošn je leto, 
so ugotovili, d a s o p o tre b e .v e č je  od  
m ožnosti. C e s to  M a tk e — Š e š c e b o  
nam reč po trebn o  razširiti in 
obnoviti, p o treb e  pa so tudi po  
novih te lefonsk ih  orikliučkih; v 
Š eščah  bi radi tudi uredili ig rišče  in 
dokončno uredili zadružni dom . Z a  
vse to  pa sredstva krajevne skup
nosti ne zadoščajo . In ker se  
odgovorni dejavniki v krajevni 
skupnosti zavedajo, d a  bodo te  
prob lem e morali rešiti sam i, p re d 
lagajo uvedbo krajevnega sam o
prispevka. S ev e d a  pa  s e  b o d o  kra

jani sami odločili na referendum u, 
ali so za  uresničitev p o treb  in s tem  
za napredek kraja.

Lani so v krajevni skupnosti izdali 
knjižico, v kateri so  orisali zg o d o 
vinski razvoj in dejavnost kraja, le-

Tečaj nega bolnika
O bčinski o dbor R d e č e g a  križa je  

v fvlatkah organiziral teča j z a  laično  
nego bolnika, ki se  g a  je  udeležilo  
devet žena. U de ležen ke  te č a ja  so  
pridobile  po trebn o  znanje za  la s tn o . 
uporabo in za  po m o č ostarelim  
krajanom . Tečaj je  vodila A n ic a  
Dolar, višja m edic inska  se s tra  iz

tos pa želijo predstaviti življenje in 
delo  krajevne skupnosti. K njižn ica  
naj bi izšla ob krajevnem  prazniku. 
Z a to  vabijo k sodelovanju vse kra
jane, prisjDevke p a  zbirajo d o  15. 
maja.

Zdravstvenega do m a Ž a lec . 
O bčinski od bo r R K  ie takšen  tečaj 
organiziral že v Ža lcu , pripravljajo  
pa jih tudi v drugih krajevnih skup
nostih. S ev e d a  g re  organizatorju  
vse priznanje za  to  akcijo , ki je  p o 
novno oživela po  devetnajstih  letih.
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O d  1. junija da lje  b o d o  krajani 
Ponikve zbirali sred stva  iz sam o
prispevka po  dva o d s to tk a  od  za
poslenih, štiri o d s to tk e  od K D  bodo  
prispevali km etje, upoko jenci, ki 
imajo m anjšo poko jn ino od  6 0  
odsto tkov p o p rečn eg a  O D  v S R S  
pa so sam oprispevka opro ščen i, jk

Na posnetku tečajnice med praktičnim delom

Vesele zgodbe Matkovega očeta

Valentin Rezman na volišču

Pri Jedrti, dva k ilom etra  severno  
od G otovelj, je  b ila š irna  M atko va  
dom ačija . M a tko v  o č e  M a tija  ni bil 
zgolj d o ber gospodar, bil je  tudi 
lovec in velik duhovitež.

Pravijo, d a  je  ze lo  rad ponagajal z 
lisičjimi jetrci'. L e -te  je  posušil in jih 
zmlel v prah. In ko so bili ob  mizi pod  
ogro m n o  hruško najbolj Židane vo
lje, je  skrivaj kom u po trosil v ko za
rec  šč e p e c  zm letih  je trc , kar je  v 
hipu povzročilo  drisko. H očeš , 
nočeš —  dom ov g re d e  h lače v roke  
in za vsak deseti grm .

. V ice  je  stresal iz rokava. N a jp o 
go ste je  je  pripovedoval tega: P o 
noči se  je  zače lo  d e te  v zibki jokati. 
Joče, jo č e , m ati p a  g a  ziblje. M e n d a  
je  bilo bolno, da  s e  ni um irilo. Z ib lje

g a  mati, d a s o jo ž e  roke bolele; o č e  
pa se je  sam o obrnil na drug o  stran  
in spal naprej. Ž e n a  s e  je  naveličala, 
dregnila  j e  m oža in m u zabrusila, 
naj g a  še on m alo ziblje, č e š  d a  
otrok ni sam o njen, pol je  tudi n je
govega! M o ž  ji je  v polsnu odvrnil, d a  
naj svojo polovico kar ziblje, n je

gova p a  naj s e  de re , ko likor jo  je  
volja.

S o se d  je  vprašal soseda, č e  je  že  
slišal, d a  so si izmislili s ra jc e  brez  
gumbov, on pa mu je  odrvnif, d a  nosi 
takšne že, od kar s e  je oženil.

N a  Jedrt je  prišel na sprehod  
dolinčan. Ustavil se  je  v pre lepem  
k r a ia  d a  bi si g a  od blizu ogledal. 
Č ud il se  je  d a  v kraju m nobenega  
spom enika, zato  je  M atko veg a.

očeta, vprašal, č e  s e  v Jedrti ni rodil 
noben velik m ož. »Nak«, m u je  
odvrnil, »pri nas se  rodijo  sam o  
majhni otroci!«

Zap isal: D . K um er

UREDNIŠTVO
SAVINJSKEGA

OBČANA
ŽALEC

TELEFON 
710 671



V SVETU TEME IN TIŠINE KOLUMBIJE
Po dolgem času noč ponovno 

prespimo v posteljah. Prav prile
že se nam. Casa za lenarjenje 
ni, saj nas čaka obilo dela. Kljub 
vsemu si vzamemo nekaj ur, 
da se razgledamo po mestu, 
človek skorajda ne bi verjel, da 
se na sorazmerno majhnem pro
storu bori za svoj vsakdanji kruh 
preko 30.000 prebivalcev San 
Gila. Mesto je zanimivo in vred
no ogleda. Razprostira se 
vzdolž doline reke Foncé in se 
pretežno naslanja na pobočja 
narf reko. Ulice potekajo vzdolž
no in počez in dajejo podobo 
pravega andskega mesta. Med 
razgledovanjem mesta smo bili 
predvsem navdušeni nad mest
nim parkom, ki sega vse do reč

nega korita, da ta daje podobo 
prave tropske reke, o kateri si
cer tu ne moremo govoriti, saj 
smo še vedno v andskem po-i 
gorju. Mogočna drevesa z bra
datimi lišaji in bujno vegetacijo 
to skorajda zanikajo, saj gre za 
vegetacijo, ki jo je pravzaprav 
moč zaslediti le ob tropskih re
kah. Brez dvoma nudi obisko
valcu parka vživetje v prvobitno 
naravo, kjer njeni gozdni prebi
valci še ne poznajo krutosti ci
vilizacije.

Nad našimi glavami se spre
letavajo kolibriji, na mogočnem 
in razvejanem drevesu se šopiri 
jata krokarjev, ki leno prestopi- 
ca z veje na vejo in čaka na svoj 
plen, do naših ušes pa od vse

povsod prihaja še brez števila 
najrazličnejših glasov. Ambient, 
ki pomirja in navdušuje.

Za mestnim parkom nas vo
di pot še na tržnico. Danes je 
nedelja in zato je gneča neznan
ska. Komaj se prebijamo skozi 
množice. Kljub vsemu naši foto
aparati niso mirovali. Zanimivo
sti je na pretek. Od vsepovsod 
so prišli prodajalci, ki bučno 
prodajajo svojo robo. Ne manjka 
takorekoč ničesar. Sadje, tekstil, 
orodje, poljski pridelki, povrtni
ne, izdelki domače obrti in še in 
še šibi prenaložene stojnice.

Ne nazadnje nas pot zanese 
še v pokrito mesnico, kjer vsak
do prodaja svoje meso. Skoraj
da smo se zgrozili ob pogledu 
na ta velik prostor, ki niti zda
leč ne ustreza sanitarno-higien- 
skemu minimumu. Ob prodajnih 
pultih smo priča celotnemu po
stopku: od zakola živali do pro
daje. Za nas je to dokaj nena
vadno, zanje pa samoumevno. 
Tudi to je Kolumbija.

Naši delodajalci so nadvse ve
seli, da jim bomo ob njihovem 
minimalnem vlaganju oz. z dru
go besedo za hrano, stanova
nje in prevoze po Kolumbiji op
ravili veliko in neodložljivo delo. 
Naš dogovor, sklenjen že v Bo
goti na sedežu firme Ingenierija 
e Hidrosistemas, je predvidel 
raziskavo terena vzdolž reke Rio 
Foncé in Rio Suarez, ki naj bi 
ga po, postavitvi hidroelektrarn 
zalila akumulacija. Načrtovani 
Foncé in Cablerà zajema izgrad
njo treh med seboj povezanih

elektrarn, ki naj bi kolumbijske
mu elektrogospodarstvu dajale 
okrog 1160 MW električne ener
gije. Nedvomno gre za ogromen 
projekt, ki zahteva temeljite ana
lize, vzorce tal in mnoge sprem
ljajoče raziskave.

Geologi kompanije so pri ra
ziskavi terena in jemanja vzorcev 
tal naleteli tudi na štiri precej ve
like jame, katerih vhodi in pro
stori segajo v višino akumulacij
skega jezera. Zato obstaja ne
varnost, da bi voda iz akumula
cije odtekala po teh podzemnih 
kanalih in zmanjševala količino 
vode v akumulacijskem prosto
ru. Ob vsem tem pa je težava še 
večja, saj gre za takoimenovani 
flišni kras, ki je močno prepo- 
kan, poln špranj in krušljiv. Ob 
pogledu na korita rek in njuna 
bregova to zazna tudi nestro
kovnjak. Vsa ta dejstva so iz
delavo celotne študije bistveno 
podaljšala in če smo neskromni, 
lahko rečemo, da je naša prisot
nost tem ljudem veliko pomeni
la, saj sta bila v naši ekipi 
geolog, ki je specialist za flišni 
kras, ter hidrolog, ki sodi med 
najvažnejše ljudi v razreševanju 
problemov odtekanja voda s 
kraških polj v Jugoslaviji. Že sa
mo dejstvo, da smo ugotovili, 
da predvidevajo izgradnjo jezu 
na najbolj prepokanem terenu, 
pove precej. Z* neupoštevanjem 
tega spoznanja pa lahko po iz
gradnji pride do hude katastro
fe, ki bo San Gii izbrisala z  zem
ljevida.

DARKO NARAGLAV (dalje)

Srečanje z najboljšim i sk ak alci
organizatorji predstavili delo 
članov smučarskega kluba in 
skakalce ter čestitali držav
nemu rekorderju Braslovčanu 
Matjažu Debelaku.

Več kót petsto gledalcem je o 
delu Smučarskega društva Bras
lovče Andraž govoril smučarski 
delavec iz Braslovč Jože Oblak, 
predstavili so se mladi skakalci,

Mito Trefalt je bil edini gost 
večera iz Ljubljane

Srečanje z najboljšimi ska
kalci — takšen je bil naslov 
prireditve, ki so jo delavci Te- 
lesnokulturne skupnosti, 
Zveze telesnokulturnih 
organizacij, Smučarskega 
društva Braslovče Andraž in 
uredništva Savinjskega 
občana v začetku aprila pri
pravili v telovadnici žalske 
osnovne šole. Na njej so

O delu smučarskega kluba in 
njihovih načrtih so resno pri
povedovali predstavniki klu
ba, na šaljiv način pa se je 
skakalnega športa lotil Celj
ski Poldek.

Poleg predstavnikov Telesnokulturne skupnosti, Zveze tele
snokulturnih organizacij, šempetrskega Lika in Topra je Matjažu 
Debelaku čestital in podelil nagrado tudi predstavnik pokrovi
telja — IGM Gradnje iz Žalca.

največ pozornosti in navdušenega 
pozdravljanja pa je bil deležen le
tošnji junak Planice Matjaž Debe
lak. Zanj je poseben sprejem pri
pravil tudi predsednik skupščine 
občine Viljem Petek, že pred tem pa 
v krajevni skupnosti Braslovče.

Poleg skakalcev in smučarskih 
delavcev so na prireditvi v prostorih 
telovadnice sodelovali tudi Veseli 
hmeljarji, plesalci z Gomilskega, 
humorist Celjski Poldek in Mito 
Trefalt. Kljub zagotovilom in oblju
bam pa se srečanja niso udeležili 
zvezni trener Danilo F’udgar ter 
naša reprezentanta Miran Tepeš in 
Primož Ulaga.

Vsi nastopajoči so na prireditvi 
sodelovali brezplačno, izkupiček 
srečanja pa so namenili za prevleko 
nove, sedemdesetmetrske skakal
nice v Podvrhu s plastično maso.

Irena Jelen 
Fotografije: Edi Masnec

In še skupen  p o s n e te k  z  re k o rd e rje m  M a tja ž e m  D e b e ia k o in , njegovim bratom in Jožetom Ver- 
devom.

ŠPORTNE VESTI
Kljub pomanjkanju sne

ga so prizadevni smučar
ski delavci pripravili na 
Dobrovljah smučarske sko
ke, ki so veljali za prehodni 
pokal Dobrovelj. Največ 
uspeha so imeli domačini, 
nastopilo pa je kar 84 ska
kalcev iz sedmih sloven
skih klubov. Pokrovitelj pri
reditve je bila KO ZBNOV 
Braslovče.
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Veliko boljše pa so se iz

kazale kegljačice Hmezada, 
ki so nastopile v II. sloven
ski ligi-vzhod. V zadnjem 
srečanju so premagale eki
po Rudarja iz Trbovelj z re
zultatom 2314:2403. Tek
movanje v tej ligi je konča
no, s 14 točkami pa so na 
lestvici pristale na odličnem 
drugem mestu.

9 9 9
Smučarji skakalci Bra

slovče—Andraž so se ude
ležili 5. aprilskega pokala 
Hadžič na Igmanu za pio
nirske kategorije. Pri sta
rejših cicibanih je bil Ob
lak tretji, Podkrižr.ik peti, 
Arh deseti itd. Pri starejših 
pionirjih je Mogel osvojil 
deveto mesto, Debelak de
seto. Največ uspeha na 
tem tekmovanju pa so ime
li skakalci z Žirov.

Zbral: Tone Tavčar

Odbojkarji drugi v Sloveniji
Prvenstveno tekmovanje v slovenski odbojkarski ligi za moške 

se je končalo. V tej ligi je nastopila tudi ekipa Partizana Šempeter, 
ki je ob koncu tekmovanja na prvenstveni lestvici pristala na odlič
nem drugem mestu. Ta uspeh so kronali naslednji igralci: Prislan, 
Kugler, Kuder, Kladnik, Gorupevšek, Cilenšek, Dimeč, Božič, Slo
gar in Volpe ter prizadevni trener ekipe Janez Štorman. V zadnji 
tekmi so v dvorani osnovnošolskega centra v Žalcu premagali ekipo 
Turbine iz Vuzenice 3:2 (15:4, 13:15, 15:6, 10:15, 15:11). Na sliki: 
Ekipa Šempetra.

Tekst in foto: TONE TAVČAR

HMEZAD AGRINA 
TOZD VELEPRODAJA

Po sklepu delavskega sveta TOZD od 30. 1. 1985 se objavlja 

LICITACIJA
za naslednja osnovna sredstva

zač. cena 2.000,00 din 
zač. cena 5.000,00 din 
zač. cena 5.000,00 din 
zač. cena 25.000,00 din 
zač. cena 5.000,00 din

Licitacija bo dne 7. 5. 1985 ob 9. uri v  skladišču AGRINA TOZD Vele
prodaja na Celjski cesti 7, Žalec (pri zeleni blagovnici).
Pravico do udeležbe na licitaciji imajo vse družbenopravne in polnoletne 
fizične osebe.
Interesenti morajo na licitaciji prisostvovati osebno, v nasprotnem primeru 
morajo predložiti overjeno pisno pooblastilo.
Udeleženci licitacije morajo pred pričetkom licitacije plačati 20 % kavcijo 
od začetne cene.
Izlicitirani znesek mora kupec plačati v roku 10 dni po licitaciji.
Licitacija bo potekala po načelu „v ideno-kupljeno" in kasnejših reklama
cij ne upoštevamo.
Vse začetne cene so brez prometnega davka, na končno ceno kupec 
plača prometni davek.
Ogled osnovnih sredstev je možen 6. 5. 1985 od 7. do 14. ure.

hladilna vitrina PVN 161, inv. štev. 30280 
frižider 500 I OBOD, inv. št. 43689 
hladilna vitrina, inv. št. 43968 
hladilna omara, inv. št. 44125 
frižider OBOD, inv. št. 44126

V redno delovno razmerje sprejmemo ENEGA KVALIFI
CIRANEGA in ENEGA NEKVALIFICIRANEGA avtomehanika 
za popravilo tovornih avtomobilov in traktorjev. Osebni 
dohodki po dogovoru. Zaželen je odslužen vojaški rok.

Javite se na telefon 701-392 ali osebno med 7. in 15. uro 
pri FIŠER v Šentrupertu.

ODVETNICA 
JASMINA GRIČNIK,
Žalec,
Šlandrov trg 2,

sporoča, da je (v bivših prostorih Foto Tonice) pričela z od
vetniško prakso. Stranke sprejema vsak dan, razen sobote, 
OD 8. DO 12. URE, ob sredah pa tudi OD 15. DO 17. URE,

NOVO V ŽALCU:
KOLO -  MEHANIK,
ŠLANDROV TRG 9,

(za FOTO -  TONICO) 
se priporočal

Zaposlim KV ali PK kuharja in natakarja.
Začetni OD 30.000 dinarjev.

Plevčak,
Latkova vas — PREBOLD

ZAHVALA

Vsem vaščanom Matk se zahvaljujeva za solidarnostno 
pomoč ob požaru.

Janez — Jožica Zaveršnik

TRGOVSKA DELOVNA  
O R G A N I Z A C I J A

n a m a
L J U B L J A N A  n. sol. O. *

Veleblagovnica Žalec

V letošnjem letu so v SKUPNEM RAZPISU KADROV
SKIH ŠTIPENDIJ v časopisu Delo izpadle naše potrebe, zato 
razpisujemo štipendije za šolsko leto, 1985/86 v Savinjskem 
občanu, in sicer za poklic:
-  KUHAR (dve štipendiji)
-  NATAKAR (dve štipendiji)
-  MESAR (dve štipendiji)

Učenci naj svoje vloge pošljejo v kadrovsko službo NA
MA Žalec ter priložijo obrazec SPN-1. Vloge bom^ spreje
mali do 15. julija 1985.



D A  N E  P O Z A B I M O

Spomini in dokumenti o zgodovini 
sindikatov

Ob nadaljevanju zapisa o sindikalnem gibanju se moramo 
najprej opravičiti, saj praznujemo letos 40-letnico povojnega 
delovanja in ne 35-letnico, kot je bilo zapisano. V zadnji šte
vilki smo zapisali spomine na udarniško delo, pri tem pa ne 
gre pozabiti naporov pri organizaciji kmetijstva in kmetijske
ga zadružništva. Franc Ivančič se takole spominja teh časov:

„V  povojnem obdobju smo sindikalni funkcionarji de
lali neposredno na organizaciji kmetijstva. Srečevali smo se z 
obveznimi odkupi kmetijskih pridelkov, sečnjo gozdov in 
mobilizacijo delovnih ljudi za različne delovne brigade. To so 
bili težki in odločilni časi za obstanek, hkrati pa tudi brezkom
promisni boj Komunistične partije in sindikatov za pravično 
delitev dobrin . . . "

Ob teh spominih zapišimo, da so pri posameznih tovar
nah in rudnikih delovale takoimenovane ekonomije. Ekonomi
ja Tovarne nogavic je imela 22 ha zemlje in svojo delavsko re
stavracijo, v kateri so delavci prejemali tople obroke. Tako so 
te ekonomije v veliki meri prispevale k premagovanju začet
nih težav pri preskrbi prebivalstva.

Pri posameznih tovarnah so delovale tudi čevljarske de
lavnice. Tovarna nogavic je imela leta 1953 čevljarno, v kate
ri so popravljali čevlje članom sindikalne podružnice.

Kliub velikim naoorom Dri obnovi domovine pa so bile 
takratne manifestacije veličastne. Anton Brilej se spominja 
zborovanja na Okroglici 6. septembra 1953, na katerem je 
oovorjl tovariš Tito. Zborovanja se ie udeležilo tudi okoli 180 
rudarjev Rudnika Zabukovica in svojcev le-teh, na zborova
nje pa so se odpravili kar z rudniškimi tovornjaki. Z njimi so. 
odšli tudi na zborovanje v Dolenjske Toplice.

Poudariti je treba, da je bil Občinski sindikalni svet Ža
lec med prvimi v Sloveniji, ki si je prizadeval za sodelovanje 
delavcev o pogojih gospodarjenja v delovnih organizacijah in 
za njihov vpliv na odločanje o reprodukciji. To delo in 
prizadevanja sindikata v Žalcu so bila predstavljena na I. kon
ferenci sindikatov v Beogradu (18. in 19. februarja 1969), se 
spominja Franc Vidmar, delegat na tem kongresu, in dodaja, 
da od takrat izvira tudi „semafor", ki opozarja delavce, kdaj 
morajo stopiti v akcijo za sanacijo poslovanja in ne šele tak
rat, ko je lahko že prepozno.

Delavska enotnost je 26. junija 1946 zapisala o naših tkal
kah takole: Iz Sentpavla: Tkalke in tiskarji v tekmovanju. 
„Zelo malo je čuti o nas, kakor da bi vse življenje v velikih 
tovarniških prostorih pod južnimi obronki Savinjske doline po
polnoma zamrlo. Toda ni tako.

Če stopiš v oddelek tkalnice, vidiš, kako hitijo tovarišice 
odpravljati zastoje na statvah, kako se debelijo valji s tkanino 
in produkcija raste. Če hočeš tovarišico motiti pri delu, ti z 
nasmeškom odvrne, da se ne utegne muditi in odhiti ob dol
gi vrsti tekočih statev po svojem delu. Vse dela z vnemo, vse 
hiti, da bi se čimveč in čim hitreje produciralo. Ni več podjet
nikovih pomagačev, ampak zavest, da delajo za svojo, 
ljudsko državo in za sebe. Prisilno disciplino nadomešča za
vestna disciplina, ki je zrasla iz izkušenj v teku narodnoosvo
bodilne borbe in neumornega dela za obnovo . . . "  je zapi
sal neznani kronist leta 1946.

* F. Ježovnik

Mladinski pihalni orkester Glas
bene šole Žalec je v dvorani Doma 
krajanov Vrbje v začetku meseca 
pripravil samostojni koncert. To
krat se je orkester predstavil s 
programom večno lepih melodij. 
Pod vodstvom dirigenta Zorana 
Kovača je 45 mladih glasbenikov 
dokazalo, da je kos tudi tako zah
tevnemu programu, ki pa seveda 
zahteva veliko truda in vztrajnosti. 
Najbrž so poslušalci pričakovali

koncert koračnic, kot je za takšen 
sestav sicer praksa, čeprav bi ob 
obletnici osvoboditve bilo prav, da 
bi del programa namenili letošnje
mu praznovanju. In če je zabavna 
glasba njihova posebnost in jo ig
rajo s srcem, je prav da to zvrst 
glasbe gojijo tudi v prihodnje. Za 
uspel koncert jim čestitamo in že
limo tudi vnaprej še veliko uspehov.

jk

Savinov salon v Zaicu je pred kratkim gostil domačina, 
zaljubljenega v fotografijo, Ljuba Korberja, ki je prvi samostojni 
razstavi je prikazal okrog petdeset izbranih del. Te se nanašajo 
predvsem na Savinjsko dolino. Njegov objektiv je znal zajeti 
malega in velikega človeka, pri tem pa ni pozabil na največjo 
značilnost Savinjske doline zeleno zlato. Ljubo Korber je tudi 
stalni sodelavec našega časopisa in ga večkrat primerno fo
tografsko ilustrira. Na posnetku je utrinek z razstave.

Tekst in foto: Edi Masnec

IO ljubljanska banka § tekočim računomje denar vedno pri roki
Pod geslom »Vaš podpis 

velja denar« so delavci Ljub
ljanske banke že pred dobrim 
desetletjem začeli uvajati 
različne oblike brezgotovin
skega poslovanja. Ena izmed 
njih je tudi tekoči račun.

Kaj je  tekoči račun?
Tekoči račun je poseben račun, 

ki ga na podlagi pogodbe med 
banKO in občanom vodi banka. 
Imetnik zagotavlja reden priliv 
sredstev na tekoči račun (osebni 
dohodek ali iz drugih virov), banka 
pa imetniku omogoča različne na
čine razpolaganja s temi sredstvi. 
Tekoči račun lahko v Ljubljanski 
banki odpre vsak občan Jugoslavije, 
ki ima redne prejemke (osebni do
hodek ali pokojnino) ali če stalno 
poslovno sodeluje z banko.

Tekoči račun pomeni 
prednost

Morda bi bilo najenostavnejše 
opisati prednosti tekočega računa 
tako, da ga primerjamo s hranilno 
knjižico. Imetnik tekočega računa 
lahko na izplačilni dan takoj razpo
laga s svojim denarjem — tudi če je 
na poti ali pa morda bolan. S teko
čim računom je občanu prihranjen 
že prvi obisk v banki, pa tudi večina 
naslednjih.

Imetnik tekočega računa potre
buje gotovino le za drobne izdatke, 
večino drugih obveznosti pa lahko 
poravna s čeki ali z drugimi oblikami 
negotovinskih nakazil. Tako lahko 
za plačevanje rednih obveznosti, 
kot so: naročnine, plačila komu
nalnih storitev, obročna odplačila, 
plačila storitev za FTT, elektriko, 
stanarino, naročnino za radio in 
televizijo ter drugo pooblasti de
lavce banke.

Če želi občan pooblastiti banko 
za plačevanje obveznosti, je treba v 
enoto Ljubljanske banke prinesti 
zadnje potrdilo o plačani obvez
nosti, podpisati pooblastilo in za
deva je urejena.

S čeki lahko plačujete tudi vse 
izdatke — od nakupov v trgovinah, 
plačila gostinskih in turističnih 
storitev, nakupov goriva na ben
cinskih črpalkah do različnih 
obveznosti organizacijam združe
nega dela. Ček je enakovredno 
plačilno sredstvo tudi za plačila 
samostojnemu obrtniku.

Gotovino lahko dvigate v vseh 
bankah v Jugoslaviji, na poštnih 
enotah v Sloveniji, Vojvodini in ob 
jadranski obali od severne meje z 
Italijo do vključno Splita.

Posebna ugodnost -  
lim it

Posebna ugodnost je dovoljena 
prekoračitev stanja sredstev na

tekočem računu. Možnost preko
račitve kritja občani bolj poznajo po 
bančnem izrazu »limit«. Gre za 
kratkoročno posojilo, ki je name
njeno za pokritje trenutnega pri
manjkljaja ob nepredvidenih izdat
kih ali v času večjih sezonskih na
kupov.

Za prekoračitev lahko zaprosi 
imetnik, ki posluje s tekočim raču
nom najmanj šest mesecev in ki v 
tem času m izdal čeka brez kritja.

Vse potrebno boste lahko uredili v 
svoji enoti banke. Delavci banke 
odobravajo prekoračitev v višini 
poprečnega mesečnega priliva na 
tekoči račun vzadnjihtreh mesecih, 
vendar je gornji znesek dogovorjen 
z medbančnim sporazumom. Letos 
je najvišji znesek določen v višini 
20 000 din. Občan mora negativno 
stanje poravnati v šestih mesecih.

Kako kontrolirati 
porabljena sredstva?

V čekovni knjižici za vsak izdani 
ček ostane talon z že natisnjeno 
številko čeka in s praznim prosto
rom z vpis datuma plačila, zneska in 
upravičenca. Večina imetnikov 
spremlja stanje sredstev na teko
čem računu tako, da imajo celotno 
evidenco kar na talonih. Na prvem 
talonu v čekovni knjižici zabeležijo 
trenutno stanje na računu, potem

p>a zneske, na katere se glasijo po
samezni čeki, vsakokrat odštejejo 
od prejšnjega stanja.

Poleg samih čekov je treba pri 
tem upoštevati tudi redne obvez
nosti, ki jih po pooblastilu poravna 
banka osmega, osemnajstega ali 
osemindvajsetega v mesecu. Te 
dneve, torej osmega, osemnajstega 
in osemindvajsetega, boste v pri
meru, če je prišlo do spremembe 
stanja, prejeli tudi bančno obvesti
lo. Na obvestilu praviloma niso 
upoštevani čeki, ki so bili izdani v 
zadnjih dneh pred izidom obvestila.

Vse usluge v zvezi s teko
čimi računi — dvig gotovine, 
dvig čekovnih blanketov, pla
čevanje obveznosti iz teko
čega računa, sprejemanje 
vlog za limite — vse to vam 
opravijo v Ljubljanski banki 
— izpostavi v Žalcu — ter v 
agencijah v Šempetru, Pre
boldu, Polzeli, Braslovčah, na 
Vranskem . in v agenciji 
Hmezad v Žalcu.

Za stotisoče Jugoslovanov 
je tekoči račun nepogrešljiv 
pripomoček za enostavnejše 
in sodobnejše poslovanje. 
Zato bodite tudi vi med ko
ristniki tekočega računa.

V počastitev svetovnega dneva zdravja je občinski odbor 
Rdečega križa Žalec organiziral seminar na temo Zdravajnla- 
dina — naše največje bogastvo. Seminarja so se udeležili 
zdravstveni in prosvetni delavci žalske občine, žal v skromnem 
številu. Učenci osnovnih šol Peter Šprajc-Jur in Ljube Mikuš 
Žalec so udeležencem seminarja pripravili lep kulturni program. 
Že iz naslova pa lahko razberemo, da so obravnavali stanje in 
naloge na področju zdravstvenega varstva mladine v občini.

V tovarni nogavic na Polzeli so pred kratkim morali posekati 
številne topole, ki so dolga leta krasili tovarno. Sedaj so od njih 
ostali samo še štori. V tovarni pa zelo skrbijo za okolje, zato so 
poklicali strokovnjaka, ki jim je povedal, kakšen nasad bi bil 
najprimernejši in najlepši. Po njegovem nasvetu so kupili raz
lične sadike, ki jih sedaj tovarniški mladinci pod nadzorstvom 
vrtnarice Olge Pantner udarniško sadijo. t. TAVČAR

V Žalcu bo še pred poletjem vseljena prva lamela v 42-sta- 
novanjskem objektu B-23, ki ga gradi GIP Vegrad iz Titovega 
Velenja. Druga lamela naj bi bila gotova do konca letošnjega 
leta, tretja pa v naslednjem letu. Omeniti velja, da bodo slednja 
stanovanja tudi edina stanovanja, ki bodo zgrajena v občini v 
letu 1986. Foto L. Korber V. Ck

Da ne boste ugibali, naj takoj povemo, da je tale posnetek s 
športnega centra v Žalcu, kjer lahko po odhodu skrbnika na tem  
sicer lepem športnem objektu najdemo še več podobnih pri
merov. Očitno gre ze povzročitelje, ki jim je odnos do družbe
nega premoženja španska vas, hkrati pa se ne zavedajo, da 
bodo Dotrebna nova družbena sredstva za popravilo klopi. 
Zadnji čas pa je tudi, da se upravitelji objekta čimprej dogovorijo 
za zaposlitev skrbnika.
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ZAVOD ZA 
NAČRTOVANJE
Ž A L E C

10 let

NAŠA DEJAVNOST:
— urbanistično in prostorsko načrtovanje
— projektiranja visokih in nizkih gradenj za individualne

in družbene graditelje
— inženiring in nadzor gradenj vseh vrst objektov
— ekonomsko svetovanje
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